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Wijkkijker
Wijkblad voor de wijken Osseveld-Woudhuis, 2024 nr. 1

Word 'Vriend van de Wijkkijker'. Scan de QR code of maak 
een bedrag naar keuze over via Vrienden van de Wijkkijker 2024, 
NL10 RABO 0393 2530 07 en steun ons mooie wijkblad.

U heeft een 
Nee-Nee-sticker op de 

brievenbus en u wilt geen 
Wijkkijker meer ontvangen? 

Meld u af via
bestuur@osseveld-woudhuis.nl

of stuur een mail naar
wendy@legriep.nl

(nog meer) Minibiebs in de wijk
Historie Landgoed Woudhuizen

Afwijkend
Vergroenen Kasteelplein
Darttoernooi in de wijk
2de duurzaamheidsmarkt in winkelcentrum 't Fort
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Ambagtsheer.eu Zonnepanelen

Voor advies, zelfbouw en installatie bij particulieren en bedrijven

Contactgegevens

Peter Ambagtsheer
Houttuinen-Noord 39
7325 RE  Apeldoorn

www.ambagtsheer.eu
peter@ambagtsheer.eu
06-51448832

Ook voor EV-laadpalen, meterkastaanpassingen  
en installatie van omvormers bent u bij ons 
aan het juiste adres.

Erkend installateur elektrotechniek

Zonnepanelen 
dalen in prijs! 
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Kijk op de Wijk(kijker)

Voor de liefhebbers bied ik tot slot graag een 'voor de 
vuist weg' inkijkje in de financiën van de Wijkkijker  
(2023), gemiddeld per editie:

Duurzaam drukwerk 5600 stuks         7.000 
Drukwerk BTW voor periodieken (9%)              630
Bezorging                                                                200
Opmaak (5 euro per pagina)                               400
Software licentie              70
Totaal kosten per editie                                    8.300

Subsidie (2023)                                                  4.000
Advertentie inkomsten (gemiddeld)       3.300
Vrienden van de Wijkkijker                         300
Totaal inkomsten                                               7.600

Het tekort compenseerden wij in 2023 door in te 
teren op onze reserves (die niet oneindig zijn) en 
deels vanuit inkomsten dankzij het toevoegen van een 
inlegvel in de Wijkkijker: een zogenaamde 'insert'. 
Een inlegvel levert de Wijkkijker 300 euro per editie op, 
waarvan er een deel naar de betaalde jeugdbezorgers 
gaat die daar een extra zakcentje mee verdienen.

Maar goed, zoals jullie kunnen zien werken wij met 
heel strakke marges. Een beetje meer lucht is prettig. 
Gelukkig komt de gemeente Apeldoorn ons hier in 
tegemoet. Voor 2024 krijgen we namelijk per editie 
4500 euro subsidie. Hiervoor maken wij gebruik van 
de nieuwe regeling Gebiedsparticipatie: de regeling 
die op 1 januari 2021 is ingegaan. 

Heb je ook een idee voor jouw buurt, straat of voor de 
hele wijk waarbij je een financieel steuntje in de rug 
kunt gebruiken? De penningmeester van de wijkraad 
helpt je graag: Durk Tuinier
penningmeester@osseveld-woudhuis.nl

Voor nu wens ik iedereen weer heel veel kijk- en 
leesplezier met deze kleurrijke, informatieve feel good 
Wijkkijker! Tot ziens in de wijk.

Hartelijke groeten, Wendy Le Griep
eindredacteur, 06-50533266 
wendy@legriep.nl

Ken je deze uitdrukkingen? "Het is wat het is, het komt 
zoals het komt, het gaat zoals het gaat, als het niet 
linksom kan, dan rechtsom, alles is tijdelijk, alles is 
relatief, morgen weer een nieuwe dag, adem in, adem 
uit...zeg het maar!" In ons dagelijks leven zoeken we 
houvast, maar in de praktijk loopt het vaak anders. 
Anders dan we wensen, anders dan we verwachten. 
En toch verrast het ons als het gaat zoals we verwacht-
ten en wensen!

Ja, ja, wij zijn bij de redactie en bij de wijkraad zelfs 
aangenaam verrast! Op onze wederzijdse oproepen om 
ondersteuning bij ons vrijwilligerswerk voor de wijk, 
kregen wij veel reacties. Voor de Wijkkijker zochten wij 
wijkbewoners die samen met ons de spreekwoordelijke 
handen uit de bezorgmouwen willen steken. Want met 
meer mensen wordt de Wijkkijker sneller bezorgd en 
bij afwezigheid van één of meer bezorgers kunnen we 
met een groter team van bezorgers gemakkelijker 'de 
gaten vullen'. Wat klinkt dit zakelijk hè? Je zou bijna 
gaan denken dat de Wijkkijker een onderneming is, een 
commercieel product. Niets is minder waar: allemaal 
liefdewerk-oud papier, vrijwilligerswerk pur sang.

Ook de vrijwilligers van de wijkraad zetten zich in voor 
onze wijk en dat allemaal 'om niet' zoals dat zo mooi 
heet. Binnen de wijkraad ontstond een nijpend tekort 
aan wijkbewoners die voor een termijn van 3 jaar, of 
wellicht voor langer, zich willen inzetten voor de wijk. 
Er waren al lange tijd plekken beschikbaar binnen de 
wijkraad voor het sociale domein en het openbaar 
domein. Ook voor communicatie, de functie van secre-
taris en de functie van voorzitter stond de vraag om 
nieuwe leden al langere tijd open. 

Ook hier goed nieuws! De oproep in de vorige  
Wijkkijker was niet aan dovemansoren gericht! Maar 
liefst vier wijkbewoners stapten vanaf januari 2024 
in nieuw vrijwilligerswerk. Welkom Elly Bosma, Janny 
Stoker, Bas Barendregt en Gerrit Dalhuisen! Wij stellen 
de nieuwe wijkraadleden graag aan jullie voor. 
In deze editie lees je meer over Bas en Gerrit. In de 
volgende editie lees je meer over Elly en Janny. 

Tekst: Wendy Le Griep
Foto: Herma Oosterloo-de Jong
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Tot en met het jaar 2020 kreeg de 
wijkraad subsidie van de gemeente op 
grond van de 'Verordening dorps- en 
wijkraden'. Met ingang van 1 januari 
2021 is de nieuwe subsidieregeling
Gebiedsparticipatie van kracht. 
Subsidie wordt merendeels per gebied 
aangevraagd. Dat kan voor een straat 
zijn, een buurt of voor heel Apeldoorn.

Voor 2023 was in totaal  € 325.000,- 
voor initiatieven verspreid over heel 
Apeldoorn en dorpen beschikbaar 
en bedroeg de subsidie per aanvraag 
maximaal 5.000 euro. Subsidie wordt 
aangevraagd per kalenderjaar. 
In principe vraag je subsidie aan vóór 
1 november van het voorafgaande jaar. 

In november 2023 heeft de Wijkraad 
een aantal subsidieaanvragen bij 
de gemeente ingediend. Deze zijn 
goedgekeurd. De wijkraad heeft onder 
meer subsidie aangevraagd voor 
de productie van 3x een Wijkkijker, 
voor de organisatie van een tweede 
duurzaamheidsmarkt in mei en voor de 
ontwikkeling van een nieuwe website.

Hoe vraag je subsidie aan 
voor een wijkactiviteit?

Regen, regen en nog eens regen: alle 
vijvers en sloten in de wijk stonden in de 
afgelopen maanden tot de rand vol met 
water. Tijdens een tochtje door de wijk zag 
ik op 30 december bij twee huizen aan de 
Lupineweg een slang naar de weg lopen om 
het water uit de kruipruimte te pompen. 

Aan de Kasteellaan leden bewoners water-
schade door optrekkend vocht. Nader 
onderzoek van een buurtbewoner leidde 
er toe, dat een verstopte afvoer naar de 
Kasteelgracht, een spui, weer kon doorlopen. 
Deze afwatering naar de Kasteelgracht 
bleek dicht gezet te zijn met een tegel. Op 
verzoek van bewoners kwam de gemeente 
de afwatering doorspoelen. Hopelijk heeft 
dit bijgedragen aan het snel doen zakken van 
de waterstand in de kruipruimtes, al zal met 
het hoge grondwaterpeil en de verzadigde 
bodem dit nog wel eens lang hebben kunnen 
duren.  

Welkom nieuwe bestuursleden
Na het najaar stond het water de wijkraad 
ook (spreekwoordelijk) aan de lippen: 
we zaten dringend verlegen om nieuwe 
bestuursleden. Daarom stond er in de vorige 
editie van de Wijkkijker ook een artikel met
de dringende oproep voor nieuwe 
bestuursleden. 

Tot onze vreugde reageerden vier wijkbewo-
ners daarop! Wij heten van harte welkom: 
Elly Bosma, Janny Stoker, Gerrit Dalhuisen en 
Bas Barendregt. Elly en Janny richten zich op 
het sociale domein, Gerrit sluit aan bij het 
openbaar domein en Bas zet zich waarschijn-
lijk in als algemeen bestuurslid. Heel fijn; dit 
betekent dat we met nieuwe mensen en met 
frisse ideeën aan het werk kunnen.

Foto: Patrick Rodink

Dank je wel oud bestuursleden
Helaas nemen we ook afscheid van een doorgewinterd bestuurslid: 
Ferry Sabandar, die na vijf zeer actieve jaren voor de wijkraad 
besloten heeft te stoppen met zijn bestuurswerk voor het openbaar 
domein. Net als oud voorzitter Stephan Jansen gaat Ferry andere 
dingen doen in zijn vrije tijd, waaronder zich fysiek voorbereiden op 
een marathon. Wij bedanken Ferry zeer hartelijk voor zijn enthou-
siasme, zijn altijd positeve houding en ongeëvenaard doorzettings-
vermogen.

Ook onze super organisator Katja van Reede neemt dit jaar helaas 
afscheid van de wijkraad en ontdekt ander vrijwilligerswerk. Als 
secretaris organiseert ze nog één keer een mooie (duurzaamheids)
markt voor onze wijk, daarna zwaait ze af. Petje af voor jullie allebei 
Ferry en Katja!

Secretaris en communicatie
We zoeken nog steeds iemand voor de functie van secretaris (zie de 
beschrijving elders in deze Wijkkijker) en iemand voor communicatie. 
Deze beide belangrijke functies zijn dus nog beschikbaar. 

Algemene Ledenvergadering
De algemene ledenvergadering (ALV) van de wijkraad (op 2-12-2023 
in Het Bolwerk) werd goed bezocht. Helaas moesten we de Ruil- en
Weggeefbeurs annuleren; te weinig animo. Slechts twee van de 
twintig kramen waren gereserveerd. Tijdens de ALV onthulde 
wijkwethouder Marco Wenzkowski het nieuwe ontwerp voor de 
herinrichting van de Vlindertuin. De aanwezige wijkbewoners 
reageerden enthousiast op het ontwerp van landschapsarchitect 
Karsten Orth en brachten nog enkele ideeën aan.

Ook was er een gemeenschappelijk presentatie van de gemeente 
Apeldoorn en Centraal Beheer over een pilot voor deelvervoer 
(elektrische auto's) in de wijk. Ongeveer 25 mensen hebben zich 
opgegeven voor de pilot. Zij stelden tijdens de ALV hun vragen. Het 
werd duidelijk dat er nog het één en ander uitgewerkt moet worden 
voordat de pilot echt van start kan gaan. De wijkraad vindt dit een 
interessant project en blijft betrokken.

Vooruitblik
Verder is de wijkraad van plan om ook dit jaar een duurzaamheids-
markt te organiseren; waarschijnlijk op zaterdag 1 of op zaterdag 7 
mei. Locatie wordt winkelcentrum 't Fort. Op de markt presenteren 
diverse aanbieders van duurzame producten en diensten hun kennis 
en kunde. Ook is er voor de jonge jeugd wat te doen. Voor actuele 
informatie check de website en/of de FB pagina van de wijkraad.

Jelmar Blauw
voorzitter@osseveld-woudhuis.nl

Voorwoord van de 
wijkraad voorzitter 
Tekst: Jelmar Blauw
Foto's: Wendy Le Griep en Desiré Groenewoud

Het aanvragen van subsidie 
gaat als volgt in zijn werk:
Via de website van de 
gemeente, apeldoorn.nl/
meedenken-meedoen kun 
je kiezen voor de regeling 
gebiedsparticipatie.

Na het invullen van een aantal 
algemene gegevens kun je 
de details van de aanvraag 
invullen met omschrijving en 
bijlagen ter onderbouwing. 
Deze subsidieaanvraag wordt 
door het subsidiebureau van 
de gemeente beoordeeld.

Iedereen die een idee of een 
plan heeft, dat de inwoners 
van een straat of wijk ten 
goede komt, kan subsidie 
aanvragen. Heb jij een plan 
of een idee, maar vind je het 
lastig subsidie aan te vragen? 
Neem dan contact op met 
Durk Tuinier, penningmeester 
van de Wijkraad Osseveld-
Woudhuis. Hij helpt je bij de 
subsidieaanvraag.

penningmeester@osseveld-woudhuis.nl 

KWIEK-beweegroute
In het eerste kwartaal van 2024 wordt de KWIEK-beweegroute 
aangelegd. Talma-Borgh wordt het startpunt van de route van ruim 
1 km lang. De KWIEK-route richt zich in eerste instantie op ouderen. 

Tegels in het trottoir wijzen de weg en tonen pictogrammen van 
beweegoefeningen. De route maakt gebruik van bestaand straatmeu-
bilair. Denk hierbij aan bankjes, lantaarnpalen e.d. De route wordt rond 
Pasen feestelijk geopend, waarna de route open is voor iedereen om 
er gebruik van te maken. 

We zoeken nog wijkbewoners die het leuk vinden om ouderen 
te enthousiasmeren en hen willen helpen om de route te 
gebruiken. 

Meld u aan bij Anita Vermeulen via 
a.vermeulen@apeldoorn.nl
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De laatste 10 jaar van mijn arbeidzame leven heb ik het 
initiatief genomen tot de ontwikkeling van de “Orion 
Webbox”; een kastje waarmee mensen met een visuele 
beperking en laag geletterden radio en gesproken 
boeken kunnen luisteren, maar ook de ondertiteling van 
ongeveer 20 TV-stations voorgelezen krijgen. 

Naast mijn werk zette ik mij altijd in om het welzijn van 
een ieder te bevorderen. Op mijn veertiende kwam ik 
bij AVRO Min Jon en leerde ik het vak van radiomaker. 
Dat doe ik nog altijd iedere zondag van 11:00-12:00 uur. 
Eens een radiomaker, altijd een radiomaker. 

Ik verhuisde 4 jaar geleden van Oostvoorne naar 
Apeldoorn, waar ik op de Brug neerstreek. Graag ga ik 
aan de slag voor de wijk waarvan ik ben gaan houden 
in de functie van algemeen bestuurslid. 

In de voortuin aan de Lage Landenlaan staat een 
minibieb. Deze komt ook nog in beeld in deze editie van 
de Wijkkijker. 

Nieuw bij de wijkraad
Even voorstellen: Gerrit en Bas

Even voorstellen: 
Bas Barendregt

Mijn naam is Bas Barendregt. 
Ik ben in 1950 geboren in mijn 
ouderlijk huis gelegen in een 
natuurgebied in de duinen van 
Oostvoorne. Al snel bleek ik 
Albinisme te hebben en daardoor 
levenslang 13% te kunnen zien.

Even voorstellen: 
Gerrit Dalhuisen

Mijn naam is Gerrit Dalhuisen; sinds kort gepensi-
oneerd en daarvoor werkzaam in Wageningen bij 
de WUR in het team van Financiën & Control. Al 25 
jaar woon ik tot volle tevredenheid in de wijk Het 
Woudhuis; daarvoor was ik woonachtig in de wijk 
De Maten. Ik ben gehuwd en vader van twee kinderen.

Naast een aantal vrijwilligerstaken bij Stimenz en de 
stichting Ontmoeting, houd ik mij bezig met fotografie, 
tuinieren en fietsen. Al wandelend en fietsend door 
onze wijk en de mooie omgeving daarbuiten geniet ik 
van dingen die, vooral de laatste tijd, in positieve zin 
zijn veranderd of zijn aangepakt door de gemeente 
Apeldoorn. 
Toch valt het mij op dat er ook nog verbeteringen 
mogelijk zijn of zaken zijn die opgelost zouden moeten 
worden. Met de Wijkraad Osseveld-Woudhuis heb 
ik vaker contact opgenomen over onderwerpen die 
mij verontrusten, zoals de inpassing van het plan 
Zonnepark Woudhuis.

Graag wil ik nu een deel van 
mijn tijd voor de wijkraad 
beschikbaar stellen om als 
bestuurslid Openbaar Domein 
een positieve bijdrage te 
leveren aan zaken die van 
belang zijn aan onze wijk en 
onze bewoners.

Pad met pumptrack (nieuw) 2 persoonsschommel (nieuw) 4 persoonswipwap (nieuw)

Stapstammen (nieuw)

02-12-2023 | P1057 | De Vlindertuin ( 1:100 / A0)  N

Speeltuin
De Vlindertuin
Nieuwe ontwerp

Crossbaan (nieuw)

Pad met pumptrack (nieuw)

Combinatietoestel (nieuw)

4 persoonswipwap (nieuw)

2 persoonsschommel (nieuw)

Zitelement tribune (nieuw)

Zitelement plateau (nieuw)

Schaakbord (bestaand)

Schaakbord (bestaand)

Klein speelhuis (bestaand)

Klein speelhuis (bestaand)

Grote speelhuis (bestaand)

Stapstammen (nieuw)

Waterpomp met 
evenwichtsbalk (bestaand)

Graafmachine (bestaand)

Rolstoel draaimolen (nieuw)

Vogelnestschommel (bestaand)

Zitelement bankjes met
prullenbak (bestaand)

Graafmachine (bestaand)

Vogelnestschommel (bestaand)

Waterpomp met evenwichtsbalk (bestaand)

Grote speelhuis (bestaand)Crossbaan (nieuw)Crossbaan (nieuw) Combinatietoestel (nieuw)Combinatietoestel (nieuw)

Zitelement plateau (nieuw)

2 persoonsschommel (nieuw) 4 persoonswipwap (nieuw)

Rolstoel draaimolen (nieuw)

Vlindertuin
Toelichting van de  
gemeente Apeldoorn: 
"We voegen een kleine 
pumptrack toe en de 
crossbaan wordt uitdagen-
der. Daarnaast voegen we 
op verzoek van de kinderen 
verschillende speeltoestel-
len toe, waaronder een 
klimtoestel, een dubbele 
schommel en een toestel 
waar een rolstoeler in kan. 
Ook hebben we een aantal 
toestellen al aangepast/
gerepareerd, gaven we het 
groen een opknapbeurt 
en plantten we nieuwe 
bomen."

Openbaar domein in beweging...
Waar houdt de wijkraad zich mee bezig?

Tekst: Jelmar Blauw,
Egbert Douma en Ferry Sabandar

Foto's: Wendy Le Griep en 
Herma Oosterloo-de Jong

Afbeelding: gemeente Apeldoorn

Vergroening

Vlindertuin
De Vlindertuin is de speelplaats naast de tunnel 
Laan van Osseveld, gelegen tussen basisschool De 
Zonnewende en het Ravelijn. De Vlindertuin was 
tijdens de bouw van de tunnel tijdelijk afgesloten; hier 
lag de opslag van de bouwmaterialen.

Op woensdag 13 september vond er een ideeënmiddag 
plaats in Het Bolwerk. De aanwezige kinderen konden 
suggesties aandragen voor de herinrichting van 'hun' 
Vlindertuin. Deze ideeën werden door de gemeente 
verzameld. Tijdens de Algemene Ledenvergadering 
van de wijkraad op 2 december 2023 presenteerden 
landschapsarchitect Karsten Orth en wijkwethouder 
Marco Wenzkowski het concept ontwerp. Dit ontwerp 
werd door de aanwezigen goed ontvangen. Een paar 
extra suggesties werden ter plaatse nog besproken en 
worden meegenomen naar de ontwerptafel. 

Opkikkerbos
Het Tiny Forest “Opkikkerbosje” bij het NS-station 
Osseveld werd geopend in 2021. Helaas raakte het 
structurele onderhoud aan dit stukje natuur in de wijk 
enigszins verwaarloosd. Tiny Forest is een initiatief van 
het IVN en de wijkraad en zou in principe op vrijwillige 
basis onderhouden worden door wijkbewoners en 
gebruikt worden voor het lesprogramma van de omlig-
gende basisscholen.

Op 4 oktober 2023 vond er overleg plaats tussen de 
gemeente, het IVN, de basisscholen en de wijkraad over 
het onderhoud. Helaas raakte het bosje overwoekerd;
nieuw aangeplante boompjes raakten verstikt. De 
gemeente gaat het bosje op korte termijn flink opschonen 
en brengt eventueel een mulchlaag aan; een natuurlijke 
beschermlaag. Daarna kunnen de basisscholen het bosje 
weer gebruiken voor hun natuurlessen en kunnen ze in 
hun programma ook het onderhoud daar aan koppelen. 

De wijkraad stelt een tekst op die de scholen kunnen 
gebruiken voor hun nieuwsbrief. Deze tekst kan eveneens 
in de Wijkkijker worden opgenomen. De verschillende 
basisscholen werken samen en overleggen met elkaar 
over hun activiteiten in en rond het opkikkerbosje.

Lees verder op de volgende pagina...

Buiten is het leven nooit saai, er is altijd wat te 
beleven. Gelukkig zijn het vaak leuke en mooie dingen 
waar we veel plezier aan beleven, maar soms betreft 
het minder mooie zaken zoals overlast of ongelukken. 
Vanuit de gemeente proberen we, samen met u, de 
buitenruimte zo optimaal mogelijk in te richten en 
te onderhouden, gericht op een -voor u- optimale 
leefomgeving. 

Inmiddels heeft u waarschijnlijk gezien dat op het 
Kasteelplein een groot aantal bomen is geplant en 
vakken met vaste planten zijn aangebracht. De aanleg 
van de nieuwe centrale speel- en verblijfplek volgt 
in de loop van het jaar. Lees meer hierover op de 
volgende website:
www.apeldoorn.nl/vergroening-van-het-kasteelplein 

Vlindertuin
Rond de zomer van 2024 wordt de Vlindertuin, 
nabij basisschool De Zonnewende, grotendeels 
opnieuw aangelegd en opgeknapt. Er komt onder 
andere een pumptrack en een nieuw speeltoe-
stel dat ook kan worden gebruikt door kinderen 
in een rolstoel. In het najaar planten we nieuwe 
struiken en bomen, zodat de biodiversiteit wordt 
bevorderd en om schaduw te creëren in de 
zomer. Ondertussen maken we plannen om op 
het Ravelijn de overlast van halen en brengen van 
schoolkinderen te beperken. Hier komen we in het 
voorjaar bij omwonenden op terug. 

Anita Vermeulen, regisseur openbare ruimte en 
Marcel Keurhorst wijkbeheerder

Korte vooruitblik naar 2024...
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Park Woudhuis
De gemeente heeft al een paar jaar plannen om het 
park langs de A50 een opknapbeurt te geven. In 
december 2021 was er een overlegsessie met direct 
omwonenden, belangstellenden en leden van de 
wijkraad. Door verschillende oorzaken is er voor de 
herinrichting nog geen definitief plan. De wijkraad blijft 
in contact met de gemeente over dit project. Hopelijk 
worden de plannen in 2024 definitief en kan er een 
begin worden gemaakt met de uitvoering.

Vergroening Kasteel (Het Woudhuis)
In november 2022 heeft de gemeente een totaalont-
werp gemaakt voor het Kasteelplein. De omwonenden 
zijn over dit ontwerp op de hoogte gesteld 
(www.apeldoorn.nl/kasteelplein). Onderdeel van het 
ontwerp is de inclusieve speeltuin met o.a. speeltoe-
stellen voor kinderen met een lichamelijke beperking 
die met hun rolstoel eveneens gebruik kunnen maken 
van deze speeltuin. De financiering voor deze speeltuin 
is merendeels binnengehaald middels een goede 
doelen actie van Willemijn vd Zedde, moeder van een 
kind met een lichamelijke beperking.

Verder wordt het “POP-huisje” met groen aangekleed. 
Een POP-station (Point of Presence) is vergelijkbaar met 
een elektriciteitshuisje: het is een hoofdverdeelstation 
van waaruit de glasvezelkabels de woonwijken in gaan. 
Een Point of Presence is een knooppunt in een netwerk, 
waar zich bijvoorbeeld apparatuur (modems en servers) 
van een Internetprovider bevinden.

Lees verder op de volgende pagina...

Speelvelden

De wijkraad houdt een oogje in het zeil met betrekking 
tot de speelvelden/-toestellen. Achterstallig onderhoud 
en meldingen van bewoners over de speelvelden/-toe-
stellen geeft de wijkraad door aan de gemeente. 

Naar aanleiding van een vraag van de wijkraad, 
deelde de gemeente mee dat zij geen (meerjarig) 
onderhoudsplan heeft, maar dat de programmering 
voor onderhoud/vervanging (binnen 1 jaar) wordt 
gemaakt op basis van inspectie. Wanneer een toestel 
versleten is, wordt op basis van geschat gebruik en 
het beschikbare budget besloten of het toestel op die 
plek vervangen wordt, op welke termijn en door welk 
speeltoestel. In het komende jaar wordt in principe 
een flink aantal speeltoestellen vervangen. Op pagina 
18 staat een overzicht van welke speeltoestellen in 
Osseveld-Woudhuis op korte termijn worden of reeds 
zijn vervangen.

Waterpomp hoek Balustrade/Waterlei
Het betreft een klacht van een omwonende over de 
verloedering bij de waterpomp op de hoek van de 
Balustrade/Waterlei. De wijkraad heeft de gemeente 
hierover benaderd. De gemeente heeft toegezegd 
hiernaar te kijken, maar anno december 2023 is het 
achterstallige onderhoud nog niet uitgevoerd.

Verkeer in de wijk

Fietssluis de Linie
Naar aanleiding van klachten van bewoners aan de Linie 
(en een artikel in de Stentor) zocht de gemeente overleg 
met de bewoners. Dit heeft uiteindelijk geresulteerd 
in het plaatsen van een houten sluis aan de kant van 
de Ontvangst om scooters en auto’s te weren uit dat 
straatje. De wijkraad was daar bij betrokken en heeft er 
op toegezien dat het proces goed verliep. De bewoners 
zijn zeer tevreden met het resultaat en kinderen kunnen 
nu weer veilig spelen.

Fietskruising Veenhuizerweg/de Ontvangst
Verder is de wijkraad nog steeds in gesprek met de 
gemeente over de kruising Veenhuizerweg met de 
Ontvangst; deze nieuwe fietskruising levert de nodige 
verwarring en onzekerheid bij verkeersdeelnemers op. 
De gemeente gaat er nog eens naar kijken, maar de 
verkeersdeskundigen menen dat de nieuwe situatie een 
kwestie van gewenning is.

Ravelijn en schoolverkeer
De verkeerssituatie rond het Ravelijn is tijdens de breng- 
en haaltijden van de leerlingen voor de omwonenden 
zeer hinderlijk. Het gaat om de drukte rond de scholen 
KBS de Zonnewende en IKC Vindingrijk. Automobilisten 
parkeren namelijk nog wel eens op of voor de oprit van 
omwonenden.  

Overwogen wordt om de haal- en brengplek te verplaat-
sen naar het grasveld naast het Cruijffcourt/voorzijde 
van Het Bolwerk. De schets is besproken met enkele 
bewoners van het Ravelijn en met de directeur van KBS 
de Zonnewende. De bewoners zijn unaniem enthousiast 
over het plan. Vanuit de school zijn er nog wat beden-
kingen, omdat zij de toestroom van brengen en halen 
zal moeten aanpassen. De gemeente werkt de plannen 
verder uit en gaat op zoek naar financiële middelen. 

Kruising Lupineweg/Lage Landenlaan
Het gaat om oversteekmogelijkheden voor voetgan-
gers, al dan niet gebruikmakend van een (elektrische) 
rolstoel, rollator, kinderwagen o.i.d.  De wijkraad, 
de Wijkkijker en wijkbewoners meldden zich bij 
de gemeente met een verzoek om aanpassing. Dit 
kruispunt werd in november 2023 aangepast.

Op 15 november 2023 (nationale boomfeestdag) 
werden in het Kasteel door basisschoolkinderen, de 
gemeente en studenten van Yuverta (praktijkscholenge-
meenschap Velp) 100 bomen geplant. De Boomfeestdag 
werd geopend door wethouder Danny Huizer en 
Jahnoah, de kinderburgemeester. In het voorjaar van 
2024 worden de overige werkzaamheden aan de 
vergroening uitgevoerd. 

Vrachtverkeer en De Rotstuin
Al jaren gaat het (soms zware) vrachtverkeer door 
de wijk (via de Balustrade en/of via de Waterlei) en 
dit levert geregeld problemen op; omver gereden 
lantaarnpalen, kapot gereden plantsoenen en overlast 
doordat groot (vracht)verkeer door de woonwijk rijdt. 
Dit vrachtverkeer moet via onze woonwijk naar het 
industrieterrein aan de Rotstuin. Een andere route is er 
(nog) niet. 

De wijkraad pleit al langer voor een ontsluiting van de 
Rotstuin vanaf de Deventerstraat. Er wordt in de nabije 
toekomst een rotonde geplaatst vlak voor het viaduct 
onder de A50. Een prima moment en gelegenheid voor 
een extra ontsluiting van onze wijk. 

Dit zou een structurele oplossing zijn voor de huidige 
overlast van vrachtverkeer door de wijk. De gemeente 
houdt hier reeds rekening mee bij de aanleg. Eén van 
de firma’s (Grehamer) die aan de Deventerstraat een 
kantoorgebouw gaat bouwen is voorstander van 
bovengenoemde ontsluiting. 
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Nieuwbouw 

Woningbouwplan 
Deventerstraat/Laan van Osseveld
De Goede Woning plant de bouw van een flat met 
acht woonlagen op de hoek Laan van Osseveld en de 
Deventerstraat met 63 sociale huurwoningen (zie voor 
meer informatie de website van de Goede Woning). 
De bouw wordt gestart wanneer het bestemmingsplan 
is vastgesteld en de bouwvergunning is verleend. Een 
aantal omwonenden heeft de bouw aangevochten, 
daarom is het nog niet bekend wanneer gestart kan 
worden met de bouw.

Senioren woonhof Deventerstraat 386
Projectontwikkelaar ‘Domi Vivere’ heeft het initiatief  
genomen voor de bouw van 20 zelfstandige koop-
appartementen voor senioren.

Dennenkamp
Woningcorporatie De Woonmensen bouwt in de 
Dennenkamp kleine eengezinswoningen. De wijkraad 
houdt de vinger aan de pols. Voor meer informatie zie 
de website van de Woonmensen.

Overige projecten

Bomenroute Woudhuis
Twee wijkbewoonsters (Chantal Meijerink en Roely Smit) 
namen het initiatief om een bomenwandelroute op te 
zetten. De wijkraad ondersteunde het initiatief door bij de 
gemeente via de regeling Gebiedsparticipatie subsdie aan 
te vragen. De route is in het najaar van 2023 gerealiseerd 
en opgenomen in de IVN Routes App. In de herfstwijkkij-
ker van 2023 is de route opgenomen en worden de beide 
initiatiefneemsters geïnterviewd. In de loop van 2024 
worden er ook nog twee rondleidingen georganiseerd. In 
deze Wijkkijker leest u hier meer over.

Klompenpad en kidspad Woudhuis
Stichting Landschapsbeheer Gelderland SLG (trekker van 
het project) heeft positief gereageerd op het aanbod 
van de wijkraad om mee te denken. Na groen licht van 
Natuurmonumenten, de terreinbeheerder van Landgoed 
Woudhuizen, is op maandag 23 januari 2023 het project 
gestart met een inloopavond. Een werkgroep bestaande 
uit buurtbewoners en SLG is met de planvorming van het 
klompenpad bezig. Naast grondeigenaren die graag willen 
meewerken zijn er ook een aantal die dat niet willen. 
De werkgroep zet zich hoe dan ook blijvend in voor een 
mooie wandelroute.

Daarnaast is er ook een werkgroep bezig met het uitzetten 
van een kidspad. De route staat inmiddels vast en het pad 
wordt verder uitgewerkt met meerdere spelmomenten 
onderweg. Hopelijk wordt het pad in de zomer van 2024 
geopend. 

Kwiekroute Woudhuis
De gemeente informeerde bij de wijkraad of wij wilden 
meewerken aan een 'Kwiekroute' door de wijk. Een 
Kwiekroute is speciaal ingericht voor ouderen om te
bewegen in de openbare ruimte. De route bevat 
verschillende oefeningen en maakt gebruik van het
straatmeubilair. Volg bijvoorbeeld de stoeptegels
op de route en train je balans, kracht en uithoudings-
vermogen. De wijkraad is zeker geïnteresseerd in 
de realisatie van zo’n route. In mei 2023 is door de 
werkgroep een plan opgesteld voor een Kwiekroute 
rondom Talma-Borgh. In de werkgroep zijn vertegen-
woordigd: de gemeente, Stimenz, Talma-Borgh en de 
wijkraad. Door de gemeente is inmiddels groen licht 
gegeven voor de route. De gemeente streeft er naar de 
route rond Pasen te kunnen openen. 

Deelvervoer
Op vrijdag 29 september vond er een verkennend gesprek 
plaats tussen de wijkraad, de gemeente en Centraal 
Beheer (CB) over een pilot deelvervoer in Osseveld-
Woudhuis. In essentie komt het hier op neer, dat de 
gemeente en CB kansen zien en bewoners(groepen) 
zoeken die een elektrische deelauto in de buurt willen 
uitproberen. Op de Algemene Ledenvergadering van de 
wijkraad van zaterdag 2 december 2023 werd door de 
gemeente en CB een presentatie gegeven over de pilot 
voor het deelvervoer. Er meldden zich circa 25 bewoners 
aan voor de pilot.

Tijdens een vervolgoverleg op 12 december jl. tussen  
de gemeente en de wijkraad werd afgesproken om in 
januari 2024 een bijeenkomst met de belangstellenden 
te organiseren. CB was niet bij dit overleg aanwezig. De 
gemeente neemt nog contact met CB op. 

Hoek Waterkamer/Deventerstraat 
Aan het einde van de Waterkamer komt een fietspad 
uit op het fietspad langs de Deventerstraat. De haag op 
de hoek is zodanig hoog dat het zicht van de fietsers 
ontnomen wordt. De gemeente geeft aan dat de eigenaar 
van de haag hier vaker op gewezen is. Dit zal nogmaals 
gebeuren.  

Inrichting rotonde Deventerstraat/Balustrade
Aangezien deze rotonde de eerste indruk is van 
Apeldoorn voor verkeer uit de richting Deventer/Teuge, 
vindt de wijkraad dat deze rotonde wel wat aantrekke-
lijker ingericht mag worden. Het aanplanten van vaste 
planten blijkt echter niet mogelijk, omdat het onderhoud 
aan het groen volgen de gemeente ook de nodige risico's 
inhoudt voor de medewerkers van het groenbeheer. 

De wilde flora die reeds aanwezig is, bloeide afgelopen 
zomer minder uitbundig dan in het daaraan voorgaande 
jaar. De gemeente overlegt met de ecoloog/zadendeskun-
dige over de mogelijkheid om extra zaad toe te voegen 
aan de wilde flora, waardoor het aanzien van de rotonde 
dit jaar in de bloeiperiode ‘fleuriger’ wordt. 

Beschildering (Graffiti) tunnel A50/Veenhuizerweg
Net als voorgaand onderwerp is dit een idee van de 
wijkraad en zij overlegt met de gemeente. Dit is ook 
besproken met de beheerder van het viaduct. Vanuit 
zijn perspectief is er geen bezwaar tegen graffiti. 
Eerdere initiatieven (Oost Veluwe weg) zijn via de 
initiatievenmakelaar gelopen. Hier waren kunstenaars 
bij betrokken. De wijkraad volgt nu ook deze route.

Parkeerprobleem De Pergola 14-28
Bewoners van De Pergola attendeerden de wijkraad 
op het feit dat door het ontbreken van belijning, 
wijkbewoners hun auto's op een niet efficiënte wijze 
parkeren. Hierdoor kunnen er minder auto’s parkeren 
dan gepland. De gemeente gaat bekijken of belijning 
mogelijk /zinvol is.

Langlopende projecten

Zonnepark Woudhuis (hoek A50/spoorweg) 
De omgevingsvergunning voor het zonnepark is door 
de gemeente verleend. Door initiatiefnemer Statkraft 
is subsidie aangevraagd. Zodra de subsidie is verleend, 
wordt de planning voor realisatie gemaakt. Er is weinig 
activiteit geweest in 2023, maar de wijkraad volgt het 
project.

Hoogspanningsleiding Woudhuis-Osseveld
De wijkraad en Marcel Jongman van de Wijkkijker 
hebben in september 2022 een kennismakingsgesprek
gehad met de projectleider van de gemeente. 
Onderwerp van gesprek was het ondergronds brengen 
van de hoogspanningsleiding die langs de A50 door 
Het Woudhuis en Osseveld-Oost loopt. Naar aanlei-
ding van het gesprek werd een artikel in de Wijkkijker 
opgenomen. 

De plannen om de hoogspanningsleiding ondergronds 
te brengen is een langdurig project. Omdat Tennet 
momenteel andere prioriteiten op het stroomnet heeft, 
kan het zijn dat het verkabelingsproject in onze wijk 
wordt uitgesteld. 

Ferry Sabandar, Jelmar Blauw en Egbert Douma



14 15

Graag nemen we u alvast mee in een groot project dat 
u allemaal aan gaat; mogelijk heeft u in het nieuws al 
gehoord of gezien dat het energienet ‘vol’ zit. Dit is een 
landelijk probleem waaraan de komende jaren door 
energiemaatschappijen keihard wordt gewerkt. 

Om het probleem op te lossen, moet het elektriciteitsnet 
uitgebreid worden. Dit gebeurt onder andere door het 
plaatsen van extra middenspanningsruimtes (MSR’s). 
Hier wordt elektriciteit van 10.000 volt of 20.000 
volt omgezet naar 230 volt en vanuit daar verdeeld 
over de buurt. 

Gemeenten zijn wettelijk verplicht om die uitbreiding te 
faciliteren. In Apeldoorn betekent dit dat er ongeveer 
500 MSR’s verspreid door de gehele stad moeten worden 
bijgeplaatst. Natuurlijk betreft dit niet alleen de MSR’s, 
maar ook de kabels naar en van deze ruimtes. 

Middenspanningsruimtes (MSR) in de wijk
Voor de gemeente is dit, met Liander in de hoofdrol, 
een forse klus. U zult merken dat er, misschien wel 
op plekken die u minder prettig vindt, MSR’s moeten 
worden geplaatst. De locatie wordt gekozen aan de hand 
van de technische noodzaak, die wordt bepaald door 
Liander. De ruimte waarbinnen (beperkt) kan worden 
geschoven om de exacte locatie van een MSR te bepalen, 
wordt door Liander aangegeven met zogenaamde 
‘zoekcirkels’.

Waar komt een MSR?
Om te komen tot de beste, of soms beter gezegd ‘de 
minst slechte’, locaties voor de MSR’s wordt vooraf per 
buurt een afwegingsladder gemaakt. Hierin wordt aange-
geven in welke volgorde afwegingen worden gemaakt 
om de locatie voor elke MSR te bepalen. 

Daarbij gaat het bijvoorbeeld om keuzes of de MSR bij 
voorkeur ten koste mag gaan van parkeerplaatsen of 
groen. Maar er zijn meer afwegingen te maken. Bij het 
opstellen van deze afwegingsladder per buurt worden bij 
de nieuw te plaatsen MSR's bewoners betrokken. 

Start pilotbuurten 
Inmiddels zijn we bezig met de voorbereiding van de 
eerste (pilot) buurten. Verwacht wordt dat de uitvoering 
in deze buurten eind 2024 zal starten. Parallel worden 
de volgende buurten opgestart. Wanneer de buurten 
in Osseveld-Woudhuis aan de beurt zijn is nog niet 
bekend. Dit is afhankelijk van veel factoren. Uiteraard 
speelt de kwaliteit en capaciteit van het bestaande net 
een rol, maar onder andere ook het energieverbruik in 
het gebied en de hoeveelheid opgewekte energie door 
particulieren. 

Soms zijn er knelpunten die niet kunnen wachten op de 
buurtaanpak. Dan kan het voorkomen dat er al eerder 
een enkele MSR wordt bijgeplaatst; dit is gebeurd op 
het Kasteelplein. Voor wat betreft de locatie keuze en 
het proces, worden zoveel mogelijk dezelfde kaders en 
uitgangspunten gehanteerd als bij de buurtaanpak. 

We proberen de gemeentelijke werkzaamheden zoveel 
mogelijk te laten aansluiten bij de werkzaamheden van 
Liander. We willen echter ook voorkomen dat het ene 
werk het andere vertraagt. Dat kan soms een hele puzzel 
met zich meebrengen. 

Ongetwijfeld komen er in 2024 nog veel meer mooie 
uitdagingen op uw en ons pad. Wij gaan ervoor om deze 
zo goed mogelijk samen met u aan te gaan!   

Marcel Keurhorst, wijkbeheerder 
Anita Vermeulen, regisseur openbare ruimte
a.vermeulen@apeldoorn.nl

Tekst: Anita Vermeulen, regisseur openbare ruimte 
en Marcel Keurhorst, wijkbeheerderUitbreiding elektriciteitsnet 

De wijkraad zoekt met spoed een nieuwe secretaris! 
De secretaris vervult een centrale rol binnen ons 
bestuur en werkt nauw samen met de voorzitter en 
de penningmeester.

Voor nu (op de korte termijn) zouden we enorm 
geholpen zijn met een vrijwilliger die ons ondersteunt bij 
de volgende werkzaamheden:

• Opstellen van de maandelijkse wijkraadagenda en 
deze delen met het bestuur, als ook de aanpassingen 
en aanvullingen op de agenda verwerken.

• Er op toezien dat de maandelijkse vergadering tijdig 
bijeen wordt geroepen en de juiste onderliggende 
stukken worden verzameld en naar de andere leden 
worden opgestuurd.

• Samen met de voorzitter en de penningmeester 
vorm je het dagelijks bestuur. Het dagelijks bestuur 
komt één keer per maand bij elkaar. De bestuursver-
gadering vindt ook één keer per maand plaats, op de 
tweede maandag van de maand. 

• (Bij voorkeur) notuleren tijdens de vergaderingen en 
uitwerken verslaglegging/actiepuntenlijst bijhouden.

• Inkomende emails uit de wijk/van relaties beant-
woorden of doorzetten naar desbetreffende 
bestuursleden.

• Helpen in de voorbereiding van de jaarvergadering.
• Actuele inschrijvingen bij de Kamer van Koophandel 

monitoren.

Naast administratieve werkzaamheden is het ook 
een echte 'spin in het web' functie. Je hebt met alle 
bestuursleden en relaties binnen en buiten de wijk 
contact. Afhankelijk van je beschikbare tijd en interes-
ses, kun je de functie ook (tijdelijk) uitbreiden met 
communicatie werkzaamheden zoals het plaatsen van 
berichten op onze FB pagina, het bijhouden van de 
website enz. 

Bij interesse in of vragen over deze leuke positie bij 
de wijkraad, kun je een email sturen naar 
bestuur@osseveld-woudhuis.nl of naar
voorzitter@osseveld-woudhuis.nl (Jelmar Blauw).

Wij startten dit kalenderjaar met een nieuwe samenstel-
ling van de wijkraad. Vier nieuwe leden traden al toe. 
Je komt dus in een fris en startend team terecht. 
Dus laat zeker van je horen of lezen als de functie je 
aanspreekt en je je steentje aan de wijkraad en dus aan 
je wijk wilt bijdragen, graag!

Hartelijke groeten van het huidige bestuur, 
bestaande uit: 

Jelmar: voorzitter   Durk: penningmeester
Egbert: openbaar domein  Elly: sociaal domein 
Gerrit: openbaar domein Janny: sociaal domein
Gerard: algemene zaken  Bas: algemene zaken
vacature: secretaris  vacature: communicatie 

Gezocht: nieuwe secretaris voor de wijkraad

Tekst: Jelmar Blauw 
i.s.m. Wendy Le Griep
Foto: Wendy Le Griep

Foto: Wendy Le Griep
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Een groene(re) wijk
Boomfeestdag op 15 november 2023

Gemeente plant samen met scholen 
100 bomen aan in Het Kasteel

Op woensdag 15 november vond de jaarlijkse 
Boomfeestdag plaats op het Kasteelplein. Het planten 
van 100 nieuwe bomen brengt wijkbewoners samen en 
helpt bij de vergroening van de wijk.
 
De keuze voor de jaarlijkse Boomfeestdag viel dit jaar op 
het Kasteelplein. Het doel van (onder meer) de aanplant 
van 100 bomen is om de leefomgeving en de luchtkwali-
teit te verbeteren en om een groene oase te maken voor 
onze bewoners. Basisschool IKC Vindingrijk, MBO Yuverta 
uit Velp, het IVN en de gemeente Apeldoorn sloegen 
de handen ineen om 100 nieuwe bomen te planten. 
Hiermee gaven zij de aftrap voor de vergroening van het 
Kasteelplein. Op het Kasteelplein werden maar liefst 50 
fruitbomen en 50 inheemse loofbomen geplant.
 
Danny Huizer, wethouder Klimaat en Natuur binnen de 
gemeente Apeldoorn, was aanwezig om de Boomfeestdag 
te openen en plantte samen met de kinderburgemeester
Jahnaoh Laros de eerste boom. Danny: “De Boomfeestdag 
is een geweldige kans voor inwoners om samen te 
werken aan een groenere toekomst voor Apeldoorn. Het 
is prachtig dat er weer 100 bomen zijn geplant. Bomen 
maken onze stad en de wijken groener, zorgen voor 
verkoeling en dragen bij aan het vasthouden van regenwa-
ter. De bomen in onze gemeente vormen echt de skyline 
van Apeldoorn.” In totaal waren er ruim 80 personen 
aanwezig om van deze dag een succes te maken!

Aftrap vergroening Kasteelplein
Het planten van de 100 bomen is de eerste stap van
de vergroeningswerkzaamheden op het Kasteelplein. 
Begin 2024 worden de overige werkzaamheden
uitgevoerd. De entree’s naar het Kasteelplein, gelegen 
aan de Woudhuizerallee, worden eveneens vergroend 
en er komen nieuwe speelvoorzieningen op het 
Kasteelplein: in de vorm van een waterspeelplaats 
en een rolstoelvriendelijke draaimolen. Wijkbewoner 
Willemijn van de Zedde draagt middels haar inzame-
lingsactie haar steentje bij aan de realisatie van deze 
prachtige ‘inclusieve speeltuin’. 

De waterspeelplaats wordt zo ingericht dat ook 
kinderen in een rolstoel er terecht kunnen. Tevens 
wordt er een bloemrijk grasmengsel gezaaid en wordt 
overtollige verharding van asfalt weg gehaald. Het 
Kasteelplein krijgt echt een make over van jewelste!

Hitte Stress Maatregelen
Provincie Gelderland draagt in dit project maar liefst 
60.000 euro bij om hittestress aan te pakken. Vanuit dit 
potje kunnen extra bomen worden geplaatst, komen 
er planten op en rond het Kasteelplein en wordt de 
verharding van het plein deels vervangen door meer 
natuurlijke materialen en zachte ondergrond. 

Nationale Boomfeestdag
Op 10 april 1957 vond de allereerste 
officiële landelijke Boomfeestdag plaats. 
De Nationale Boomfeestdag begon in 
Apeldoorn. Vanaf die tijd vieren wij 
Boomfeestdag jaarlijks. Doel is om 
zoveel mogelijk kinderen de kans te 
geven om een boom te planten. Dit is 
vaak een mooie natuurervaring voor 
kinderen, waarbij ze met hun eigen 
handen iets positiefs bijdragen aan 
de natuur. Daarnaast helpt het om de 
waarde van bomen te begrijpen en door 
te geven aan familie en vrienden. 

Vriendelijke groeten,
Arjan Bouwmeester

Afdeling Ruimtelijk ontwerp en 
realisatie, projectleider  
06-2836 2441
ag.bouwmeester@apeldoorn.nl

Tekst: Arjan Bouwmeester
Foto’s: Wendy Le Griep
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Wie over De Zonnewende fietst of wandelt, die komt 
er langs. Het is absoluut onmogelijk om deze nieuwe 
trekpleister in Osseveld-Oost te negeren! En dat is maar 
goed ook, want initiatiefneemster Marjon laat met haar 
zwerfafval-mini-museum aan ons zien wat zij als ZAPper 
(ZwerfAfvalPakker) met zwerfafval opruimen zoal 
tegenkomt. Een hedendaagse tijdcapsule in een kastje 
aan De Zonnewende.

“Trots ben ik inderdaad, maar het voelt tegelijkertijd ook 
dubbel. De inhoud van dit kastje toont aan hoeveel troep 
er nog steeds op straat en in de natuur ligt. Het mini-
museum staat in mijn voortuin, dus iedereen die haar of 
zijn lopende of fietsende vaart even mindert, kan er naar 
kijken.” Het kastje in Marjon haar voortuin aan
De Zonnewende lijkt in eerste instantie op een ‘mini-bieb’, 
waarvan er in onze wijk alleen al zo’n 15 te vinden zijn en 
over heel Apeldoorn verspreid zelfs zo’n 130. Maar wie 
beter kijkt, ziet dat het kastje niet gevuld is met boeken, 
planten of met boodschappen voor mensen die het wat 
minder breed hebben. Het is gevuld met zwerfafval. 

Een echte struiner
Marjon: “Ik ben in de coronatijd begonnen als zogeheten 
‘ZAPper’ (ZwerfAfvalPakker) voor Zero Waste Apeldoorn. 
Mijn vriendin Netty deed dat al en toen ik een keer mee 
ging, was ik om: dit was echt wat voor mij, want ik ben 

een echte struiner. Ik wandel veel, ook om te trainen voor 
de Nijmeegse Vierdaagse, dus het is fijn om onderweg 
gelijk wat te doen te hebben.”

Red de koe
"Tegelijkertijd had ik een missie. Ik las destijds dat er 
maar liefst 4000! koeien per jaar dood gaan als gevolg van 
blikjes en verspreid geraakte blikrestanten. Dat zwerfafval
belandt namelijk niet alleen op straat, maar ook in de 
bermen én in de weides waar de koeien grazen. Ik besloot 
daarom mij in te zetten voor die koeien. En misschien is 
dat wat groots, maar ook andere dieren hebben last van 
al dat zwerfafval: vogels pikken het op en slikken het door 
of voeren het aan hun jongen, honden lopen er met de 
poten door en egels en andere kleine zoogdieren raken er 
in verstrikt of door verstikt.” 

Een beetje verslavend
“Met het mini-museum wil ik mensen er bewust van 
maken dat er zoveel troep op straat ligt. Een keer wat 
verliezen kan natuurlijk, maar het meeste wordt toch echt 
gewoon achteloos en gemakzuchtig weggegooid. 
En nee, ik ben geen milieu-fanatiekeling, maar ik vind het 
wel belangrijk, dat we zuinig zijn op wat we hebben.” 
Het afvalprikken is voor Marjon inmiddels bijna een versla-
ving geworden: “Het nadeel hiervan is dat je nooit meer 
buiten kunt wandelen zonder afval te zien. 

Als ik op vakantie ga met de camper, neem ik ook altijd mijn 
grijper mee. Het grote voordeel van zwerfafval rapen is wel: 
het geeft veel voldoening als je straatje weer schoon is.”

Een tijdje geleden ontstond bij Marjon het idee voor het 
mini-museum: “Al wandelend met zak en grijper kwam 
ik langs een mini-bieb en zo bedacht ik het. Ik richt het 
mini-museum steeds in met een ander thema en met 
daarbij interessante feiten en weetjes. De kast (gemaakt 
van afvalhout) is nu nog een pilotmodel en gemaakt door 
iemand uit Apeldoorn. De naam van het mini-museum 
verander ik misschien ook nog. De thema’s gaan bijvoor-
beeld over onderwerpen waar ik zelf vragen over heb." 

"Het is overigens niet de bedoeling dat ZAPpers en 
passanten het museum zelf bijvullen of eigen vondsten 
inleveren. Wel hangt er onder het kastje een Heel 
Apeldoorn Rein afvalzak waarin je eventueel zwervende 
blikjes/klein afval uit de buurt kunt deponeren. Het zwerf-
afval mini-museum werd op 31 oktober 2023 nog feestelijk 
onthuld door de Apeldoornse wethouder Danny Huizer, in 
het bijzijn van een aantal bekende wijk-ZAPpers."

Meer mini-zwerfafval musea?
Tiphaine Bresser, coördinator van Zero Waste Apeldoorn, 
is blij met het eerste zwerfafval mini-museum. “In principe 
is een museum vaak iets wat gaat over vroeger en het zou 
toch mooi zijn als het dat op den duur wordt: een kastje 
waarin je ziet hoeveel zwerfafval er vroeger was. Maar 
voor nu hopen we eigenlijk dat er meer kastjes komen 
in Apeldoorn en misschien zelfs dat het uitrolt door heel 
Nederland. Want veel meer mensen zouden moeten zien 
dat er zoveel op straat ligt.’’

Nieuw aan De Zonnewende 303:
Zwerfafval-mini-museum
Initiatiefneemster Marjon vertelt

Deze bijdrage is mede gebaseerd op de publicatie van 
Chantal Zwaag, De Stentor 29 november 2023.

Foto's: De Stentor en Tiphaine Bresser

Wist je dat:
• Red Bull het meest gevonden merk blikje 

op straat/in de natuur is?
• plastic het meest gevonden materiaal is?
• sigaretten het grootste aandeel hebben in 

het zwerfafval?
• jaarlijks zo’n 125 miljoen blikjes zwerfafval 

geraapt worden?
• het grootste deel van de ingeleverde blikjes 

naar een fabriek in Oost-Duitsland gaat?

Ik rook zelf ook, maar ik zamel de peuken in en gooi ze 
netjes thuis in de groene container”, zo zegt ze trots.

Natuurlijk prijs ik haar dat ze de peuken niet weg gooit, 
maar dan moet ik haar melden, dat filterpeuken vol 
plastic zitten en dat ze over heel veel jaren uit elkaar 
vallen en dan toch echt schadelijk zijn. Dat het dan ook 
restafval is. Ik verwachtte eigenlijk een stevige oorvijg 
voor mijn bemoeizucht, maar nee mevrouw zegt: “Ik ben 
blij dat ik u aansprak en ik zal de peuken in het vervolg in 
de grijze container gooien.”

En zo heb ik in een uurtje twee misverstanden uit de 
wereld geholpen en een zak afval voor u allemaal van 
straat gehaald. Zeg nou zelf: dat is toch een leuke hobby?

Hans Verbeek, ZAPper (ZwerfAfvalPakker) 

Twee misverstanden
“Meneer, mag ik iets vragen?”, zegt een vriendelijke 
jongeman bij ’t Fort tegen mij, als ik daar zwerfafval aan 
het verzamelen ben. “Ja, natuurlijk”, zeg ik, blij met enige 
interesse uit een leeftijdgroep waar ik niet direct vragen 
van verwacht. “Heeft u een taakstraf?” Op mijn toch wel 
met een glimlach gegeven reactie, dat ik dit voor mijn 
plezier doe, kijkt hij meewarig naar zijn vrienden en vrien-
dinnen: “Trouwens u heeft vogelpoep op uw pet”, voegt hij 
er aan toe. Blij dat ik een pet op heb – de vogel kon goed 
mikken – ga ik door met grijpstok, kar en zak.

Nog geen 300 meter verder word ik door een oudere 
dame aangesproken. Dat gebeurt wel vaker en meestal om 
schande te spreken dat dit nodig is en om complimenten te 
geven dat ik het doe. Deze keer is het toch anders. 
"Ik zie dat u peuken inzamelt. Ik snap niet dat mensen die 
op de grond gooien. 

Marjon: “Een eigen bijdrage leveren aan 
een schonere wereld hoeft echt niet groots 
te zijn. Met mijn mini-museum wil ik graag 
bereiken dat mensen even nadenken over 
ons groeiende (zwerf)afval en dat ieder haar/
zijn afval niet op straat gooit, maar weer mee 
naar huis neemt. En wie weet, letten door 
mijn mini-museum meer mensen tijdens het 
wandelen op hoeveel (zwerf)afval op straat 
en in de bermen ligt. 

Wie een leeg zakje meeneemt voor onderweg 
kan al direct bijdragen. Rommeltjes uit onze 
straat mogen wandelaars ook in de zak 
doen die ik onder het kastje heb gehangen. 
Zwerfafval opruimen geeft een goed gevoel 
en draagt direct bij aan een schonere buurt 
en aan een beter milieu. Ik doe het voor de 
dieren in de natuur. Al red ik maar één vogel 
of vis, dan is dat zeker de inspanning waard.”
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Speeltoestellen 
Welke werden en worden er 
in onze wijk vervangen?

Aan de Veenhuizerweg 34 staat 
een speeltoestel met een glijbaan-
combi. Dit wordt vervangen door  
een hardhouten combinatietoestel.

Aan Het Kasteel staat een groot 
speeltoestel met klimtoren. Dit 
wordt vervangen door een hardhou-
ten speeltoestel met dubbele 
speeltoren met afdak en brug.

Aan de Noorderhoogte 16 staat 
een klein speeltoestel met een draai-
mannetje. Dit wordt vervangen door 
een kleine hardhouten balanceer-
combinatie. Tevens komt hier een 
hardhouten wiebelbrug.

Aan de Houttuinen-Noord 42 
staat een klein speeltoestel voor het 
oefenen van de balans. Dit wordt 
vervangen door een hardhouten 
klimroute toestel.

Aan het Schuylenhof 67 staat
een middelgroot speeltoestel met 
glijbaan. Dit wordt vervangen door 
een hardhouten speeltoren met 
glijbaan en schommel.

Aan het Gooiland 27 staat 
een middelgroot speeltoestel 
met glijbaancombinatie. Dit 
wordt vervangen door een RVS 
speeltoestel.

Aan de Rozenhaag 19 staat een 
groot speeltoestel met glijbaan-
combinatie. Dit wordt vervangen 
door een nieuw hardhouten 
combinatietoestel.

Aan Het Firmament 12 staat een 
middelgroot speeltoestel met huisje 
en glijbaan. Dit wordt vervangen  
door een hardhouten speeltoestel.

Aan Het Verlaat 111 staat een 
klein speeltoestel met springplaten. 
Dit wordt vervangen door een vier 
persoons wip. 

Wijkbewoonster Nadine Strik-Van Waard zet zich in voor laaggeletter-
den. Ze is blij met alle aandacht die Frans Bauer reeds kreeg met zijn 
programma over laaggeletterdheid: “Daar kan geen aandacht genoeg 
voor zijn, het is echt een groot probleem.” 

Nadine werkt bij de Stichting Lezen en Schrijven, een stichting die zich 
inzet voor laaggeletterde Nederlanders, zodat ook zij goed leren lezen, 
schrijven, rekenen én kunnen omgaan met een computer of smart-
phone. “Liefst 2,5 miljoen mensen in Nederland hebben daar moeite 
mee, want een samenleving waarin iedereen meedoet, daar hebben 
we allemaal wat aan.”

Het is ook de persoonlijke missie van Nadine om zoveel mogelijk 
mensen te helpen: “Iedereen moet mee kunnen doen in de maatschap-
pij, maar dat is nog niet het geval. Veel mensen kunnen niet mee 
komen, omdat ze de basisvaardigheden van lezen en schrijven missen. 
Daardoor raken mensen in een isolement of zeggen ze zelfs hun baan 
op. Maar ook 50 procent van de mensen die in armoede leeft, heeft 
problemen met lezen of schrijven. Het is vaak de oorzaak van armoede. 
Er ligt uiteraard ook een verantwoordelijkheid bij de mensen zelf."

"Geef aan dat je hulp nodig hebt. Je hebt namelijk het 
recht om mee te kunnen doen in de maatschappij.”

Basisvaardigheden verbeteren
Het heeft niet altijd met afkomst te maken. Laaggeletterdheid laat zich 
niet vangen, is niet louter afhankelijk van afkomst of het opleidings- 
niveau. Nadine: "67 procent van de laaggeletterden in Nederland heeft 
Nederlands als eerste taal. En ik spreek ook mensen met een weten-
schappelijke opleiding die niet meer mee kunnen komen." Dus wil ze 
zich in haar werk als ook in haar privétijd inzetten om de basisvaardig-
heden van mensen te verbeteren. “Niet om goed te kunnen schrijven 
of lezen, maar om met die vaardigheden iets anders te bereiken. Het 
probleem gaat namelijk veel verder.”

Steeds meer digitalisering
Nadine: “Je ziet het bijvoorbeeld in de zorg, waar steeds 
meer digitaal wordt geregeld en gecommuniceerd, waar 
praktisch alle afspraken per mail worden gemaakt. Als je 
deze mails niet kunt lezen of goed kunt begrijpen, dan 
heb je echt een probleem. Ik spreek ook mensen die bij 
een klantenservice werken, maar vanuit hun functie ook 
moeten chatten met klanten. Het is een groot verschil 
of je alleen een gesprek aan de telefoon moet voeren of 
dat je ook moet kunnen schrijven. Als je mee wilt blijven 
komen in deze maatschappij, dan moet je mee blijven 
groeien. En dat maakt mensen kwetsbaar.” Om dat te 
voorkomen, wil Nadine met mensen aan de slag. Hen 
hulp aanbieden.

Verstop je niet, vraag om hulp
In haar werk adviseert Nadine organisaties en diverse 
gemeenten hoe ze eenvoudiger kunnen communiceren 
met hun inwoners of medewerkers, zodat zij gemakke-
lijker hun mensen kunnen bereiken. Nadine leidt ook 
consulenten op die laaggeletterden moeten helpen. 
Volgens Nadine is het ook de taak van de consulenten 
om de juiste vraag te stellen: “Kan ik je ergens mee 
helpen?” Mensen moeten een drempel over om toe 
te geven dat ze niet mee kunnen komen. We moeten 
de schaamte voorbij. “Verstop je niet, maar vraag om 
hulp.’’

Daarom is alle aandacht belangrijk. Zowel de bekende 
Nederlandstalige volkszanger Frans Bauer die op 
televisie deze problemen bespreekbaar maakt, als ook 
de uitgave van een Libello, een editie van de Libelle voor 
laagopgeleide mannen, dragen hier aan bij. Via verschil-
lende media bereiken Frans en de Libello mensen 
die het betreft. “Ik spreek ervaringsdeskundigen die 
gelukkig inmiddels goed zijn geholpen, maar zij zeggen: 
“Had iemand me toen maar gevraagd of ze me konden 
helpen.”

“Niet goed kunnen lezen, schrijven en/of rekenen heeft 
gevolgen. Je vindt bijvoorbeeld minder snel een baan of 
je hebt minder grip op je geldzaken. Een volwassene die 
laaggeletterd is, is geen analfabeet. Een laaggeletterde 
kan wel lezen en schrijven, alleen niet goed genoeg om 
helemaal mee te doen in de samenleving.”

Schrijfclub voor hulp bij lezen en schrijven
In Apeldoorn is 11 procent van de inwoners tussen de 
16 en 65 jaar laaggeletterd. Dit komt neer op 11.443 
mensen (zo stelt de Stichting Lezen en Schrijven). Een 
groot aantal. En daar moet iets aan gebeuren, vindt 
Nadine. De eerste stap voor haar is een schrijfclub op te 
richten voor mensen die hulp nodig hebben bij schrijven 
of lezen. Nadine deed een oproep op Facebook: 
“Ik hoop verhalen los te maken, zodat mensen elkaar 
motiveren om hulp te vragen als dat nodig is. Dat kost 
tijd, dat begrijp ik, maar het is mijn persoonlijke missie 
om dat voor elkaar te krijgen.”

Nadine Strik-Van Waard
Adviseur Stichting Lezen en Schrijven

Even voorstellen:

Voor deze bijdrage 
maakten wij mede  

gebruik van een artikel 
geschreven door Walter 

van Zoeren, gepubliceerd 
in De Stentor van 

15-11-2023. Foto's: 
Maarten Sprangh

Wil je meedoen met de schrijfclub? 

Of oefenen met lezen? Stuur dan een mail naar 
Nadinesvw@hotmail.com 
(géén NT2-lessen) 

info@lezenenschrijven.nl

Lees meer op:
www.lezenenschrijven.nl/
www.lezenenschrijven.nl/eenvoudigetaal
www.lezenenschrijven.nl/herken-de-signalen

Save the date!!
Duurzaamheidsmarkt
Winkelcentrum 't Fort op 1 of op 8 mei 2024

In 2023 organiseerde de Wijkraad Osseveld-
Woudhuis voor het eerst een duurzaamheids-
markt. Deze werd georganiseerd in Het Bolwerk. 

In 2024  komt er een logisch vervolg op deze 
'try out'. Nu kunnen geïnteresseerden de kramen 
met diverse aanbieders van duurzame producten 
of diensten bezoeken in winkelcentrum 't Fort. De 
datum van deze informatieve markt met tal van 
kramen was bij druk van deze Wijkkijker nog niet 
bevestigd, maar zal plaatsvinden op 1 of op 8 juni.
 
Dus noteer het vast in je agenda en houd de 
sociale media van de wijk en de wijkraad in de 
gaten.

Wil je wellicht ook een kraam inrichten? 
Neem dan contact op met  
Katja van Reede via 
bestuur@osseveld-woudhuis.nl
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In de afgelopen lente-/zomereditie van de Wijkkijker 
werden maar liefst vijf rapporten over Apeldoorn 
kort besproken. Eén van die rapporten betreft de 
Gezonde stad Index Nederland. Voor dat rapport is in 
de 25 grootste steden van Nederland gekeken naar 
de gezondheid van diens inwoners. Apeldoorn blijkt 
daarbij op een heel mooie derde plaats te staan. 

Je voelt ‘m al aankomen: zijn er verschillen binnen 
Apeldoorn? In deze Wijkkijker kijken we op detailniveau 
naar onze stad. Dan hebben we dus gedetailleerde 
cijfertjes nodig. Gelukkig is er het Centraal Bureau voor 
de Statistiek. Dat stuurt regelmatig een uitgebreide 
enquête aan meer dan een half miljoen Nederlanders 
om te vragen hoe de zaken er (in hun leven) voor staan. 
Met de cijfers die dat oplevert, maken ze mooie kaartjes. 
Zo kun je precies zien hoe het in jouw wijk 
– en zelfs in jouw buurt! - is gesteld.

Het laatste onderzoek dateert van 2020 en heet officieel 
de Gezondheidsmonitor Volwassenen en Ouderen 2020, 
GGD’en/CBS/RIVM. In dat jaar hebben er maar liefst 
540.000 mensen de enquête ingevuld. In deze Wijkkijker 
kijken we naar wat er bekend is over de gezondheid van 
de bevolking in Apeldoorn.

Waarom is dit nuttig? 
Ten eerste is het objectieve informatie die gratis voor 
iedereen beschikbaar is. Het maakt duidelijk welke 
verschillen er zijn tussen de wijken en buurten van 
Apeldoorn. Nog interessanter is het wanneer je cijfers 
van verschillende jaren met elkaar vergelijkt. Zo kun je 
bekijken of een wijk of buurt in de tijd beter of slechter 
(beoordeeld) wordt. 

Als fictief voorbeeld: de gemeente investeert geld om 
mensen meer te laten bewegen. Als dat inderdaad 
werkt zou dat zichtbaar moeten zijn in een toekoms-
tige meting van het RIVM – je kunt bijvoorbeeld meten 
hoeveel mensen aan de bewegingsrichtlijn voldoen 
en hoeveel mensen wekelijks sporten. Zo kun je ook 
zien of projecten, subsidies en/of andere maatregelen 
inderdaad hebben geholpen (al weet je dan nog niet 
waarom die projecten al dan niet hebben geholpen). 
Een ander interessant punt is dat ook gewone burgers 
dit soort informatie gratis kunnen opzoeken en niet 
afhankelijk zijn van partijen die er belang bij hebben om 
selectief met cijfers om te gaan.

In deze Wijkkijker pakken we als voorbeeld het 
onderwerp gezondheid op. Die wordt door het 
RIVM op vier punten bekeken:
• Lichamelijk gezondheid en beperkingen (zoals 

ziekten, stress, beperkingen, kans op depressie);
• Leefstijl (zoals overgewicht, sporten en beweging, 

roken en drinken);
• Participatie en omgeving (zoals eenzaamheid, 

mantelzorg, vrijwilligerswerk, geldzorgen); en
• Geluidhinder (zoals lawaai van buren, autoverkeer, 

treinen en vliegtuigen).

De scores van een buurt of wijk liggen tussen 0 en 100, 
waarbij 100 de optimale situatie is: geen stress, geen 
geluidshinder, iedereen een gezond gewicht, veel vrijwil-
ligerswerk en nog veel meer. De score nul is héél slecht. 
We kijken nu naar kaartjes van Apeldoorn bij elk van de 
vier categorieën.

Conclusies
• Tussen de buurten Osseveld-West, Osseveld-

Oost en Het Woudhuis zijn kleine verschillen;
• Vergeleken met de rest van Apeldoorn ‘doen’ 

onze wijken het goed;
• Ook vergeleken met alle buurten van Nederland 

scoren onze buurten goed, met uitzondering van 
geluidshinder.

Data in de Wijk
Hoe gezond is onze buurt?
Tekst: Theo Groen
Afbeelding klavertje: Esther Nijbroek

Afbeelding 1
Ervaren gezondheid
Dit is het percentage buurtbewoners dat hun 
gezondheid als “goed” beschouwt.
Osseveld-West: 80,7%
Osseveld-Oost: 82,4%
Woudhuis: 81,1%
Rivierenkwartier: 76%
Nederland: 78,4%

Afbeelding 2
Ernstige geluidshinder door buren
Osseveld-West: 5,8%
Osseveld-Oost: 6,0%
Woudhuis: 5,9%
Binnenstad Apeldoorn: 8,0%
Berg en Bos: 3,5%
Apeldoorn (totaal): 6,4%
Nederland: 7,3%

Afbeelding 3
Ernstige geluidshinder door verkeer

Osseveld-West: 8,0%
Osseveld-Oost: 6,8%

Woudhuis: 6,3%
Binnenstad Apeldoorn: 8,7%

Berg en Bos: 6,0%
Apeldoorn (totaal): 6,8%

Nederland: 7,3%

Afbeelding 4
Sociale eenzaamheid (18 jaar en ouder)
Osseveld-West: 27%
Osseveld-Oost: 26,6%
Woudhuis: 26,9%
Apeldoorn (totaal): 28,9%
Nederland: 30%

Afbeelding 5  Vrijwilligerswerk
Hoeveel mensen doen een vorm 

van vrijwilligerswerk?
Osseveld-West: 27,9%
Osseveld-Oost: 28,1%

Woudhuis: 29,7%
Apeldoorn: 28,0%
Nederland: 24,6%

Zelf zoeken naar andere informatie 
over je eigen wijk of buurt? 

Kijk eens op https://opendata.cbs.nl/#/CBS/nl. 
Hier vind je lijsten van onderwerpen, 

een handleiding en demofilmpjes.
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Wij ondersteunen mensen in Apeldoorn en omliggende 
dorpen die langdurig zorgen voor een familielid of 
vriend. Daarnaast koppelen we mensen die wat extra 
hulp of aandacht nodig hebben met Apeldoorners die 
graag wat voor een ander willen doen. Scan voor meer 
info de QR-code.

Regentesselaan 2B • 7316 AC Apeldoorn
055 529 55 20 • info@dekap.nl • www.dekap.nl

    

JE BALANS IN HANDEN

praktijk voor energiebehandeling
holistic pulsing, hand-/voetmassage

nieuwsgierig naar wie ik ben 
en wat ik te bieden heb, kijk op 

www.jebalansinhanden.nl

Maria Rovers
Ravelijn 206, 7325 NZ Apeldoorn

info@jebalansinhanden.nl

055-84 33 771

055 2032 048
Zutphensestraat 50 Apeldoorn

contact@holtkampfi nancieeladvies.nl

www.holtkampfi nancieeladvies.nl

‘Eén aanspreekpunt voor 
al je fi nanciële zaken’

Bij Holtkamp Financieel Advies krijg je 
onafhankelijk advies, voor nu en voor later. 

Je kunt terecht voor:
• Hypotheekadvies
• Pensioenadvies
• Financiële planning
• Particuliere verzekeringen
• Zakelijke verzekeringen

Je persoonlijke adviseur om de hoek 
die jouw situatie kent. Wil je ook graag 
fi nancieel advies? Ik kom graag bij je 
langs voor een kennismakingsgesprek.
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Zwemlessen voor 
Survival ABC 

Privé, duo of trio 
zwemles 

Snelcursus (survival 
ABC) 

Zwemmen met een 
beperking 

Zeemeermincursus 
Kinderfeestjes 

Contact: 
Tel: 055-8441356 of 06-51076480 
Mail: zwemschoolkablau@icloud.com 
 

Maatwerk  Kindvriendelijk  Ervaring  Persoonlijk  
Meedenkend  Kwaliteit  Zonlid  Rustige en veilige 
leeromgeving  Garantiepakketten 

Zwemlocatie 
Beekbergen: 
Parc Spelderholt 

www.zwemschool-kablau.nl 

De Jeugd- en Buurtbibliotheek 
Regenboog is er voor alle kinderen en 
buurtbewoners

CODA werkt hiervoor samen met het PCBO (protes-
tants-christelijk basisonderwijs) in Apeldoorn. 
Bezoekers vinden in de JBB boeken, stripboeken en 
tijdschriften om te lenen. Er is aanbod voor (jonge) 
kinderen en volwassenen. Het is ook een gezellige 
ontmoetingsplek, met onder meer een tafel om de 
krant te lezen. Bijzonder is het interieur: meubels 
en boekenkasten zijn naar ontwerp van Jos van 
Doorn gemaakt van robuuste boomstammen en 
planken. 

De JBB wordt gerund door toegewijde 
vrijwilligers. Zij verwelkomen je graag. 

De Keerkring 70  
Maandag  14:00 – 17:00 uur  
Woensdag  10:30 – 17:00 uur  
Vrijdag   14:00 – 17:00 uur 

Contact 
educatie@coda-apeldoorn.nl

Binnen de Wijkraad Osseveld-Woudhuis missen wij een 
belangrijk teamlid voor onze communicatie. Het gaat 
om het bijhouden van de sociale media, het schrijven 
en plaatsen van bijdragen op onze (nieuwe) website. 
helpen bij communicatie-uitingen voor de jaarvergade-
ring, meeschrijven aan ons sociaal jaarverslag e.d. 
Een heel veelzijdige en creatieve vrijwilligersfunctie.

Misschien heb je zelf wel een communicatie-achter-
grond en wil je ons helpen om 'met de tijd mee te gaan'? 
Of heb je ideeën over inzet van andere media dan de 
huidige en deel je je kennis en kunde met ons? Ook 
wanneer je geen achtergrond in communicatie hebt, 
maar je hebt gevoel voor taal, zowel in gesproken woord 
als ook in (digitaal) schrift, dan ben je van harte welkom. 

Wij startten dit kalenderjaar met een nieuwe samenstel-
ling van de wijkraad. Vier nieuwe leden traden al toe. Je 
komt dus in een fris en startend team terecht. Dus laat 
zeker van je horen of lezen als de functie je aanspreekt 
en je je vrijwiligerssteentje aan de wijkraad en dus aan je 
wijk wilt bijdragen, graag!
Bij interesse in of vragen over deze leuke positie bij ons 
kun je een email sturen naar Jelmar Blauw (voorzitter): 
voorzitter@osseveld-woudhuis.nl

Hartelijke groeten van het huidige bestuur:

Wijkraad zoekt nieuw
bestuurslid communicatie 
Iets voor jou?

Foto: Wendy Le Griep

Foto: Roely Smit

Jelmar voorzitter
Durk penningmeester
Egbert openbaar domein 
Gerrit openbaar domein

Janny sociaal domein
Elly sociaal domein
Gerard algemene zaken
Bas algemene zaken
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WERKENBIJWDK.NL

Word ook WdK chauffeur! 
• Parttime chauffeur groepsvervoer
• 3 tot 5 dagen per week 
•  Mail naar: vacature@wdkgroep.nl 
• Of bel: 026 - 365 31 53

Geen Taxipas?
GRATIS OPLEIDING

Wel een Taxipas?
€ 250,- STARTBONUS

Vragen?
Stuur een bericht!
06 132 705 39

“Elke dag breng ik die 
kids naar school.      
 je ziet ze ontwikkelen”

Via KrijgdeKleertjes.nl geef je 
kinderspullen door aan een andere 
ouder. Zelf kun je uit het hele 
aanbod een leuk pakket kiezen 
dat bij jouw kind past: ruilen! 
Duizenden ouders doen al mee. 

Is je kind weer 
uit zijn shirtje       
gegroeid? 

Ruil makkelijk kleertjes en speelgoed,
via internet óf bij jou in de buurt

Struikel je 
over de duplo?

/krijgdekleertjes

@krygdekleertjes

Meer
weten?

www.krijgdekleertjes.nl

In beweging met Roos Jensen
J.P. van den Bent Stichting Tekst: Roos Jensen

Foto's Roos Jensen

Werklocatie Sleutelbloemstraat is 
onderdeel van de J.P. van den Bent 
Stichting. Deze stichting onder-
steunt mensen bij wonen, werken, 
vrije tijd of bij het leggen van 
sociale contacten. 

Ieder mens is uniek. De hulpvraag 
en de ondersteuning zijn dit dus 
ook. Aan de Sleutelbloemstraat 
bieden wij aan ongeveer 15 
cliënten per dagdeel een dagactivi-
teit aan die is gericht op die unieke 
hulpvraag. Voor de één gaat het 
dan bijvoor-beeld om ontspanning 
en ontmoeting d.m.v. een spelletje, 
bij de ander ligt de focus meer 
op het arbeidsproces. Tweemaal 
per week sporten is hierbij zeer 
welkom. Aansluiting bij deze 
activiteit door mensen van buitenaf 
maakt het helemaal bijzonder.

Roos Jensen zet zich inmiddels 
in voor de J.P. van den Bent 
Stichting: “Er was behoefte aan 
meer bewegen naast het zittend 
werk. Stoelgymnastiek is voor 
iedereen toegankelijk: oefeningen 
ter verbetering van de spier-
kracht, coördinatie en balans 
kunnen prima zittend op de stoel 
worden uitgevoerd. Bovendien is 
de bloedsomloop die door actieve 
bewegingen de hartfunctie stimu-
leert belangrijk voor alle organen."

"Voor de deelnemers is het een 
fijne afwisseling met hun werk. 
Drie kwartier een powershot! Het 
plezier straalt van de gezichten 
tijdens het doen van de oefenin-
gen. Inmiddels zijn er ook drie 
deelnemers bijgekomen die geen 
cliënt zijn van de stichting. Een 
andere activiteit waar bewegen 
centraal staat, is wandelen onder 
begeleiding. Eén of twee keer per 
week wandelen we korte routes in 
de omgeving."

Wat zijn goede activiteiten?
Ga lekker naar buiten en begroet het 
voorjaar. Bewegen is en blijft belang-
rijk, het hele jaar door!

• Wandelen: als sportieve vrije-
tijdsbesteding, maar ook in het 
dagelijkse leven zoals de hond 
uitlaten of boodschappen doen. 
Probeer tijdens het wandelen 
wat afwisseling in tempo aan te 
brengen.

• Fietsen: is minder belastend voor 
de gewrichten dan lopen.

• Zwemmen: vooral rustig 
zwemmen is een goede manier 
om onbelast te bewegen. 

• Stoelgymnastiek: het veelzijdige 
bewegingsaanbod is een prima 
activiteit om alle spieren soepel 
te houden.

"Om te onthouden: te lang in dezelfde 
houding staan of zitten is niet goed! 
Voor een aantal gewrichten kan dit 

heel belastend zijn.”

Veel beweegplezier gewenst 
en wellicht tot ziens aan de 
Sleutelbloemstraat?

J.P. van den Bent Stichting
Sleutelbloemstraat 8a
Mariët en René / 055-3603140
werklocatiesleutelbloemstraat@
jpvandenbent.nl

Foto: Wendy Le Griep
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Heb je ze wel eens gezien, écht gezien? En dan bedoel 
ik niet de schade die ze achterlaten aan huis en auto 
als ze op bezoek zijn geweest, want dan…wordt het 
misschien wel rood voor de ogen en dan zie je niet 
echt meer. Ik heb het over de steenmarter, de schrik 
van elke woonwijk. Maar ook een heel mooi dier. Mooi 
ja…maar dan als wild, slim en snel buitendier, niet 
nestelend onder je dak, overnachtend in je schuur of je 
auto achterlatend met tal van knaagsporen. Want dan 
is het zo mooi niet meer. En dan? Nou, daar gaat deze 
bijdrage over. Hoe te voorkomen dat de steenmarter 
jouw huis, schuur of auto uitkiest?

Deze bijdrage schrijf ik deels uit ervaring met het 
onderdak hebben van een marternest en het voortaan 
willen buiten houden van nieuwe ‘logees’, als ook de 
herstelwerkzaamheden die wij noodzakelijk moesten 
(laten) uitvoeren. Voorkomen is echt beter dan genezen 
en het scheelt je absoluut een hoop tijd, energie, geld en 
frustratie als je de steenmarter niet onder je dak, in je 
spouwmuur, of in je auto krijgt. 

Buiten(shuis) houden van de steenmarter

Garage versus martermat
Wie een garage heeft, kan deze gebruiken om de auto 
veilig te stallen. Ik begrijp goed, dat niet iedereen 
een (beschikbare) garage heeft. Voor iedereen die de 
auto niet binnen kan zetten, raad ik gaas aan. Speciale 
‘martermatten’ zijn er te koop, die je onder je auto 
uitrolt. De marter vindt deze vervelend aan de pootjes 
en zal naar een gemakkelijkere plek om te knagen 
zoeken. Je kunt deze matten in alle prijscategorieën 
vinden. De steenmarter knaagt bij voorkeur aan bougie-
kabels, water- en remleidingen en plastic behuizingen.

Geluid en licht
Sommige bewoners gebruiken ultrasone ‘pieps’ met 
bewegingsensoren om de marter te verjagen, maar 
daarmee jaag je ook andere nachtdieren weg, zoals de 
egel. Het hoge geluid of de lichtflitsen beschermen je 

eigendommen wel. Deze zijn ook weer in alle catego-
rieën te vinden op internet. Hoe onregelmatiger de hoge 
pieptoon, des te meer effect. Een apparaat dat altijd 
‘aan‘ staat, is voor passerende wandelaars overigens ook 
hinderlijk. Vooral kinderen, katten en honden hebben er 
last van.

Vogelschroten
Om de marter niet onder je dak te krijgen, kun je ‘vogel-
schroten’ plaatsen, zogenaamde omgekeerde harkjes, 
die niet alleen voorkomen dat vogels kunnen nestelen 
onder de dakpannen, maar ook de marter weert. En 
voor wie nu denkt…een vogel is toch veel kleiner dan 
een marter? Dat klopt, maar een steenmarter is een 
uitstekende klimmer én springer en een opening van 
slechts 4 cm doorsnede is voor de ranke, slanke steen-
marter al genoeg om binnen te komen.

Gaas
Openingen aan en rondom je woning kun je met 
zogenaamd papegaai-gaas dicht maken, zodat de 
steenmarter niet via een andere route in je spouw 
terecht komt. Want zit de marter eenmaal in de spouw, 
dan is het bye bye spouwmuur isolatie en kun je de 
verkoelende werking er van in de zomer en de warmte 
vasthoudende werking er van in de winter wel gedag 
zeggen.

Tuin inrichting
Zoals ik al schreef, zijn marters goede klimmers én 
goede springers. Zet daar waar mogelijk, geen hekjes of 
vuilcontainers onder de dakgoot, want het vormt een 
prachtige ‘trap’ om bij je huis te komen. En wanneer de 
steenmarter een opening heeft gevonden, dan sleept de 
marter zijn prooi door dat gaatje naar binnen. En ik hoef 
niet uit te leggen wat rottende kadavers doen. Met een 
beetje geluk droogt het kadaver op en heb je er geen last 
van, maar dode dieren (vogel, muis, rat, konijn) onder je 
dak wil je natuurlijk niet hebben. 

Geurtjes
Mogelijk is het een bakerpraatje, maar 
steenmarters hebben een gevoelige neus. 
Dat betekent, dat stevig stinkende wc 
blokjes onder de dakpannen de steenmarter 
vertellen dat hij/zij daar niet wil gaan wonen. 
Je kunt ze ook onder de motorkap ophangen.

Marter latrine 
Door de marter onder je dak vandaan te 
houden, kan deze er niet overnachten, niet 
nestelen én geen latrine maken. Want ja, 
daar waar gegeten, geslapen, geleefd en 
gezorgd wordt voor nakomelingen, daar 
moet ook worden gepoept. Geen smakelijk 
onderwerp, maar je wilt absoluut geen 
marter latrine onder je dak hebben! De geur 
is intens en trekt door alles heen. 

En geen steenmarter in je spouw, betekent 
blijvend goede isolatie. Geen marter knaags-
poren onder de auto, betekent werkende 
remmen. Remkabels zijn blijkbaar favoriet bij 
vooral jonge marters.

Beschermde status
De steenmarter geniet in Nederland een 
beschermde status. Dat betekent dat wij 
er niet op mogen jagen, wij ze niet mogen 
verjagen, ze niet mogen vangen of mogen 
verdelgen. De steenmarter geniet door deze 
beschermde status een goed leven. Vanaf 
het platteland komt de steenmarter steeds 
meer en vaker naar de bebouwde kom. Of 
komt de bebouwde kom wellicht steeds 
meer in het natuurlijk woon- en leefgebied 
van de steenmarter? Wie een grote tuin 
heeft of een weide, die kan ervoor kiezen om 
een marter-nestkast te plaatsen. Uiteraard 
zo ver mogelijk weg bij je woning. Deze kun 
je online vinden. Of zelf bouwen. Een leuk 
project met de (klein)kinderen?

Nestelen
De steenmarter kan bij toerbeurt in 
verschillende woningen te gast zijn. Wie 
‘uitverkoren’ is om als nestplek te dienen, 
die heeft een extra hindernis te nemen, 
want een nest mag je niet weg halen of 
verplaatsen. Pas wanneer de jongen ’s nachts 
met moedermarter mee op pad gaan, mag 
je alle openingen afsluiten en de marter 
buitenshuis houden. Je mag absoluut geen 
openingen sluiten met een marter binnen. 
Twijfel je of je nog een marter binnen hebt? 
Leg dan krantenpapier neer of strooi bloem 
op de plaatsen waarvan je vermoedt dat 
daar een marter door naar binnen/buiten 
komt. 

Je ziet de dag of daags er na of er sporen te vinden zijn. Dit kun je 
allemaal zelf doen, je kunt er ook een ondernemer voor inhuren die 
je huis goed naloopt en alle kansrijke plekken in kaart brengt en de 
controles uitvoert. Afhankelijk van hoe handig je bent, de tijd die je 
hebt en wat je portemonnee toelaat.

Herstelwerkzaamheden
Heb je dan toch die marter onder/in je auto gehad, of in je spouw, 
onder je dak…en heb je schade? Neem contact op met je verzeke-
raar. Mogelijk moet je de inhuur van een ‘marterdeskundige’ zelf 
betalen, maar worden de herstelwerkzaamheden (deels) vergoed, 
dat verschilt per verzekeringsmaatschappij, per polis en dekkings-
graad. Bij ons bleek veel schade vergoed te worden. 

Inmiddels is ons huis marter-proof. Alle hier boven genoemde 
maatregelen hebben wij enkele jaren terug moeten treffen: plaatsen 
van vogelschroten onder de dakpannen, bestaande openingen met 
gaas dicht maken, wc blokjes ophangen onder de dakpannen, nieuwe 
isolatie in de spouw, martermatten onder de auto’s en toch maar 
vervelende ‘pieps’ geplaatst onder het dak. Onze ‘pieps’ geven alleen 
bij beweging een hoog geluid, anders niet. En zo blijven de egels 
maar wat graag onze tuin bezoeken.

Steenmarter in de wijk
Tekst: Wendy Le Griep 

Lees verder op de volgende pagina...

Foto credits: Edo van Uchelen 
Marterstichting, Natuurpunt, 

BNNVara, Dierenbescherming, Park 
Lingezegen, Zoogdiervereniging, 

Haarlems Dagblad, Steenmarter.be
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Hoe weet je of er marters zijn?
Vaak begint dit met geluiden of lawaai. Steenmarters zijn 
‘s nachts actief, wat zorgt voor lawaai op zolder of in de 
spouwmuur. In veel gevallen hangt er ook een intense 
stank, afkomstig van de urine, uitwerpselen en prooien 
van de steenmarter.

Wat eet de steenmarter?
De steenmarter eet vooral muizen en ratten. Ook 
insecten, regenwormen, mollen, jonge konijntjes, 
vogels (en hun eieren) maar ook fruit en bessen worden 
gegeten. Steenmarters eten ook etensresten van mensen 
(kaas, brood, vleesresten). Met het te veel aan gedode 
dieren, wordt een voedselvoorraad aangelegd.

Waar leeft de steenmarter?
De steenmarter is een cultuurvolger met een enorm 
aanpassingsvermogen. Op heel wat plaatsen is de soort 
min of meer gebonden aan menselijke bebouwing. 
Vooral schuilmogelijkheden en een voldoende voedsel-
aanbod zijn belangrijk. Favoriete schuilplaatsen zijn 
houtstapels en takkenhopen, zolders en dakruimtes, 
spouwmuren en holtes onder boomwortels. 

Is een steenmarter alleen?
Zowel het mannetje als het vrouwtje van de steenmar-
ter hebben een eigen territorium en leven solitair. Het 
territorium van een mannetje overlapt dat van meerdere 
vrouwtjes. 

Hoe plant de steenmarter zich voort?
Steenmarters hebben één nest per jaar, doorgaans met 
twee of drie jongen. Het vrouwtje werpt haar jongen in 
maart/april. Die worden ongeveer acht weken gezoogd, 
maar vanaf de zesde week krijgen ze ook vast voedsel 
aangeboden. Eind augustus zullen de eerste jongen de 
moeder achterlaten om een eigen leefgebied te zoeken. 
Steenmarters worden in hun tweede zomer geslachtsrijp.

Kan een steenmarter tegen een muur klimmen?
Steenmarters zijn erg goede klimmers en kunnen zonder 
problemen 1,5 meter hoog springen. Ze klimmen ook 
moeiteloos rechte muren op en af vooral wanneer diepe 
voegen houvast bieden.

Hoe klinkt een steenmarter op het dak?
Vaak hoor je ‘s nachts luidkeels gekrijs van vechtende 
marters. Steenmarters op zolder zijn soms erg luidruch-
tig (vooral opgroeiende, spelende jongen kunnen voor 
nachtelijke geluidoverlast zorgen). Hun aanwezigheid 
op zolders van woonhuizen of stallingen wordt dan ook 
sneller gehoord dan gezien en klinkt als ‘een inbreker op 
zolder’. 

Hoe ziet de ontlasting van een steenmarter er uit?
De uitwerpselen van de marter zijn worstachtig en zo’n 
3 à 4 tot 10 cm groot. De achterzijde wordt gekenmerkt 
door een gedraaide, spitse punt. Die gedraaide punt is 
het gevolg van het feit dat de steenmarter een roofdier is 
en harige prooien eet. U kunt dan ook vaak wat haren of 
veren in de uitwerpselen terugvinden.

Linkjes voor meer informatie 
www.natuurpunt.be 
www.zoogdiervereniging.nl

Veel gestelde vragen 
over de steenmarter

Ik zal er maar gelijk voor uit komen: ik heb een baas met hoogte-
vrees. Ik weet het, dat is niet mis en hoe ouder ze wordt hoe erger 
het wordt. Op de stoep heeft zij er geen last van. Toch is de route 
die langs de snelweg loopt wel een probleem. Daar lopen we zo fijn 
in de vroege ochtend, tot we van die betonnen trappen af moeten. 

Ik merk dat ze steeds vaker een andere route verzint om ze 
te omzeilen. Eerder kon ze zich nog weleens aan onze helaas 
overleden Sammy vasthouden, of Sam ging naast haar lopen 
zodat ze niet zo angstig hoefde te zijn. Helaas voor haar is die tijd 
geweest.

De traptreden kloppen niet
Zoals jullie wellicht zullen begrijpen ben ik te klein voor deze steun. 
Ook heeft ze een probleem met de traptreden die volgens haar niet 
lijken te kloppen. Maar dit kan natuurlijk ook aan haar eigen niet al 
te lange benen liggen. Met mijn korte en vooral zeer kromme gestel 
ben ik wel snel beneden, dát wel. 

Vol afgrijzen kijkt ze me dan na, terwijl ze zich stilletjes afvraagt hoe 
ik mij met Griekse gratie wél in die steile afgrond durf te storten. 
Vaak blijft ze dan nog even bovenaan de trap staren, om zich dan te 
bedenken en om te draaien, waardoor ik genoodzaakt ben de trap 
weer op te stuiven om achter haar aan te lopen. Ik vind dat niet heel 
erg, maar het valt me wel steeds vaker op. 

Het is nu zelfs zo erg geworden dat ze de weg naar boven ook niet 
meer neemt. Via een andere weg komen wij er natuurlijk ook wel, 
maar een leuning zou toch wel fijn zijn. Al zou het in de vorm van 
bloembakken zijn, of iets anders wat steun kan bieden.

Andere mensen rennen wel de treden op en af
Vol jaloezie zie ik haar soms kijken naar van die joggers in gestroom-
lijnde pakjes die voor de sport de treden op- en afracen. Haar maag 
draait om van angst als ze dat ziet. Ze heeft laatst nog geprobeerd 
om voetje voor voetje... Maar nee, die afgrond in de verre diepte 
draaide maar door, dus is ze maar weer omgelopen. Als trouwe 
vriendin loop ik dan maar weer achter haar aan. 

Toch vind ik het jammer. Ik vraag me dan ook af of er nog meer 
mensen zijn die deze trappen mijden? Zijn er meer baasjes die in 
stilte lijden onder hun hoogtevrees?

Een high five van Soof

Soof vertelt verder
Leuning
Tekst: Marianne Hutters-Dijkhuizen

Dichter bij de wijk

Nieuwe bushokjes

De duurzaam ontworpen bushokjes met 
sedum-plantjes op het dak,
zijn een stapje richting groener en 
toekomstbestendig gemak.
Comfort en duurzaamheid en een beetje 
natuur gaan hand in hand…
een cadeautje van de gemeente, een 
positief berichtje in de krant.

Een paar jaar geleden begon dit verhaal
met de keuze van de sedumsoort, 
afwatering en het materiaal.
Sedum-groen op het dak zorgt ervoor 
dat het dak langer mee gaat
en ook beduidend minder onderhoud 
vraagt. 

Het vermindert de belasting van het 
riool bij hevige regenval; een plus voor 
gemeente en de passanten bij de halte 
van de bus. 
Aan hittestress is ook gedacht bij het 
ontwerpen, nog een argument om het 
voorstel niet te verwerpen. 

Partij van de Dieren en Groen Links waren 
de initiatiefnemers en na een experiment
heeft de gemeente voor eind februari 
2024 181 duurzame bushokjes gepland!
De uitstraling van de hokjes past bij deze 
tijd en ze bevorderen ook nog eens de 
biodiversiteit. 

In dat groen kan van alles kruipen, 
trippelen, wippen en zoemen. 
Er zijn dus veel voordelen op te noemen. 
Als na de winter deze breed functione-
rende huisjes er staan, is de planning 
bovendien supergoed gegaan. 

Hokjes dus waar je misschien wel met 
plezier, droog, zult gaan wachten
als je zo vreselijk naar afkoeling zit te 
smachten.
Stel je voor… nauwelijks meer natte 
voeten en plassen-gedoe op die plek,
en die koelte, in de steeds heter 
wordende zomers, is beslist te gek!

Joke vd Linden
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prokino.nl

Zoek jij een 
kinderdagverblijf?

Spelenderwijs de wereld ontdekken
Voor kinderen van 0 tot 4 jaar

088-230 000
klantenservice@prokino.nl

Prokino Imme Osseveld Zuidbroek 
Tussen de Eiken 109 
7325 HH Apeldoorn 

Mark NieuwenhuisenMark Nieuwenhuisen
Lupineweg 54Lupineweg 54

06-26 26 43 2306-26 26 43 23

info@perfectionparket.nlinfo@perfectionparket.nl

www.perfectionparket.nlwww.perfectionparket.nl

Authentiek vakmanschapAuthentiek vakmanschap

Passie voor uw vloerPassie voor uw vloer

Oog voor detailOog voor detail

Buitenspeeldag 2024
Doe mee! Speel mee!

Wil jij ook een bijdrage leveren aan de Buitenspeeldag 2024? 
Dat kan! DenkTank Breed organiseert sinds 2008 activiteiten 
voor onze wijk. Het doel: een bijdrage leveren aan het ‘Wij(k)
gevoel’ in onze wijk Osseveld-Woudhuis. 

Na 15 jaar, met gemiddeld 5 activiteiten per jaar, waarbij 
jaarlijks meer dan 2000 wijkbewoners worden bereikt, is 
DenkTank Breed een begrip in de wijk. Met succes en een 
bijzondere manier van (samen)werken. Eén van de mooiste 
activiteiten die we jaarlijks organiseren is de Buitenspeeldag. 
Op deze dag worden kinderen gestimuleerd om lekker buiten te 
spelen en te sporten. 

Voor een dag vol spel en plezier wordt door onze vrijwilligers
van DenkTank Breed een mooi programma gemaakt. Vele 
vrijwilligers helpen bij de uitvoering daarvan. Er zijn bijvoor-
beeld diverse springkussens voor grotere en kleinere kinderen, 
aandacht voor sport, oudhollandse spelletjes en 
nog veel meer!

Doe jij mee?
Op 12 juni 2024 vindt de volgende Buitenspeeldag plaats. Het 
organisatieteam (Bas en Mieke) is op zoek naar vrijwilligers om 
mee te helpen bij de voorbereiding van deze fantastische dag. 
Vele handen maken licht werk en doordat we gebruik maken 
van de ervaringen uit het verleden kost meehelpen je ongeveer 
4 uur per maand. 

Lijkt het je leuk om deel uit te maken van ons organisatie-
team? Laat het even weten via een mailtje aan Bas Kemps: 
BKemps31@hotmail.com

Help jij mee?
Uiteraard kunnen we ook op de dag zelf hulp gebruiken! Meld 
je aan als vrijwiliger voor:
• opbouwen en afbreken van de spellen
• schminken
• hairdesign
• begeleiden van spelletjes
• toezicht bij de springkussens
• schenken van ranja, koffie en thee 
• het uitdelen van fruit

Wil je op 12 juni een handje helpen? 
Meld je aan via denktankbreed@gmail.com 

Ps: Ben je lid van een sportvereniging die op 12 juni een 
demonstratie(s) wil verzorgen, voor en met de kinderen? 
Ook dan horen we graag van jou! 
Graag tot ziens! 
Bas en Mieke namens
Team DenkTank Breed Tekst: DenkTank Breed 

Foto's: Wendy Le Griep
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Veertig jaar geleden wandelde ik met vrouw, kinderen en 
ouders vanuit de wijk Zevenhuizen door het buitengebied 
naar het Woudhuis. Onze wijk Osseveld-Oost was toen nog 
weidegrond. Zes jaar geleden verhuisden wij naar Apeldoorn, 
net als mijn ouders ‘voor de oude dag.’ Ik ging als vrijwilliger
werken in de tuin van de Campus Woudhuis, een werk-/ 
leerproject voor mensen met een afstand tot de arbeids-
markt. Wij begonnen daarmee naast het witte gebouw 
Het Woldhuis. 

Ik ben ook natuurgids van het IVN en docent van de bomen-
cursus van het IVN. Die mag u ook volgen! Het IVN organiseert 
deze jaarlijks. Om meer te weten over de geschiedenis van 
het Woudhuis en vooral de ontwikkeling van het bos, heb ik 
uitgezocht wat er allemaal is gebeurd sinds mensenheugenis. 
Heel wat! Lees maar!

Ooit stond er oerbos
Lang geleden was de streek tussen Apeldoorn en de IJssel een 
nat gebied tussen de stuwwal en die rivier. Het laaggelegen 
gebied, de IJsselvallei, was licht golvend door afgespoeld zand, 
grind en leem van de stuwwal en opgestoven stuifzand. Door 
de vele waterloopjes en meertjes was zij slecht toegankelijk. 
Er lagen uitgestrekte en ontoegankelijke moerasbossen, met 
veel elzen en wilgen. Op oude kaarten staat het vermeld als 
'Het Woud'. Het huidige Landgoed Woudhuizen is ongeveer 
de helft van een groter gebied, begrensd door de spoorwegen 
naar Deventer en Zutphen, de Grote Wetering en een strook 
die nu ten oosten van de A50 ligt. 

De ontginning begon rond 1300, met een boerderij op een 
hogergelegen stuk grond. Vermoedelijk werd daar graan 
geteeld. Er graasden verschillende dieren, zoals kleine koeien, 
varkens en kippen, op stukjes weidegrond en in het bos. 
Strooisel uit het bos en mensen- en dierenmest werden 
gebruikt om de bodem vruchtbaarder te maken. Verdere 
ontginning van het natte gebied werd in de veertiende eeuw 
mogelijk door de IJsselvallei droger te maken. Dat deed men 

door de IJssel te bedijken en met het graven 
van de Grift, die het water van de beken in en 
rond Apeldoorn afvoerde naar het noorden. Het 
afvoeren van water uit de IJsselvallei verbeterde 
door het graven van de Grote Wetering. Die vindt 
u nu aan de oostgrens van Landgoed Woudhuizen. 
u fietst of wandelt er over als U naar Bussloo gaat.

Steeds minder bos en meer akkers en hei
Het ontginnen, door het kappen en verbranden 
van bos, is eeuwen doorgegaan. Dat was nodig 
om de sterk toenemende bevolking te voeden. 
Net als op de Veluwe werd er meer voeding aan 
de bodem onttrokken dan er werd toegevoegd. 
Daardoor groeide er steeds meer heide. Rond 
1500 lagen er tussen resterende oerbossen en 
grote heidevelden 5 akkers die we enken noemen. 
Ze werden bemest met schapenmest uit de 
potstal. 

Een potstal was een stal met een uitgegraven bodem. Op 
de bodem werden heideplaggen en maaisel verspreid. 
Na een dag grazen kwamen de schapen naar de stal. Al 
herkauwend en rustend kwam dan een groot deel van de 
dagelijkse ontlasting vrij. Als de stalbodem te nat werd, 
dan werden weer nieuwe plaggen en maaisel van heide 
opgebracht. Aan het einde van de winter stonden de 
schapen zo hoog, dat ze met de rug tegen het dak aan 
stonden. De meters dikke laag mest werd later verdeeld 
over de enk. Voor het bemesten van een enk was 5 tot 10 
maal zoveel opgepotte heide nodig.

Die enken werden in de loop van de tijd door het bemes-
ten steeds hoger. Ze zijn nu 50 á 60 cm dik. Daaruit is af
te leiden dat op die enken 5 eeuwen lang akkerbouw 
plaatsvond. Er werd ook bos gespaard, want hout uit 
dat bos was nodig voor het maken van geriefhout, zoals 
gereedschap en brandhout. Grotere stammen gebruikte 
men voor het bouwen van boerderijen. 

Uit een veetelling voor het bepalen van de belasting in 
1526 blijkt dat een boerenbedrijf gemiddeld 16 koeien 
had, samen met 4 ossen en 7 paarden (trekdieren). Er 
waren in die tijd relatief rijke boeren, die veel knechten 
hadden.

Adel, rijke handelaars en pachters
Aanvankelijk was de grond het bezit van katholieke 
organisaties, zoals kerken, kloosters en gasthuizen. De 
boeren pachtten (huurden) de grond. Vanaf 1591 werd 
de grond onteigend en in delen verkocht aan particulie-
ren. Mensen van adel kochten grond als belegging.  

Later kochten ook rijke handelaars grond met datzelfde 
doel. Hun bezittingen werden goederen genoemd. Aan 
het einde van de 18e eeuw hadden rijke eigenaren een 
herenkamer in één van hun boerderijen. Die gebruik-
ten ze onder meer voor het innen van de pacht. Die 
kamers waren de voorlopers van de landhuizen die later 
gebouwd zouden worden. 

Naast financieel rendement was status belangrijk. Brede 
rechte lanen werden aangelegd voor de toegang tot de 
goederen en voor de jacht. Een Rotterdamse koopman 
kocht veel grond voor de productie van elzen. Dat was 
goed hout om de houtskool te maken die weer nodig 
was voor de kopermolens. 

Vanaf 1800 werden alle bomen op rabatten geplant, 
tussen akkers, weiden en heide. Het bosoppervlak nam 
weer toe. Rabatten zijn langwerpige percelen met aan 
beide kanten sloten. De percelen werden opgehoogd 
met de grond uit de gegraven sloten. Kijk maar eens, 
u ziet het zeker nu u dit weet. 

Naaldhout plantages
In de 19e eeuw bestond er in Nederland nog maar heel 
weinig bos; er wordt 1% (!) genoemd. Net als elders op 
de armere zandgronden werd vanaf de tweede helft van 
de 19e eeuw heide omgespit of -geploegd om er bomen 
aan te planten. 

Landgoed Woudhuizen
Het ‘Woudhuisbos’ aan de rand van onze wijk 
Van oerbos naar gemengd bos Tekst en foto’s: Gert Reijnen

Lees verder op de volgende pagina...

Blaeke Woudhuis

Geschoonde poelen in maart

Biologische boerderij
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Vooral naaldhout was waardevol als stuthout in de 
mijngangen. Er ontstonden grote dennen- en sparrenplan-
tages. In het bos ziet u nu nog de resterende dennen en 
enkele soorten sparren.

In 1860 kocht Peter Marius Tutein Nolthenius het 
zuidelijke deel van het gebied, dat we nu Landgoed 
Woudhuizen noemen. In 1865 liet hij er een huis bouwen, 
Het Woldhuis. Dat is later verbouwd tot het witgeverfde 
centrum voor natuureducatie dat nu schoolkinderen in 
contact brengt met de natuur. Er stonden al een aantal 
boerderijen in zijn gebied. Hij liet er nog een aantal bij 
bouwen, onder meer de boerderij die nu wordt geres-
taureerd. Het huis dieper in het bos achter Het Woldhuis 
werd gebouwd voor de jachtopziener. 

Het gebied dat Nolthenius kocht bestond aanvankelijk uit 
kleine percelen hakhout en een groot oppervlak natte 
heide. De heide werd tot in de 20e eeuw gefaseerd bebost 
met naaldhout op rabatten. Een groot deel ligt ten zuiden 
van de Zutphensestraat. Ga er eens kijken, het is een mooi 
bos met enkele poelen.

Omvorming naar loofhout
In 1964 kocht de gemeente Apeldoorn het noordelijke 
deel van het Woudhuis van de laatste eigenaar 
(familie Cramer) en in 1975 het zuidelijke deel van 

Rabatten in Woudhuis bos

Tutein Nolthenius. Het bos dat we nu zien, is enerzijds 
ontstaan door het vele decennia lang uitdunnen van 
naaldhout en anderzijds door de groei van vooral 
loofbomen tussen de resterende naaldbomen. Dat 
gebeurt momenteel overal in ons land en dus ook op de 
Veluwe. 

Nieuwe beheerder: Natuurmonumenten
In 2021 is het gebied voor honderd jaar verpacht 
aan Natuurmonumenten, dat het de naam Landgoed 
Woudhuizen gaf. Het beheer is nu gericht op het 
vergroten van de soortenrijkdom, onder meer door het 
verwijderen van bomen en struiken rond de vennen, 
het verwijderen van Amerikaanse vogelkers en het 
brengen van licht in het bos door selectieve kap. Het is 
eeuwen geleden dat er zoveel bomen stonden als nu. 
Het was ooit een ontoegankelijk oerbos, het is nu een 
mooi gevarieerd halfnatuurlijk bos op natte bodem.

Over de herkomst van de in dit artikel gebruikte 
gegevens: die zijn allen afkomstig uit een uitgebreide 
literatuurstudie van ondergetekende. Daarin zijn ook de 
referenties opgenomen. Wil je die studie lezen? Neem 
dan gerust contact met mij op.  

Vriendelijke groeten,
Gert Reijnen
gert.reijnen@planet.nl

Vier jaar ligt het speciale onkruiddoek er nu. De zo 
verfoeide Japanse duizendknoop is hier zo goed als 
uitgeroeid. Verschillende bloemen staan inmiddels in 
bloei op het Ziggurat, de ‘piramide’ in het Mariëlle Park 
aan de Houttuinen-Oost in het Woudhuis. Voor zowel 
Evert van Tol (KING RootBarrier) uit Zeewolde als de 
gemeente Apeldoorn gaat het om een proef: ze kijken 
of met de toepassing van het door het bedrijf samen 
met producent Dupont ontwikkelde doek de Japanse 
duizendknoop een halt kan worden toegeroepen.

In Apeldoorn is in totaal 600m2 doek aangebracht. Daar 
bovenop een erosiemat met een laag van 20 centimeter 
ingezaaide schone grond. Bij de proef ging het er naast 
de bestrijding van de Japanse duizendknoop om of de 
schone grond blijft liggen, zodat daar dan andere planten 
op kunnen groeien. De Japanse duizendknoop onder het 
doek sterft af. Het talud was volgens Van Tol een prima 
manier om te testen of de grond zou blijven liggen. En 
dat lijkt zo te zijn.

De laag schone grond ligt nog keurig op zijn plek, consta-
teert Evert tevreden. Wel ziet hij dat er op een klein 
plekje tóch nog een Japanse duizendknoop doorkomt. 
Dat heeft volgens Evert mogelijk te maken met de 
methode die vier jaar geleden werd gebruikt (het aan 
elkaar lijmen van de naden): “Deze methode is dooront-
wikkeld en tegenwoordig worden de grote stukken doek 
aan elkaar genaaid met een speciaal daarvoor ontwik-
kelde naaitechniek.” Ook kan er volgens hem toch nog 
iets van de Japanse duizendknoop in de schone grond 
zijn terechtgekomen.

Zorgvuldig
Evert meldt dat de kosten, afhankelijk van de plek, 
gemiddeld zo’n 15 tot 20 euro per vierkante meter 
bedragen. “Dat is het doek inclusief het aanbrengen door 
aannemers. We zien erop toe dat het goed gebeurt. Een 
zorgvuldige installatie is essentieel voor het succes, want 
anders kan de Japanse duizendknoop alsnog zijn gang 
gaan, terwijl dat niet aan het doek ligt.” 

Gemeenten proberen verschillende methodes uit om 
de Japanse duizendknoop uit te roeien. Gebruik van gif 
stuit op maatschappelijke weerstand en vereist een lange 
adem. Het blijft nog steeds zoeken naar dé meest succes-
volle methode.

Het doek uit Zeewolde is volgens Evert vooral toepas-
baar op grotere oppervlakten en taluds. “Waar we het 
realiseren zie je ook resultaat, zoals op het talud aan de 
A28 bij Harderwijk en ook in Zeewolde ligt het speciale 
doek.” Het gaat hierbij om het zogenoemde Plantex® 
Platiniumdoek. “Met het materiaal zijn maaien en 
onkruidverdelgers niet meer nodig”, aldus Evert. “En 
doordat het water en lucht doorlaat, blijft de bodem 
gezond en stabiel en is de waterafvoer gewaarborgd.”

Er zijn volgens Roel van Vemde, woordvoerder van de 
gemeente Apeldoorn, momenteel in Apeldoorn geen 
concrete plannen voor andere plekken voor het onkruid-
doek: “We sluiten niet uit dat we dat in de toekomst wél 
doen. De eerste ervaringen zijn positief, maar het is nog 
te vroeg om te kunnen zeggen of de plant ook definitief 
wegblijft en niet weer terugkeert. Dit gaat om een langlo-
pende proef.” 

Een nadeel is volgens Roel dat het aanbrengen van het 
doek zeer arbeidsintensief is: “Voor de toekomstige 
bestrijding zullen we per locatie altijd een afweging 
maken tussen effectiviteit en de kosten bij de keuze voor 
welk middel in de strijd tegen de Japanse duizendknoop. 
Daarbij volgen we steeds alle landelijke richtlijnen en 
innovaties." 

"Alleen al in de gemeente Apeldoorn zijn er ruim 
500 plekken waar de Japanse duizendknoop 
woekert. De Japanse duizendknoop wordt door 
de gemeente al met een mix van maatregelen 
bestreden.”

Tekst: Ingrid Willems
Foto: Peter Verdoorn

Bye Bye Japanse 
duizendknoop??

Villa Woldhuis
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TER LINDEN MEIJER TUENTER ADVOCATEN  EN MEDIATION. 
 
Wij ondersteunen u op de gebieden: 
 
Personen- en familierecht:       echtscheiding, omgang, alimentatie 
Erfrecht:                                        (onenigheid) afwikkeling erfenis, uitleg testament, bewindvoering 
Migratierecht:                             visum, mvv, internationale echtscheiding 
 
TOEGANKELIJK EN PROFESSIONEEL 
 
Belt u gerust voor het maken van een afspraak voor een vrijblijvend eerste gesprek. 
 
Linie 596, 7325 DZ Apeldoorn. Tel. 055-7600660. www.lmt-advocaten.nl 

055 - 843 95 85  |  info@suaze.nl  |  www.suaze.nl  |  Het Kasteel 113, 7325 PB Apeldoorn

SuAZe verzorgt de uitvaart op een manier 
zoals jij het wilt. Persoonlijk, transparant, flexibel en 
bovendien betaalbaar. Ik maak alles mogelijk en zorg 
dat het op de meest professionele manier wordt geregeld. 
Ik begeleid het hele proces met al mijn liefde en inzet, van de 
laatste verzorging tot het nagesprek.

Heb je behoefte aan een vrijblijvende kennismaking? 
Neem dan contact met me op.

Ik help met alle liefde
en professionaliteit

“

Buurtpreventie in de wijk
Meedoen of niet?
Overal in onze wijken hangen ze: de bordjes met Attentie 
Buurtpreventie. Maar wat betekent het voor deelne-
mers en voor de wijk? Hoog tijd voor een gesprek met 
Arjan Bruin, ooit initiatiefnemer, nu meer op de achter-
grond betrokken. In 2015, Arjan was net verhuisd naar 
Zuidbroek, is het begonnen. Vlakbij zijn nieuwe woning 
werd er een inbraak gepleegd. Dat was de aanleiding
om voor Zuidbroek een tot nu toe succesvolle Buurt-
preventiegroep (met 800 deelnemers) op te zetten. In 
2017 werd hij door de wijkagent benaderd om voor het 
Woudhuis, Osseveld-Oost en Osseveld-West hetzelfde te 
doen. 

Waarom Buurtpreventie?
Buurtpreventie richt zich op het veiliger maken van de 
eigen woonomgeving. Dat wordt bereikt door bewoners 
in die buurt met elkaar in contact te brengen als het 
gaat om ernstige veiligheidsproblemen, zoals een begin-
nende brand, verdacht rondhangende mensen, ernstige 
overlast, etc. Zaken dus waarop andere buurtbewoners 
geattendeerd moeten worden en er wellicht samen 
ingegrepen kan worden voor dat politie en/of brandweer 
aanwezig is. Eén van de afspraken is dat de melding eerst 
bij de hulpdiensten wordt gedaan en daarna pas in de 
Buurtpreventiegroep.

Selectief met inhoud omgaan
Deelnemers blijken nogal eens commentaar te geven op 
wat er gebeurt en/of om ook over niet dreigende zaken in 
de groep te communiceren. Dat is niet de bedoeling! 

Niet alleen omdat dat échte meldingen in de weg staat, 
maar ook omdat het mensen afschrikt om de groep 
te volgen: als je teveel informatie krijgt, haak je af. Of 
zoals Arjan het zegt: een goede groep is waar niet veel 
in gemeld wordt. Je kunt het vergelijken met 112. Die 
bel je alleen als er een levensbedreigend probleem 
is. In de Buurtpreventiegroep meld je wat er nú voor 
dreigends gebeurt, dus niet of iemand verkeerd staat 
geparkeerd of dat je auto gisteren gestolen is. Die 
regels worden duidelijk gesteld als je je aanmeldt. Als 
je dat doet worden naast mobiele nummer en naam 
ook het woonadres gevraagd. 

Die gegevens worden opgeslagen, enkel en alleen om 
deelnemers buiten de groep om te kunnen bereiken in 
zeer bijzondere omstandigheden. 

Deelname in Osseveld-Woudhuis
Tot nu toe zijn er in onze wijken nog weinig deelne-
mers, in Osseveld-West 40, in het Woudhuis 150 en 
in Osseveld-Oost 240. Dat kan veel beter - ook al 
omdat er bij veel deelnemers ook meer knelpunten 
boven tafel komen die misschien snel opgelost kunnen 
worden. En dat is in het belang van jezelf en de mensen 
die in je buurt wonen. 

“O nee, ik ben geen mantelzorger. 
Ik help mijn ouders wel, maar die 
liggen niet de hele dag in bed.”  

Onderzoek laat zien dat mantel-
zorgers met een migratieachter-
grond langer en intensiever 
mantelzorg verlenen dan gebrui-
kelijk is. Ze beginnen er meestal 
jonger aan, zorgen over een 
langere periode en zijn vaker over-
belast. Het aantal mantelzorgers 
met een migratieachtergrond 
stijgt snel, terwijl de zorg nog niet 
voldoende is toegerust om die 
toename op te vangen. Daarnaast 
delen zij de hulp minder vaak met 
hulpverleners. 

Diversiteit en inclusie
“De Kap is er voor álle 
mantelzorgers in de gemeente 
Apeldoorn en omliggende 
dorpen. Oók voor mantelzorgers 
met een migratieachtergrond. 
Toch weet deze groep de Kap 
maar moeilijk te vinden." Daar 
willen Malika en Eleonora wat 
aan doen. "In onze functie 
als mantelzorgconsulent met 
extra aandacht voor diversi-
teit en inclusie richten wij ons 
speciaal op hen. Dit doen we 
door de wijken in te gaan en de 
doelgroep actief te benaderen en 
het gesprek met hen aan te gaan. 
Zo kunnen we hun wensen en 
behoeften in kaart brengen.”

Stichting de Kap: Malika en Eleonora 
richten zich op mantelzorgers met 
migratieachtergrond

Informatie
Bel of mail met de Kap:
Malika 06 427 435 14
Eleonora 06 427 435 25
info@dekap.nl

Aanmelden voor een buurtpreventiegroep? 
Kijk op www.wabp.nl De indeling in de 
groepen vindt plaats op basis van postcode. 
De website geeft ook meer informatie over 
het hoe en waarom.

Tekst: Hans Verbeek

Aanmelden voor een buurtpreventiegroep? 
Kijk op www.wabp.nl
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Fortlaan 47
7325 ZE Apeldoorn

T  (055) 368 36 83

info@talma-borgh.nl
www.talma-borgh.nl

Wonen, welzijn 
en (thuis)zorg

 

 

 055-8001998 
Eglan�erlaan 201 

7329 AP Apeldoorn 

 Volledige uitvaartverzorging 
 Inloopspreekuur elke dinsdag van 9.00 tot 11.00 uur en 

elke 1e dinsdag van de maand van 18.00 tot 20.00 uur 
 Eigen afscheidshuis met vier 24-uurs kamers  
 Samenwerking met alle verzekeringsmaatschappijen  
 Scherpe tarieven en maatschappelijk verantwoord 
 

Warm, waardig & waardevol   

Bel voor vrijblijvend advies 
www.ahdo.nl  ♦  info@ahdo.nl          

De buren koken!
In de hal hing een poster. ‘Wereldkeuken, kom gratis een 
keer proeven’. “Wat een leuk idee”, dacht ik, en ik heb 
mijn man en mij opgegeven. Wat deze Wereldkeuken 
inhoudt? Wel, er zijn bewoners van het AZC die voor ons 
willen koken. Om elkaar op die manier een beetje te leren 
kennen. Het was lekker, leuk en gezellig!

Culturen ontmoeten daar elkaar. En ja, onze Hollandse 
mondjes zijn niet altijd gewend aan wat meer pit, dus 
dat wordt dan even puffen en (meer) water drinken. Het 
soepje was pittig, maar de rest van de maaltijd was - ook 
voor onze smaak - prima te eten qua scherpte. We kregen 
heerlijke rijst met kip, pasta en lekkere salades. 

Er waren zo’n 10 mensen gekomen en het was dus ook 
voor de kooksters goed te doen. Twee jonge vrouwen, één 
uit Oeganda en één uit Malawi, verzorgden de maaltijd. Er 
werd ook iets over hun geschiedenis verteld. Ze delen een 
kamer in het azc. Ziet u het voor zich? Je kent elkaar niet 
en je moet dan samen voor langere tijd een kamer delen. 

Deze twee vrouwen kunnen het gelukkig heel goed met 
elkaar vinden. Ze werden door een medewerker van 
Stimenz opgehaald en ook weer teruggebracht. Toen wij 
aanschoven was er door de organisatie en de kooksters al 
heel wat werk verzet: gezellig gedekte tafels, de maaltijd 
stond klaar... We konden zó beginnen! Kortom: betere 
redenen om ook eens te komen eten kan ik niet verzinnen. 

Deze eerste keer was gratis, maar dat kan natuurlijk niet 
elke week. De volgende keren betaal je een klein bedragje; 
daar kun je niet voor naar een restaurant. Steek dus die 
Deventerstraat over vanuit Osseveld of het Woudhuis, 
kom naar het Atrium aan de Aristotelesstraat - en eet eens 
een hapje mee!

Marianne en Jan Meijerink

Houd je van lekker eten uit een 
ander land? 

Dan is deze maaltijd iets voor jou! Vanaf 10 januari 
kun je iedere woensdag terecht. Vrijwillige koks 
maken lekker eten klaar uit hun land van herkomst. 
Een leuke manier om eens kennis te maken met 
mensen uit een andere cultuur.

Vooraf opgeven 
en info bij:
Femke den Outer 
en Abdullah Yetisik
06-82062704 /
06-57764670
f.denouter@stimenz.nl
a.yetisik@stimenz.nl 

www.ontmoetelkaarinapeldoorn.nl

Ontmoetingsplek 
Atrium
Aristotelesstraat 603
woensdagavond
17.00-19.00 uur
€4,00 (met pin betalen)
055-3010246

Graag tot ziens in het Atrium!

Gebaseerd op een bijdrage van 
Johannes Rutgers, De Stentor, 
23-09-2023

Het azc telt nu circa 300 bewoners. Op 
dit moment leven er zowel gezinnen 
als alleenreizigers. Locatiemanager 
Roy van Wijngeeren: "Het azc gaat 
naar 400 bewoners. We gaan een 
jaar monitoren hoe dat loopt. De 
gemeente kijkt daarna of groei tot 
600 bewoners kan."

Nu is het terrein bewust open. Azc-
bewoners kunnen er gemakkelijk af, 
buurtbewoners kunnen er gemakke-
lijk op: voor een ommetje, voor het 

groen, er is veel ruimte en er staan 
bijzondere panden. “Dit is één van 
de mooiste azc’s in Nederland”, zegt 
Roy. “Wat ik hoor van mensen die 
op andere locaties hebben gewerkt, 
is het hier rustig en gemoedelijk. Zo 
ervaar ik het ook.”

"De bewoners leven hier in gemengde 
groepen, met verschillende culturen 
en nationaliteiten door elkaar. Ze 
kunnen zelf koken, iets wat niet in alle 
azc’s kan. Veel vluchtelingen hechten 
daar sterk aan. Vanwege de bezigheid 
en de verbondenheid met de eigen 
cultuur. Er zijn mensen die overdag 
gewoon werk hebben, sommigen 

zelfs ver weg. Anderen doen vrijwil-
ligerswerk. Er zijn activiteiten op het 
centrum, mede dankzij organisaties 
van buiten. Als er iets gebeurt, is 
dat voornamelijk tussen bewoners 
onderling. Dat kan al de manier 
van kijken zijn. Hoe je een ander 
aanspreekt. Er kan ook een prakti-
sche aanleiding zijn. Dat jij vroeg gaat 
slapen terwijl een ander ’s nachts tot 
leven komt. Negen van de tien keer is 
zo’n incident verbaal. 

Eén bewoner is inmiddels verplaatst 
vanwege gedrag; hij zorgde voor 
onrust in de buurt", aldus Roy van 
Wijngeeren.
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Net voor de jaarwisseling organiseerde Erik Top voor 
de tweede keer een darttoernooi in het gebouw van 
klootschietvereniging Het Woudhuis aan de Lupineweg: 
64 deelnemers, dus mogen we het een succesvol 
evenement noemen. Reden voor een kijkje op locatie!

Samenwerking Dartvermaak en KV Het Woudhuis
Klootschietvereniging Het Woudhuis ziet het aantal leden 
dat deelneemt aan de klootschietcompetitie langzaam 
dalen. Reden om op zoek te gaan naar medegebruikers 
van het clubgebouw aan de Lupineweg. Door samen te 
werken met een buurtbewoner is dat gelukt: Erik Top, die 
als ervaren darter een bedrijfje oprichtte in de verhuur 
van mobiel materiaal om dartwedstrijden te houden. 

Erik vertelt daarover op het moment dat er al zeven 
banen zijn opgesteld op deze locatie. “Er zijn ruim 1000 
darters in de Stedendriehoek die regelmatig willen 
spelen. Dat gebeurt in cafe’s of thuis, maar er worden 
ook wedstrijden georganiseerd in zalen. Toen ik hoorde 
dat de klootschietvereniging medegebruikers van haar 
gebouw zocht, heb ik contact gelegd en hebben we 
een paar maanden geleden voor het eerst een toenooi 
georganiseerd in dit mooie pand.” Erik vervolgt: “We 
willen dat een keer of vier per jaar gaan doen hier, maar 
als er buurten zijn die een wedstrijd willen spelen dan 
kunnen we dat hier ook regelen.”

Het toernooi 
Het werkt bij dit toernooi zo dat mensen die mee willen 
doen zich met een koppel van 2 personen inschrijven. 
Wedstrijden, zoals deze, kun je vinden op facebook 
(zoekterm: darten). Het koppel speelt samen de games. 
Winnaars spelen tegen andere winnaars, net zo lang tot 
er een eindwinnaar is, die als koppel een geldprijs of 
bijvoorbeeld boodschappenpakket krijgt. 

Vandaag gaat het om 500 euro aan prijzengeld in totaal. 
Aan de eerste wedstrijd deden 12 koppels mee, maar 
deze keer hebben er zich 32 koppels inschreven. Het is 
al ruim voor de start van de wedstrijd een drukte van 
belang bij de borden. Iedereen wil ingooien. Ook druk is 
het bij de bar: iedereen komt voor een glaasje fris of een 
biertje langs. Dorstig darten is geen optie.

Klootschieten 
Patrick van Klootschietvereniging Het Woudhuis is blij 
met de komst van de darters. Het zorgt voor inkomsten, 
maar nog belangrijker: het gebouw wordt weer gebruikt. 
De klootschietvereniging hoopt dat er ook anderen zijn 
die gebruik willen maken van de ruimte. Maar ook dat er 
toch weer wat nieuwe leden komen bij de vereniging.
Klootschieten is namelijk erg leuk en je bent op zondag 
toch gauw een tijd actief buiten! Heb je belangstelling 
voor het klootschieten? Kom dan eens op een zondag-
morgen kijken. Als er geen competitiewedstrijd is, dan 
kun je ook een balletje gooien.

Darters
Je ziet dan wel vooral mannen darten, maar er doen ook 
vrouwen mee. Eén van hen is Bea Brummel, die in deze 
wijk woont. Ze dart al een jaar of zes en doet regelmatig 
mee aan wedstrijden. Niet voor de winst, maar voor de 
gezellige sfeer en de contacten. Ze kent bijna iedereen 
die vandaag meedoet van gezicht.

Er zijn ook mensen die nog niet eerder meededen met 
dit soort wedstrijden, maar wel vaker gedart hebben. 
Een koppel uit Meppel doet vandaag voor het eerst mee 
aan een toernooi. Dat blijkt later niet echt succesvol, 
maar dat maakt niet uit. “Leuk om te doen”, zo klinkt het.

Darten en klootschieten in de wijk Tekst: Hans Verbeek
Foto's: Pieter Verdoorn

WIJ MAKEN AUTOSLEUTELS VOOR ALLE MERKEN. ALLES UIT VOORRAAD LEVERBAAR. GROOTSTE 
VAN MIDDEN NEDERLAND!

U KUNT OOK TERECHT VOOR BATTERIJ WISSEL EN BEHUIZING VERVANGEN. SLEUTEL SERVICE 
KLAAR TERWIJL U WACHT.

Autosleutel stuk of kwijt?

CARSLEUTEL, DE AUTOSLEUTEL SPECIALIST

BERIJKBAAR VIA WHATSAPP OF BEL ONS OP: WWW.CARSLEUTEL.NL

VEENHUIZERWEG 249C | 7325AM APELDOORN

055 - 301 39 84

VRAGEN
WIJ HELPEN U GRAAG.

VOLG ONS OP:
www.kvhetwoudhuis.nl 
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In de Wijkkijker 2 van 2023 stond een artikel van Apeldoorn 
Direct getiteld “Minibiebs in de wijk.” In een interview legde 
Yvonne Voorhorst, de 'bibliothecaresse' van de minibieb aan 
de Myrtillushof, het concept uit. Het gaat in veel opzichten 
heel anders dan bij een gewone bibliotheek.

Minibiebs zijn boekenkastjes die buiten staan en waar 
iedereen gratis boeken uit kan halen. Je mag ze in een wille-
keurige minibieb terugzetten. Sterker nog, je mag er ook 
boeken in zetten die je weg wilt doen. Er wordt (bijna) niet 
geregistreerd wie er welk boek uithaalt, of dat je het boek in 
een andere minbieb terugzet.

Het is niet verplicht, maar je mag je minibieb ook mooi 
beschilderen. Inmiddels staan er in Apeldoorn ruim 
honderd. In deze Wijkkijker starten we met bezoekjes aan 
de minibiebs in onze wijken. We beginnen met die aan de 
Veenhuizerweg en de Lage Landenlaan.

Minibieb Veenhuizerweg
Veenhuizerweg 128C

De minibieb wordt beheerd door Petra Schutte. Zij runt 
bovendien samen met haar man een boekenantiquariaat, 
gespecialiseerd in alles wat met de Boekenweek te maken 
heeft. “Een uit de hand gelopen hobby”, stelt ze. Deze 
minibieb startte al in oktober 2014, als één van de eersten in 
de wijk. Het kastje werd gemaakt door de jongste oom van 
Petra en het is nog steeds waterdicht. In het begin was het 
concept onbekend. Er werd gevraagd: “Mag ik dat zomaar 
meenemen?” Nu zie je in Apeldoorn dus al meer dan 100 van 
dit soort kastjes.

In de woonkamer staat een indrukwekkend grote boekenkast 
en ook in andere vertrekken zie ik véél boeken, zoals een 
verzameling van zo’n 3000 Zwarte Beertjes op zolder (bijna 
compleet!). Petra vindt het belangrijk dat mensen lezen. 
Dat stimuleer je als mensen laagdrempelig toegang hebben 
tot boeken: geen kosten, geen tijdslimiet en terugbrengen 
is niet verplicht. Iedere dag wordt er wel wat geleend of 
teruggebracht.

Het runnen van een minibieb geeft aanspraak; mensen die 
van boeken houden maken graag een praatje. Er wordt 
regelmatig aangebeld met een vraag, of buurtgenoten komen 
een hele stapel boeken brengen die Petra opslaat in de 
garage als ze niet in de minibieb passen. In de minibieb staan 
ook reisgidsen. Maar door internet geven uitgevers minder 

boeken uit waarvan de informatie snel kan veran-
deren, zoals bijvoorbeeld reisgidsen, omdat veel 
actuele informatie op internet staat.

Lezen minibiebklanten liever niet op een e-reader? 
Ja, wél op vakantie. Petra: "Voor mij gaat er niets 
boven een gewoon papieren boek. Het is ook fijn als 
je het kunt weggeven als je het niet wilt houden. En 
lekker bladeren in een boek gaat niet fijn met 
de e-reader."

Zwerfboek
Verwant aan het minibiebsysteem is de website 
Zwerfboek.nl Hier kun je zelf zwerfboekcodes 
maken en opzoeken. Dat is een unieke code die je 
met een sticker op een boek kunt plakken. Daarmee 
kun je het boek volgen. Je kunt gratis en gemakkelijk 
een account aanmaken en daarmee je boeken ‘op 
reis’ sturen. Als je een boek in de trein achterlaat, 
zie je later opeens dat het in Utrecht is gearriveerd, 
en misschien nog veel verder op pad gaat…

Het beheer kost Petra niet veel tijd. De inhoud 
wisselt als vanzelf heel regelmatig, al wordt er soms 
wel wat door Petra bij gezet in drukke tijden net 
voor vakanties. Dan worden er toch meer boeken 
meegenomen merkt ze. Gelukkig is er voorraad 
genoeg! In de zomervakantie zet Petra wel eens een 
bak met alleen kinderboeken neer. Vroeger werd 
ter gelegenheid van de Boekenweek buiten een 

grote kast neergezet met heel veel boeken en zij bakte er 
cupcakes bij. Maar dat doet ze de laatste jaren niet meer.

Ik vraag naar Petra’s eigen lievelingsboek: “Ik ben gek op 
leuke kookboeken” (die staan dus ook in de minibieb). 
Het mooiste kookboek vindt ze Koken tussen Italiaanse 
vulkanen (van Ko Sliggers), “een mooi gemaakt boek”. 
En voor jongeren tipt ze Films die nergens draaien van 
Yorick Goldewijk. Nog een paar tips voor wie ook wil 
starten met een minibieb: "Zorg voor een goed kastje en 
maak ‘m niet te groot."

LFL Apeldoorn is ook te volgen op Facebook! 
Zoek op: LFL Apeldoorn 

Minibieb De Brug 25

Bas is de beheerder van de minibieb die aan de Lage 
Landenlaan ligt, maar de naam heeft van één van de 
zijstraten. De start van deze minibieb was licht afwijkend, 
omdat Bas helemaal geen lezer is. Dat komt doordat 
zijn gezichtsvermogen zeer beperkt is en hij niet zonder 
technische hulpmiddelen kan lezen, maar eerlijk gezegd 
heeft hij ook weinig affiniteit met lezen. 

Dat was ook de reden dat zijn loopbaan zich heeft 
afgespeeld (na een aanloopje in de pannenkoeksector)
in de geluidstechniek. Hier had hij al vanaf zijn 14e 
belangstelling voor en heeft hij lang gewerkt. 

Minibibliotheekjes in de wijk
Veenhuizerweg en De Brug 

Deel 1 
Tekst: Theo Groen 

Foto's: Pieter Verdoorn

Voor zijn werk wilde Bas centraler gaan wonen en zo 
kwam hij in Apeldoorn terecht. Hij heeft een mooie 
loopbaan gehad als radiomaker, en zelfs nog met 
Herman Broekhuizen samengewerkt (voor de jongere 
lezers onder ons: dit gaat over de jaren ’50 en ’60). 
Inmiddels vraag ik mij af hoe de vrij forse minibieb 
dan in de voortuin is gekomen. Dat kwam min of 
meer toevallig, toen Bas ruim een jaar geleden een 
professionele timmerman liet komen voor planten-
bakken, een bankje en een tafeltje en toen was er 
nog hout over en iemand zei: “Doe dan ook maar een 
minibiebje.” En opeens stond er een minibieb in de 
voortuin.

Twee rijen dik
Bas heeft bewust ook zijn boeken over slecht-
ziendheid in de minibieb gezet, naast de romans. 
“Gewoon erbij gezet en die boeken komen ook weer 
terug, maar dat kan weken duren”. Mensen met 
een beperkt gezichtsvermogen lezen die boeken, 
maar ook mensen die zelf goed kunnen zien en 
geïnteresseerd zijn in de problematiek van slecht-
zienden. In de toch al grote kast in de voortuin staan 
de boeken twee rijen dik. In het begin was het een 
wisselende expositie van boeken en andere spullen 
zoals porseleinen poppen, parfumflesjes en snuis-
terijen. Een soort pronkkast. Later is de nadruk op de 
boeken komen te liggen. Bas: “Als ik in de voortuin 
sta, ontstaan er vaak gesprekken over boeken met 
voorbijgangers."

Digitaal veel mogelijk voor slechtzienden
Met zijn kennis kan hij anderen met hun slecht-
ziendheid helpen omgaan. Er zijn tegenwoordig 
goede hulpmid-delen om boeken en andere teksten 
toegankelijk te maken voor mensen die slecht zien, 
door met de computer de informatie te digitaliseren 
en in gesproken tekst om te zetten. Tegenwoordig 
gaat dat makkelijk omdat je heel veel kunt 
downloaden.

Bas is nog steeds bij in zijn oude beroep van geluid-
stechnicus: “De toekomst is de Orion Webbox. Dat 
is een soort internetradio, met duizenden radiosta-
tions, ondertiteling van tv-programma’s, ingesproken 
boeken, allemaal gedigitaliseerd. Betaald door de 
zorgverzekeraar. “Je kunt alles overal vandaan halen.” 
Dichter bij huis heeft hij onlangs nog bij Talma Borgh 
een slechtziende oudere mevrouw kunnen helpen om 
een goed hulpmiddel te krijgen. 

Bas: “Ik heb altijd gezegd: als je als blinde of slechtz-
iende erbij wilt horen, moet je op gelijkwaardige 
voet meedraaien”. Daarom is hij ook politiek actief 
als fractieassistent in de Apeldoornse gemeenter-
aad, met de nadruk op het helpen van mensen met 
beperkingen.

Minibieb Veenhuizerweg
Veenhuizerweg 128C
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Ben jij voor je kind of kinderen aan het nadenken over een 
fi jne basisschool? Lees dan vooral even verder!  

Wij zijn basisschool De Regenboog Osseveld en heten je graag 
welkom op onze school. Kom kijken en we je vertellen je hoe het 
er bij ons aan toegaat.  

We geven je graag alvast een klein inkijkje in onze school. 
Met onder meer een muziek lokaal, creatieve ruimte, bibliotheek 
en aula biedt ons fi jne schoolgebouw en ons ruime en rijke plein 
letterlijk en fi guurlijk veel ruimte voor ontwikkeling.  

Wij bieden eigentijds onderwijs en kijken goed wat onze leer-
lingen nodig hebben om straks klaar te zijn voor hun vervolgstap 
en volop mee te kunnen doen in de maatschappij. Dat is méér dan 
taal en rekenen, al blij�  dat zeker belangrijk. 

Aandacht is er ook voor de sociaal-emotionele ontwikkeling, 
gezondheid, brede talentontwikkeling, burgerschap en 
duurzaamheid. Omdat we weten dat lekker bewegen helpt met 
leren, zetten we ons gehele pand en plein hiervoor in. Want 

rekenen kan in de schoolbanken, maar ook op de trap of op 
ons plein. Als Beweegwijsschool zetten we in op fi jn samenspel 
tussen kinderen, waarbij tal van materialen en bewegings vormen 
voorbijkomen. Middels spel werken we aan de motorische, 
cognitieve en sociaal-emotionele ontwikkeling van onze leer-
lingen. En dan genieten we van de fi jne sfeer in de groepen én 
de persoonlijke groei die we zien bij onze leerlingen. 

Nieuwsgierig geworden wat wij jouw kind kunnen bieden? 
Wees welkom. Wij ontmoeten je graag!

Je bent welkom op PCBO
De Regenboog Osseveld!

PCBO De Regenboog Osseveld
Keerkring 70
Tel.: 055 506 05 41
regenboogosseveld@pcboapeldoorn.nl
regenboogosseveld.pcboapeldoorn.nl 
@pcboderegenboogosseveld

Scan de QR-code met de 
camera van je mobiele telefoon 
en lees meer over PCBO De 
Regenboog Osseveld.

In de vorige Wijkkijker kon u de resultaten van de uitgebreide 
speeltuintest in Osseveld-Oost lezen. Door het grote aantal 
speelplekken in deze wijk lukte het niet om het verslag van 
die test in één Wijkkijker te proppen. Daarom presenteren 
we in deze uitgave het tweede deel, uiteraard met hetzelfde 
testteam: John (7), Vera (9) en Isabella (10). We pakken de 
draad op vanaf de verende platforms aan Het Verlaat (waar 
we de vorige keer uitgeput eindigden) en lopen richting 
Deventerstraat, naar de Zomereik.

Vlakbij, ook in de Zomereik, staat een gloednieuw speeltoe-
stel/huisje in een superieure strakke, moderne uitvoering. 
Dit scoort heel hoog! Het ziet er allemaal piekfijn uit. Dat 
de fabrikant hier bovenop een bordje met zijn naam heeft 
geplaatst is helemaal terecht. Mooie constructie, artistieke 
kleuren en een leuk contrast met het zwarte spinnewebklim-
touw. Tip: zorg dat het spinnenweb een beetje plakkerig is, 
dat maakt het levensecht. Als we dan toch reclame maken: dit 
toestel is gemaakt door KOMPAAN: heel mooie constructie en 
duurzaam. Zeer hoge beoordeling: 
een 9,8.

Speeltuintest Osseveld-Oost
(deel 2) Tekst en foto's: Theo Groen

Ook in de Zomereik staan nog een simpel klimrekje 
en draaipaaltjes. Ja, het zijn mooie paaltjes en ze 

kunnen dus ook draaien, maar veel méér doe je er 
niet mee. Wel zijn ze handig om op uit te rusten 

van de inspannende beoordelingsprocedure. 
De schaduw is ook een pluspunt.

Het valt ons op dat in de Zomereik, toch geen 
langere straat, een rijke verzameling 

speeltoestellen staat. Ook gezien de hoge 
beoordelingen is dit dé plaats om te gaan spelen!

We beginnen in de Zomereik met de wip. Gewoon 
een degelijke simpele wip, die bestaan nog steeds. 
Deze krijgt een onverwacht hoog cijfer, misschien 
dat de schaduwplek hier ook aan bijdraagt. 
't Blijft een speeltuinklassieker: Mooi hergebruik
van oude autobanden (duurzaamheid!). 
Beoordeling : 7,5.

Al vrij snel na het bezoek van het testteam blijkt dat er al weer een nieuw 
huisje staat! Uitgerekend op de plaats waar toch al zo veel speeltoestel-
len zijn! De testers zien het plaatje op mijn computer, maar hebben geen 
zin om weer helemaal naar Osseveld te lopen. En gelijk hebben ze. Zo op 
het oog scoort het een 7,8. Meer voor “kleine kinderen”, oordelen onze 
aanstaande pubers.

Lees verder op de volgende pagina...

-advertorial-
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We gaan terug naar Het Verlaat en passeren het 
houten schip dat we in de vorige Wijkkijker al hadden 
beoordeeld met een mooi resultaat. Dan gaan we de 
brug over, richting de Waterlei. Daar staan in de zij-
straatjes weliswaar afzonderlijke speeltoestellen, maar 
geen grotere groep die je een speeltuin kunt noemen. 
In één van de zijstraatjes staat zelfs helemaal geen 
speeltoestel. De testers pakken dit pragmatisch op 
en vinden dat hier geen foto van gemaakt hoeft te 
worden.

Dan maar naar de Beukenhaag. In een verstild binnen-
pleintje staan een halfrond klimrek en (wat ik als leek 
zou noemen) een “mandschommel.” Simpel, functio-
neel en het past qua grootte goed bij de omringende 
huizen. De combinatie van klimrek en schommel scoort 
niet erg hoog. Beoordeling: 6,5.

We eindigen deze speeltuintest aan de Stille Tuin/ 
Veenhuizerweg. Het klimrek en de schommel daar zijn 
nogal simpel, maar scoren verrassend hoog. Nee, de 
beoordelaars hebben het klimrek van De Beukenhaag 
niet stiekem meegenomen, maar dit klimrek is identiek 
aan het vorige exemplaar. De beoordeling komt uit op 
een mooie 8,2. 

Ik sprak bij de vorige test mijn waardering uit dat hier ook 
een bankje voor (groot)ouders was geplaatst. Nogmaals 
mijn verzoek aan de autoriteiten om (in ieder geval bij 
de beter beoordeelde speeltuintjes) bankjes te plaatsen. 
Mag simpel van grijs beton, zodat het vandalismeproof 
is. Ook verzocht ik toen om speeltoestellen niet te combi-
neren met rekenpuzzels. Dit is gelukkig krachtig opgepakt 
door de autoriteiten: de cijferpuzzel is weggehaald bij het 
glijbaantje!

De top drie van de vorige test
Klimrek Stille Tuin/Veenhuizerweg 8,2
Speeltoestel bij Het Verlaat: 9,6
Verende platforms Het Verlaat: 8,7

De top drie van deze test
Nieuw speelhuisje Zomereik: 9,8
Stille Tuin/Veenhuizerweg: 8,2
Wip Zomereik: 7,5

Eindbeoordeling
De eindwinnaar van de speeltuintest is met een 9,8 
overduidelijk het nieuwe speelhuisje aan de Zomereik. 
Ons felicitaties aan de fabrikant Kompaan! 

Opvallend is de onevenwichtige verdeling van speel-
tuinen over de wijken. In Osseveld-West zijn er relatief 
weinig, in Het Woudhuis al meer, maar verspreid over 
de wijk en Osseveld-Oost is zelfs rijkelijk voorzien, met 
ook nog eens een opvallende concentratie rond de 
Zomereik.

N.a.v. speeltuintest Osseveld-Oost deel 1

Ik ben Olivier Sanders, bewoner van Ossenveld-Oost, 
vader van twee jonge kinderen (2 en 4 jaar). In 2021 
ben ik aan mijn knie geopereerd. Na die operatie 
moest ik minimaal zes weken met krukken lopen. In 
deze periode kwam ik veel buiten. Vlakbij ons huis 
(aan De Zomereik) zijn veel speelplekken voor de 
kinderen, maar bijna nergens staat een bankje om 
even uit te rusten. 

Ik heb toen de gemeente gevraagd waarom er 
wel veel speeltuintjes zijn, maar geen bankjes. Als 
antwoord kreeg ik: "Bankjes trekken hangjongeren 
aan." Maar als ik echt een bankje wil, dan moet ik 
éérst alle bewoners in de buurt van deze plek om 
toestemming vragen en dán kan er gekeken worden 
wat mogelijk is.

Het is jammer dat de gemeente zich laat leiden door 
de minderheid (hangjongeren) in plaats van gemak 
te voorzien voor (groot)ouders.

Circus Apeldoorn
Op de woensdagen in april is Eenwieleren de 
Sport van de Maand. Eenwielers: op schoolplei-
nen zie je ze al rondrijden en daarbuiten ook. In 
het begin is het best lastig, maar zodra het begint 
te lukken wordt het eenwieleren leuker en leuker.

Gedurende drie lessen gaan we proberen die 
eenwieler in bedwang te krijgen. En kan je al 
eenwieleren? Ook dan kan je er nog genoeg 
nieuws mee leren! Deze lessen zijn voor basis-
scholieren uit groep 5 t/m 8, maar middelbare 
scholieren en volwassenen zijn wat ons betreft 
ook welkom. 

Inschrijven Sport van de Maand 
Eenwieleren
Basisschoolleerlingen: 
https://www.sportserviceapeldoorn.nl/
aanbod/eenwieleren-groep-5-t-m-8-2/ 

Volwassenen en middelbare scholieren: 
info@circusapeldoorn.nl 

Woensdag 03, 10 en 17 april  
16:00 - 17:00 uur
Locatie: Gymzaal Keerkring

Je kan je eigen eenwieler 
meenemen. Als je geen eenwieler 
hebt kan je er eentje van Circus 
Apeldoorn lenen.

Wekelijkse trainingstijden
Gymzaal de Keerkring

Maandag 
19:00-21:30 Volwassenen
Dinsdag 
15:30-17:00 7+ jaar
Zaterdag 
09:30-10:30  4-6 jaar + 
ouder
Zaterdag 
10:30-12:00 7-12 jaar
Zaterdag 
12:00-13:30 12+ jaar

Graag tot ziens!
Anke en Tjapko
Circus Apeldoorn

06-37131308
06-36569668
info@circusapeldoorn.nl 
www.circusapeldoorn.nl 

In de vorige editie besteedden we uitgebreid 
aandacht aan de bomenroute (zie ook de app 
IVN Natuur). Misschien heeft u deze al gelopen 
en hopelijk heeft u ervan genoten. Wellicht 
geniet u nog meer als de bladeren weer aan de 
bomen zitten!

Voor geïnteresseerde wijkbewoners organiseren 
wij daarom twee excursies in de lente. 

Wanneer
zaterdag 25 mei van 14.00-17.00 uur
woensdag 29 mei van 14.00 - 17.00 uur 
De route start vanaf Het Bolwerk en is 
3,7 km lang.

De excursie duurt zo’n 2 tot 2½ uur en wordt 
begeleid door degenen die de route hebben 
ontwikkeld. Na de excursie is er in Het Bolwerk 
nog gelegenheid om onder het genot van een 
kopje koffie/thee/limonade met wat lekkers 
erbij met elkaar na te praten.

Aanmelden
Stuur een mailtje naar Roely Smit
roely.smit@kpnmail.nl

In april/mei wordt deze oproep herhaald op de 
Facebookpagina Osseveld-Woudhuis en op de 
website www.osseveld-woudhuis.nl

Excursie 
Bomenroute Woudhuis
25 mei en 29 mei 14:00-17:00
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Op veel plekken in Nederland 
steeg het water begin januari 
tot recordhoogte. Dat was hier 
niet anders. Gelukkig hadden 
we voldoende ruimte om onze 
dieren overdag toch nog wat 
beweging te kunnen geven op 
de twee paddocks (verharde 
plaatsen). 

Op oudejaarsavond halen we 
de dieren altijd naar binnen 
en net voor middernacht doen 
we de lampen en de radio aan 
en geven we ze allemaal nog 
wat extra hooi voor de nodige 
afleiding. Dit werkt normaal 
gesproken erg goed. Voor één 
pony was het echter de eerste 
keer; ze was erg onrustig, deels 
doordat ze eigenlijk nooit 
binnen had gestaan. Toch is ook 
zij de nacht goed doorgekomen 
en hopelijk volgend jaar wat 
beter gewend. 

Van maaiveld naar pluktuin 
Aan de zuidkant van ons terrein 
ligt de taludweide. Het is een 
weide die verscholen ligt achter 
een huizenblok en achter de 
schapenweide. Dit stukje grond 
werd door de plantsoenendienst 
van de gemeente beheerd. De 
maaimachine zat echter regel-
matig onder aan het talud vast. 
En zo kreeg ik het verzoek om 
dit stuk grond als graasweide 
voor de boerderij te gaan 
gebruiken. 

Dit hebben we bijna 20 jaar 
gedaan. Een nadeel van dit stuk 
grond is, dat we weinig zicht 
hebben op de dieren die daar 
staan en dat onze bezoekers daar 
niet heen lopen. Daarom zijn we 
van plan om deze weide om te 
toveren in een pluktuin! 

Een pluktuin? Jazeker!! 
Graag gaan we de verbinding aan 
met inwoners van de hoogbouw 
woningen naast de kinder-
boerderij. De bewoners van de 
hoogbouw beschikken niet over 
een eigen stukje tuin. Voor dit 
plan hebben we een innovatie-
prijs van 11.000 euro ontvangen; 
een mooi startkapitaal voor de 
inrichting. We hopen dan ook 
op enthousiaste bewoners die 
hun eigen voedsel willen gaan 
verbouwen!

Welkom Tijs
Vanaf 1 oktober versterkt Tijs ons 
team. Ik kon dankzij de komst van 
Tijs minder uren gaan werken; zo 
kan ik geleidelijk aan een stapje 
terug doen. Tijs stelt zich op de 
volgende pagina aan jullie voor. 

Ezelveulentje in de planning
De oplettende bezoeker is het 
zeker opgevallen: we hebben 
twee ezels minder. Zij zijn 
verhuisd naar een kinderboerde-
rij In Culemborg. Dit ging ons niet 
gemakkelijk af. 

Beide ezels waren hier geboren en hebben 
altijd een zorgeloos leventje met hun 
moeder gehad. We hebben een doelbewust 
fokbeleid: wij fokken alleen jonge dieren 
als we hier een verantwoorde afzet voor 
hebben. Zeven ezels is voor onze kinderboer-
derij echt genoeg. Daarom hebben we al 
twee jaar geen ezelveulen meer gehad. 

Nu was een andere kinderboerderij (waar 
dierenwelzijn ook hoog in het vaandel staat) 
op zoek naar twee ezels. Het verhuizen van 
twee van onze ezels naar deze plek vonden 
wij verantwoord om te doen: hierdoor 
kunnen we weer eens proberen om een 
ezelveulentje te fokken. We moeten hier 
alleen wel weer een tijd op wachten, want 
de draagtijd van een ezel is een jaar. 

Nieuws van 
kinderboerderij 
Laag Buurlo

Tekst: Bertus Pols
Foto's: Wendy Le Griep en 

Bertus Pols

Wij hopen jullie weer snel te zien!
Bertus Pols
BPols@accres.nl

Even Voorstellen: 
Tijs Swennenhuis
Sinds oktober 2023 kom ik steeds vaker 
in deze wijk. Niet als bewoner, maar als 
nieuwe medewerker bij de kinderboerderij 
Laag Buurlo. Sommige bewoners mocht ik al 
ontmoeten, maar voor wie die mij nog niet 
kennen zal ik mij even kort voorstellen. 

Mijn naam is Tijs Swennenhuis en ik woon 
samen met mijn vriendin en zoontje in 
de wijk Kerschoten. Ik ben opgegroeid in 
Hoenderloo en ik was/ben dus veel in het 
bos te vinden. Zo is mijn liefde voor de 
natuur en voornamelijk voor de dierverzor-
ging ontstaan. 

In mijn 36 levensjaren heb ik op meerdere 
plekken ervaring opgedaan. Zo ben ik in 
2010 zeven maanden in Australië geweest, 
waar ik ook op een boerderij mocht werken 
als Australische cowboy. In 2008 ben ik 
als dierverzorger in Apenheul begonnen: 
eerst als werkervaringsplek en later als 
seizoensmedewerker. Ik had destijds weinig 
kans was op vaste werkuren. Daardoor zocht 
ik verder en belandde ik in Zuid-Limburg, 
waar ik 4 jaar lang in GaiaZOO mocht werken 
met o.a. giraffen, neushoorns en meerdere 
vogelsoorten. 

Zuid-Limburg is mooi, maar 
ik begon toch de Veluwe te 
missen. Gelukkig mocht ik 
weer terug komen waar ik 
was begonnen: ik kreeg een 
vaste baan in Apenheul. Hier 
heb ik in bijna 8 jaar met alle 
primaten mogen werken. 
Maar ook al had ik het enorm 
naar mijn zin tussen de apen, 
ik miste iets in mijn werk. 

Via een sollicitatie kwam ik in 
gesprek met Bertus, Myrthe 
en Harrie. Het klikte in het 
gesprek al gelijk en in de vijf 
maanden dat ik nu op de 
kinderboerderij mag werken 
voel ik mij hier enorm thuis. Ik 
hoop u komend jaar allemaal 
te mogen ontmoeten op 
deze geweldige plek in deze 
prachtige wijk. 

Mocht u mij zien lopen of 
werken mag u mij altijd 
aanspreken over wat dan ook, 
al is het maar om even een 
praatje te maken.

Tot snel!
Tijs

Homerusstraat 8
055-3665293
06-53576814
Openingstijden
maandag t/m zondag 
8:30 uur -16:30 uur

www. kinderboerderijenapeldoorn.nl
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"Ik ben een echte Apeldoorner." Dat zegt 
Woudhuisbewoner Jan Timmner (73 jaar) een paar 
keer tijdens het gesprek dat redacteur Hans Verbeek 
met hem had, op een koude dag in november. En dat 
is raar, want Jan is geboren in Rotterdam en dat is een 
beetje te horen ook. Hij en zijn vrouw wonen sinds 
1998 in Apeldoorn.

Vereniging Oud Apeldoorn (VOA) 
De verklaring voor de uitspraak is eenvoudig: Jan is heel 
erg geïnteresseerd in de geschiedenis van Apeldoorn 
en kent de geschiedenis van de stad zo goed dat menig 
geboren Apeldoorner niet weet wat híj weet. Jan deelt 
die kennis ook graag, door erover te vertellen en – sinds 
vier jaar – ook door erover te schrijven in het blad van 
de Vereniging Oud Apeldoorn (VOA). Deze vereniging 
met 2200 leden, van wie 72 uit onze wijk, brengt zes 
keer per jaar informatie over de geschiedenis van 
Apeldoorn.

Een gesprek met Jan gaat over de ontwikkeling van 
Apeldoorn, maar - het doel van uw redacteur - vooral 
over de geschiedenis van Osseveld en Het Woudhuis. 
Een toch nog niet zo lange geschiedenis, maar toch 
genoeg om hier aandacht aan te schenken. Binnen een 
paar minuten na de kennismaking zitten we samen 
achter de laptop van Jan te kijken naar oude kaarten van 
het gebied waar nu ongeveer 5200 woningen staan en 
dus duizenden mensen wonen.

Jan is chemicus en heeft tot zijn 63e gewerkt bij TNO. Dat 
verklaart niet waarom hij deze interesse heeft. Hij blijkt 
graag en veel te lezen en is gek op het verzamelen van 
kennis. Informatie die hij opdoet verbindt hij met elkaar 
en dat levert dan verhalen op.

Oude kaarten
Tijdens het interview wijst Jan op verschillende websites 
waar gratis informatie te vinden is. Neem de website 
topotijdreis.nl, waar je een locatie op de kaart van 
Nederland kunt zoeken en dan terug kunt gaan in de 

tijd. Als je dat doet met Apeldoorn en dan inzoomt op 
onze wijken, dan kun je precies zien wanneer er wat 
gebouwd is. Natuurlijk geldt dat de meeste bebouwing 
in Apeldoorn rond de eeuwwisseling werd neergezet, 
maar je kunt zien hoe de kaarten in de loop van de tijd 
veranderden. 

Nederland in kleur
Op parallel.co.uk/netherlands is via kleurgebruik 
zichtbaar welke gebouwen in welk jaar zijn neergezet. 
Daar zie je vrij gemakkelijk dat Het Oude Loo het oudste 
gebouw is in Apeldoorn. Het oudste huis in onze wijken 
(1900) staat aan de Veenhuizerweg. 

Jan beschikt door zijn activiteiten bij de VOA en infor-
matie van anderen (zoals Huub Ummels, die jarenlang 
historische informatie verzamelde over Apeldoorn) ook 
over gedigitaliseerde documenten over de geschiedenis 
van onze wijken. Zij maken duidelijk hoe gedacht werd 
over de opzet en inrichting toen er nog nauwelijks iets 
anders dan weilanden, wat struiken en een moerasje 
was in het gebied dat nu bebouwd is met woningen, 
scholen, winkels, kantoren en bedrijven. 

Vervolg
Dit alles levert zóveel informatie op dat het haast 
onmogelijk blijkt om alles in één artikel te beschrijven. 
U mag dan ook verwachten dat ik voor de komende 
Wijkkijkers in de onuitputtelijke kennisbank van Jan duik. 
Van kaartmateriaal is nogal moeilijk een beschrijvend 
verhaal te maken. 

Daarom stel ik voor dat u de Wijkkijker even aan de 
kant legt en alvast een kijkje neemt op de genoemde 
websites. U zult verrast zijn!

Jan Timmner 
Gaat op zoek naar de 
geschiedenis van Oud 
Apeldoorn en de wijk 
Osseveld-Woudhuis 

(deel 1)

Tekst: Hans Verbeek 
Foto: Bart van Uitert

https://parallel.co.uk/netherlands

https://topotijdreis.nl

www.verenigingoudapeldoorn.nl

Daarnaast is er ook geen sprake van vervuilend 
transport of overmatige verpakking. En dat iemand 
anders bovendien weer blij wordt van míjn ‘pre-loved’ 
kleding is echt een kers op de ‘Goed Gevoeltaart’!

Lijkt het je leuk hier - net als veel andere buurtgeno-
ten - ook aan mee te doen? In Apeldoorn zijn diverse 
kledingkettingen actief: voor dames, heren en kinderen. 
Aanmelden kan gratis en makkelijk via 
www.theclothingloop.org. 

Zoek op Apeldoorn en kies een 'ketting'. Je wordt met 
ingang van de nieuwe maand toegevoegd aan de lijst 
en je ontvangt per mail verdere informatie. En daarna 
kun je je verheugen op de eerste tas! Laat je het de 
Wijkkijker en dus de wijk weten wat je er van vindt?

Met vriendelijke groet, 
Eefje de Groot
eefjewiegers@upcmail.nl
www.theclothingloop.org

Op mijn weg naar een duurzamere leefstijl is tot mijn 
verrassing de leukste ‘stap’ die ik gezet heb ook de 
kleinste stap, met een heel grote positieve invloed. Ik 
heb namelijk in 2020 de KettingKledingRuil ontdekt en 
vind dat GE-WEL-DIG!!! En wel hierom: Geld, Gemak, 
Genot en Goed Gevoel. 

Geld? 
Mijn kledingkast is gevuld met GRATIS leuke kleding! 
Geld is niet persé mijn drijfveer, maar geldbesparing 
maakt deze stap eerlijk gezegd wel super interessant. 
En bovendien heb ik nooit meer een ‘miskoop’. Het 
betekent ook gemak.

Gemak? 
De ruilkleding wordt in een grote tas gewoon bij mij 
thuis geleverd door een buurtgenoot. Ik kan dus op mijn 
dooie gemakje de kleding in de tas bekijken, passen 
en zelfs tijdelijk bewaren als ik twijfel of ik het wel ga 
dragen in de praktijk. Als dat laatste niet het geval is, 
geef ik het kledingstuk in een volgende tas weer mee. 
En die hoef ik dan maar een paar straten verder af te 
leveren bij de volgende deelnemer! En wat dacht je van 
genot?

Genot?
Oh, wat een feest is het om de vrijheid te hebben iets 
uit de tas te houden wat je  nooit zelf zou (durven) 
kopen of waar je geld voor over hebt en zo je stijl te 
verbreden. Ik heb al zoveel kledingstukken al dan niet 
tijdelijk gedragen waar ik in een kledingwinkel niet eens 
naar zou kijken maar die me verrassend leuk staan! Ja, 
ja, een goed gevoel.

Goed Gevoel? 
Naast dat ik me goed voel in de uit de ruiltas gekozen 
kleding, geeft het me ook een heel goed gevoel dat 
ik iets draag wat al bestond. Dat er dus niet opnieuw 
grondstoffen en een veelal mens-uitbuitend en milieu- 
vervuilend proces nodig waren om voor mij nieuwe 
kleding te produceren*.

Column
Eefje de Groot

Kledingruilen met de 
Ketting-Kleding-Ruil(tas)
Tekst en foto: Eefje de Groot

"Mijn kleinste stap met de grootste 
invloed is ook meteen de leukste!"

*De kledingindustrie is de op één na grootste 
vervuiler ter aarde. We produceren maar liefst 
zes keer zoveel kleding als we gebruiken.  

De productie en het vervoer van die groeiende 
berg kleding is de oorzaak van gigantische 
hoeveelheden gif in bodem, mensen en 
atmosfeer en enorm veel CO2-uitstoot. En dan 
werken in de kledingindustrie ook nog eens 
tientallen miljoenen mensen voor een honger-
loon in slechte omstandigheden.    

En van afgedankte of niet-verkochte kleding 
wordt slechts 1% gerecycled; het gros wordt 
verbrand of belandt op textielafvalbergen. 
De textielafvalberg in een woestijn in Chili is zo 
groot dat deze op satellietbeelden te zien is. 
(Bronnen: www.genoeg.nl, Milieu Centraal, 
Europian Parliament)
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Canadese Begraafplaats Holten
Wijkbewoonster Cécile Beekman-Dreef: 
"Om nooit te vergeten."
“Als je het hek door bent, dan voelt het aan alsof je over een brede 
laan loopt, alsof je een landgoed betreedt. Het gevoel van ruimte 
en rust om je heen, één met de natuur: het geluid van de vogels in 
de bomen en de wind die ritselt door de bladeren... Rust, je voelt 
hier serene rust. Het is hier eigenlijk altijd mooi, in elk jaargetijde. 
Een bijzondere ervaring om hier over het pad te lopen.”

Dat het hier in de omgeving van de Canadese Begraafplaats Holten 
niet altijd serene rust is geweest, vertelt ons de geschiedenis. Aan 
de hand van vele honderden levensverhalen weten we inmiddels 
meer over wat zich in de Tweede Wereldoorlog hier in de omgeving 
afspeelde. Het zijn de levensverhalen van jonggestorven, veelal 
Canadese, gevechtsstrijders. Vaak nog maar 17, 18, 19 jaar oud. 
Ze hadden je (klein)zoon kunnen zijn of je eigen broer(tje). Andere 
tijden, vervlogen tijden.

“We eren hier in Holten de gevallen 1394 soldaten, voornamelijk 
afkomstig uit Canada, uit de Tweede Wereldoorlog. Dat doen we in 
alle rust en schoonheid, door bezoekers te informeren en het contact 
met het nog altijd levendige ‘thuisfront’ te onderhouden. De lijn met 
Canada is springlevend.” 

Bijzonder vrijwilligerswerk
Het contact met de nabestaanden, de families in Canada en de
vrijwilligers van het Informatiecentrum is van alle dag. Wijk-
bewoonster Cécile Beekman-Dreef is één van deze bevlogen 
vrijwilligers. Zij vertelt in dit interview meer over haar bijzondere 
vrijwilligerswerk. 

Cécile: “De Tweede Wereldoorlog heeft altijd al mijn interesse gehad. 
Zo vertelde mijn oma van moederszijde vaak verhalen over die 
jaren. En ook op mijn basisschool en op de middelbare school was 
er aandacht voor de Tweede Wereldoorlog. In Holten bezoeken hele 
schoolklassen het informatiecentrum en de begraafplaats, maken 
leerlingen werkstukken over de gesneuvelde militairen en wonen zij 

de jaarlijkse lichtjesceremonie op Kerstavond 
bij. Het herinneren en eren van de gesneu-
velden uit de Tweede Wereldoorlog vormt 
als het ware een stukje van het dna.”

Voor onze vrijheid
“Uit interesse ben ik op eigen gelegenheid 
een keer gaan kijken op de begraafplaats en 
in het informatiecentrum. De medewerkers 
van het informatiecentrum ontvingen mij 
destijds gastvrij. Zo benader ik tegenwoordig 
ook bezoekers aan ons informatiecentrum: 
gastvrij en open. In de jaren die volgden 
bezocht ik de begraafplaats regelmatig. Ik 
nam gerust mijn toen nog jonge kinderen 
mee, om ze bekend en vertrouwd te maken 
met de herdenking. Ik wilde hen bewust 
maken van wat deze jonge mannen hebben 
gedaan voor onze vrijheid; de vrijheid waarin 
wij nu leven.

In Holten liggen 1394 militairen, voorna-
melijk afkomstig uit Canada, begraven. 
Vanuit het ICB (Informatiecentrum Canadese 
Begraafplaats Holten) willen wij alle soldaten 
een identiteit geven, hun verhaal vertellen. 
Zo krijgt elke naam een eigen gezicht. De 
Research Commissie steekt hier veel tijd in.”

“De graven hier zijn allemaal gelijk. De 
soldaat ligt naast de sergeant en de korpo-
raal ligt naast de luitenant. Ook in uiterlijk 
houden we de graven gelijk. Voor het 
onderhoud aan de graven en onderhoud 
aan het groen hebben we hier de 
‘Commonwealth War Graves Commission’.  

Het is mooi en dankbaar werk. Als er bij 
een graf bloemen liggen, dan worden 
deze uiteindelijk weer netjes opgeruimd. 
Zo is iedereen weer gelijk en is er geen 

onderscheid tussen graven die wel of juist niet bezocht 
worden.”

Eervol en dankbaar
“Ik onderhoud persoonlijk contact met meerdere 
families in Canada, families die niet in de gelegenheid 
zijn om de herdenking in Holten bij te wonen. Ik stuur 
ze foto’s en houd hen op de hoogte. Dat wordt enorm 
gewaardeerd. 

Ook van bijzondere herdenkingsbijeenkomsten en van 
de begraafplaats deel ik foto’s. Zo plaatsen we met 
Kerstavond op alle graven een lichtje. Daar maak ik 
foto’s van voor de nabestaanden. Dat voelt goed om te 
kunnen doen. Het is heel eervol en dankbaar werk. Dit 
doe ik echt vanuit mijn hart. Als gastvrouw ontvang ik 
bezoekers en gasten en wijs ik mensen de weg binnen 
ons informatiecentrum. Dat doe ik om de zaterdag.”

“Inmiddels hebben we van driekwart van de militairen 
die begraven zijn op de begraafplaats een online profiel 
gemaakt. Sinds de verbouwing van het ICB hebben we 
ook een belevingsruimte. In de belevingsruimte zijn 10 
profielen van gesneuvelde militairen terug te vinden. 
We hebben inmiddels voor ongeveer 80% van de 
overleden militairen in een database een profiel kunnen 
aanmaken. In de filmzaal kun je een film bekijken.

Lezingen
Wij organiseren regelmatig lezingen, allemaal met een 
link naar de begraafplaats, naar Canada of de Tweede 
Wereldoorlog in het algemeen. Ik probeer die lezingen 
allemaal bij te wonen. Zo was er één van emeritus 
prof. dr. Hans Bak, Professor American Studies and 
American Literature, over oorlogskunstenaars. Ik ben 
bij hem afgestudeerd: hij heeft mede mijn eindscriptie 
Joods-Amerikaanse literatuur begeleid en ik heb veel 
colleges bij hem gevolgd. Ik was dan ook extra verheugd 
om deze lezing te mogen helpen organiseren. Naast 
fotografen legden ook kunstenaars vast wat er tijdens 
de oorlog gebeurde.”

“Wij kunnen bij het informatiecentrum nog nieuwe 
gastvrouwen en -heren gebruiken. Wij zijn ook altijd op 
zoek naar vrijwilligers die zich willen inzetten als rondlei-
der over de begraafplaats. Naast gastvrouw ben ik ook 
actief in de PR-commissie. Dit is eveneens heel mooi en 
zinvol vrijwilligerswerk. Ik zit hier absoluut op mijn plek.”

Informatiecentrum Canadese Begraafplaats Holten 
Eekhoornweg 10 
0548-78 91 61 
info@canadesebegraafplaatsholten.nl 
Facebook: 
Informatiecentrum Canadese Begraafplaats Holten

Openingstijden
Zomertijd maandag t/m zondag: 10 uur - 17 uur 
Wintertijd woensdag t/m zondag: 11 uur - 16 uur
m.u.v. de schoolvakanties (ook op ma en di geopend)

Heb je na het lezen van dit interview interesse in 
vrijwilligerswerk voor de Canadese Begraafplaats 
Holten? Wil je vrijwilligerswerk doen voor het 
Informatiecentrum? Word jij onze nieuwe rondleider? 
Of wil je je inzetten voor de PR-commissie? 
Neem dan zeker contact met ons op!

In het voorjaar van 1945 bevrijdden (overwegend) 
Canadese troepen Noord- en Oost-Nederland. De 
Nederlandse overheid stelde gronden ter beschikking 
om de 1394 omgekomen soldaten een laatste rustplaats 
te geven. In het informatiecentrum houden we de 
herinnering aan hen levend, met persoonlijke verhalen, 
anekdotes en foto’s.

Tekst: Wendy Le Griep
Foto's: Herma Oosterloo-de Jong en Wandelingen.nl



56 57

DUIDELIJK   |   DESKUNDIG   |   DICHTBIJ

BIJ ONS KUNT U TERECHT VOOR:
Personenauto’s
Bedrijfsauto’s

Onderhoud
Reparatie
APK-keuringen

Schadeafwikkeling
Mobiliteitsgarantie
Export-service

Carwash

AUTO WIENTJES B.V.  VEENHUIZERWEG 132  |  7325 AM  APELDOORN  |  T +31 (0)55 323 1635   |  INFO@AUTOWIENTJES.NL

KIJK VOOR OCCASIONS OP WWW.AUTOWIENTJES.NL

Het was behoorlijk nat deze winter. Dat zagen we 
duidelijk aan de wadi aan de Noorderhoogte - het 
laagste deel van de stedelijke bebouwing in het 
Woudhuis - die helemaal gevuld was met regenwater. 
Het water stond zo’n 20 cm hoog en stroomde op het 
hoogtepunt van de nattigheid, begin januari, zelfs over 
de straat.

Eerst een technisch dingetje: onze lokale wadi heet 
officieel een ‘WADI.’ Dat is de afkorting van ”Water 
Afvoer Drainage en Infiltratie“. Een WADI slaat regenwa-
ter op, zuivert het en laat het infiltreren in de bodem. 
Zo helpt de WADI tegen wateroverlast en is er een buffer 
voor drogere tijden. De naam WADI is een knipoog naar 
de wadi’s zoals die in woestijngebieden voorkomen. 
Leuk gevonden, maar er zijn toch wat kleine verschille-
tjes tussen de Arabische wadi en de Nederlandse variant 
daarvan.

‘Wadi’ heeft in Arabische landen een heel andere 
betekenis, namelijk een ‘droge rivierbedding in de 
woestijn.’ Een Arabische wadi staat vrijwel altijd droog. 
Na een (zeer zeldzame) regenbui staat er veel water in, 
maar dat stroomt weg en zakt al snel in de kurkdroge 
zandbodem. 

Jordanië 
Toevallig was ik een paar jaar geleden in Jordanië, om 
precies te zijn in Wadi Rum. Deze Wadi Rum ligt in het 
zuidwesten van Jordanië. Met een oppervlakte van zo’n 
720 vierkante kilometer is hij zo’n twaalf keer zo groot 
als de stad Apeldoorn. Ik vertelde de lokale bevolking 
enthousiast over onze eigen wadi in het Woudhuis. 
Ik legde ook uit dat er bij ons vaak water in staat en dat 
er nooit kamelen in rond lopen, enkel honden.

Toen ik ook nog vertelde dat er in onze wadi gras op 
de bodem groeit en dat er ook speeltoestellen voor 
kinderen in staan, kwamen ze helemaal niet meer bij van 
het lachen (“Noem je dát een wadi?!”). Ter illustratie een 
foto van de Jordaanse variant van de wadi. Voor de jonge 
puzzelaars: zoek de drie verschillen met de Apeldoornse 
wadi-foto!

In de volgende Wijkkijker kijken we wat breder en 
ook veel serieuzer naar water. Of, nauwkeuriger, naar 
watermánagement. Toevallig is dat ook het werkterrein 
van de beroemdste inwoner van onze stad. Het zou leuk 
zijn als Koning Willem Alexander ook onze wadi in het 
Woudhuis eens bezoekt. Die vullen we dan op tijd, zodat 
er een indrukwekkende plas water staat!

Waterbeheer 
Maar veel belangrijker is de vraag hoe de gemeente op 
de langere termijn omgaat met water. Hoe kun je water 
vasthouden? Hoe voorkom je dat we, als het klimaat 
warmer en natter wordt (en daar ziet het wel naar uit), 
steeds meer last krijgen van al dat regenwater? Wat zijn 
de gevolgen van hogere waterstanden van de IJssel? 
Hoe goed zijn de dijken van de IJssel? Hoe kun je water 
(tijdelijk) opslaan?

Gelukkig heeft de gemeente Apeldoorn daar een prima 
plan voor gemaakt: Water in Balans. Geen simpele 
opgave; het is balanceren tussen veel verschillende 
belangen. Wat zijn op de lange termijn de dreigingen van 
klimaatverandering? Hoe vang je grote hoeveelheden 
water op? Kan de riolering het aan? Hoe houden we het 
water in vijvers en watergangen op peil? Hoe kunnen we 
de omgeving vergroenen? En wat kun je zelf doen als 
inwoner? Lees verder in de volgende Wijkkijker!

Afwijkend
Wadi’s in Apeldoorn

Tekst en foto's: Theo Groen
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Wa n t  b i j  h y p n o t h e r a p i e  g a  j e  i n  h y p n o s e  e n  d a n  k u n  j e  v i a  h e t  o n d e r b e w u s t z i j n  a c h t e r h a l e n  
w a a r o m  j e  i e t s  b e n t  g a a n  d o e n .  D e  o o r z a a k  d u s  v a n  d e  g e w o o n t e  o f  j o u w  g e d r a g  w a a r  j e  e e n  
v e r a n d e r i n g  i n  w i l .  Wa n t  o m  e e n  e c h t  b l i j v e n d e  v e r a n d e r i n g  i n  j o u w  l e v e n  d o o r  t e  v o e r e n ,  i s  
h e t  v a a k  n o d i g  o m  d e  o o r z a a k  t e  w e t e n .  D a n  b e n  j e  i n  s t a a t  o m  d e  v e r b o r g e n  b e l e m m e r e n d e  
o v e r t u i g i n g e n  o m  t e  z e t t e n  n a a r  p o s i t i e v e  e n  h e l p e n d e  o v e r t u i g i n g e n .

I k  b e g e l e i d  j e  h i e r  n a t u u r l i j k  b i j ,  m e t  o p r e c h t e  a a n d a c h t  v o o r  j o u .  D o o r  h y p n o s e  o p  e e n  j u i s t e  
e n  h e l p e n d e  m a n i e r  i n  t e  z e t t e n ,  i s  h e t  m a k k e l i j k e r  o m  t e  v e r a n d e r e n .  N i e t  v o o r  e v e n ,  m a a r  
p e r m a n e n t .

B e n  j e  n i e u w s g i e r i g  g e w o r d e n  e n  o p  z o e k  n a a r  e e n  b e t e r e  v e r s i e  v a n  j e z e l f ?

M a a k  d a n  e e n  a f s p r a a k  v o o r  e e n  k o s t e l o o s  k e n n i s m a k i n g s g e s p r e k .

K i j k  d a a r v o o r  o p  w w w. m a r k s h y p n o t h e r a p i e . n l  o f  m a i l  n a a r  i n f o @ m a r k s h y p n o t h e r a p i e . n l

J e  p r o b e e r t  d i t  w e l  t e  v e r a n d e r e n  m a a r  h e t  l u k t  n i e t ?

H u l p  i s  d i c h t e r b i j  d a n  j e  d e n k t ,  o n t d e k  h e t  m e t  h y p n o t h e r a p i e !

Z i t  j e  n i e t  l e k ke r  i n  j e  ve l ?
Vo e l  j e  j e  n i e t  g o e d  g e n o e g ?
W i l  j e  s to p p e n  m e t  o n g e z o n d e  ( e e t ) g ewo o n te s ?

Marks
Hypnotherapie

Wie in de wijk te voet of voorzien van (hulp)wielen op pad gaat,
komt regelmatig onhandige situaties tegen. Allerlei vragen 
doemen op. Waar kan ik veilig oversteken? Waarom is de stoep 
hier zo hoog? Hoe kan ik zonder (om)vallen veilig deze steile afrit 
gebruiken? 

Vaak zijn het relatief kleine aanpassingen die het woonplezier voor 
bewoners met een rollator, scootmobiel, (elektrische) rolstoel, 
boodschappenkar of een kinderwagen een stuk prettiger maken. 
Is de openbare ruimte echter eenmaal ingericht, dan gaat deze 
niet een, twee, drie weer op de schop. Maar het kan wél! Gelukkig 
maar.

In de wintereditie 2023 van de Wijkkijker gingen we op stap met 
Gerard Link. Hij is bestuurslid van de Wijkraad Osseveld-Woudhuis 
én het luisterend oor en alziend oog namens onze wijkbewoners 
die zich met hun ‘wheels’ door de wijk verplaatsen. Gerard laat 
treffend zien waar het beter kan en soms ook echt móet. 

Aanpassen kan wel! 
Die bijdrage uit 2023 inspireerde wijkbewoonster Marjolein 
Benistant om de redactie te mailen. Op de kruising van de Lage 
Landenlaan met de Lupineweg, in Het Woudhuis, kan zij met geen 
enkele mogelijkheid veilig oversteken met de kinderwagen en haar 
jonge kinderen. Marjolein, de redactie en de wijkraad kaartten 
deze kruising nogmaals aan bij de gemeente. Groot was de 
vreugde toen een zelfstandig ondernemer afgelopen november
- in opdracht van Dusseldorp en dus de gemeente - op alle 
oversteekpunten aflopende hoeken aanlegde.

Ook in en rond winkelcentrum ’t Fort zijn er 
verbeterpunten. Daarom ging ik nogmaals met 
Gerard Link op stap; hij in zijn elektrische
rolstoel en ik in huppeldraf ernaast. 
Opmerkelijk hoe anders je gaat kijken als je 
afhankelijk bent van een rolstoel. 

Zelfs met een prachtige elektrische rolstoel kom 
je vast te zitten als de afrit te steil is. En als je 
oprit deels overwoekerd wordt door uitdijend 
groen pas je met je rolstoel niet meer op de 
stoep. Of deze: als er geen oversteekpunt is 
en je moet kiezen tussen in verhouding flink 
omrijden of over de straat rijden om bij een 
ondergrondse container te komen? 

Het meest confronterend vond ik toch om te 
zien, dat je soms niet meer de stoep áf kunt. Bij 
gebrek aan op- en afritten kom je dus op een 
‘dood spoor’, waardoor je moet terugrijden. En 
ja, dan moet je dus alsnog over de weg, waar 
fietsers, scooters en automobilisten je duidelijk 
maken dat je daar niet moet zijn, dat je over de 
stoep moet. Eh... maar hóe dan?!

Dit kan echt beter
Over ongemakkelijke oversteekpunten 
Tekst en foto’s: Wendy Le Griep

Kom je ook? Samen Zumba®

Waar:   Gymzaal Aristotelesstraat 601
Wanneer:  elke maandagavond (behalve 
  in de schoolvakanties)
Tijd:   20.00-21.00
Info:   jolandabaila@outlook.com  
Telefoon/ 06-42510313
Whatsapp

Bij Zumba wordt bewogen op verschillende 
Latijns Amerikaanse muziekstijlen (salsa, 
merengue, cumbia, reggaeton en meer). Omdat 
er gewerkt wordt met basispassen en er verschil-
lende opties worden aangegeven, kan iedereen 
meedoen. 

Je hoeft geen danser te zijn om mee te doen. 
Elke les is een feestje en je hebt niet door dat je 
ondertussen werkt aan conditie, balans, spierop-
bouw, mentale gezondheid enz. 

Niet voor niets de quote:
 "Ditch the workout. Join the party."

Tot ziens!
Jolanda
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Het is al weer een tijdje geleden, maar wat was het 
een gewéldige dag: op 14 juni vond de jaarlijkse 
Buitenspeeldag plaats. Deze dag is een initiatief vanuit 
Jantje Beton, dat kinderen aanmoedigt om buiten 
te spelen en te genieten van fysieke activiteiten. Dit 
evenement is van groot belang omdat het de gezond-
heid en creativiteit van kinderen bevordert, en ook hun 
sociale interactie. Het vrijwilligersinitiatief DenkTank 
Breed organiseert elk jaar de Buitenspeeldag voor de 
wijk Osseveld-Woudhuis.

Dit jaar bood de Buitenspeeldag weer een gevarieerd 
scala aan activiteiten, afgestemd op verschillende 
leeftijdsgroepen en interesses van de kinderen. Het 
aanbod reikte van de gebruikelijke buitenspellen (spring-
kussens, stormbaan) via andere activiteiten (zoals de 
elektrische ‘rodeostier’) tot een workshop kickbok-
sen door sportstimulering Accres en een workshop 
boogschieten. 

Er was voor elk wat te kiezen. Sport en spel werden 
gecombineerd met creatieve bezigheden, zoals de 
knutselworkshops van het V-atelier van Viviën Peet en de 
schmink/hairdesigntent. Daarnaast konden de kinderen 
zich uitleven met het maken van supergrote zeepbellen, 
eendjes vissen, vier-op-een-rij, een stokkenvangspel, 
damstrijd, no-air hockey en flipperspellen. Bij de horeca 
konden ze fruit en ranja scoren, zodat ze voldoende 
energie hielden om deel te nemen aan alle activiteiten. 
Het was een bijzonder warme dag, dus de ranja én ook 
gewoon lekker fris kraanwater gingen er goed doorheen.

De Buitenspeeldag creëerde een levendige en positieve 
sfeer. Het was dit jaar iets minder druk dan we gewend 
waren, omdat de groepen 8 die ochtend op kamp 
gingen. Maar de aanwezige kinderen renden enthou-
siast rond, lachten met hun vriendjes en lieten zich 
volledig onderdompelen in de wereld van spel en 
avontuur. Heel fijn was het ook dat we dit jaar genoeg 
ouders en andere vrijwilligers hadden om te helpen bij 
de verschillende activiteiten. We hopen natuurlijk dat 
zij ons dit jaar op 12 juni 2024 weer willen en kunnen 
helpen!

De Buitenspeeldag kon worden georganiseerd dankzij de 
hulp van Jantje Beton, de Wijkraad Osseveld-Woudhuis, 
Stimenz, ons eigen jongerenhonk the Corner, V-Atelier, 
Go4it Apeldoorn, Sport stimulering. New York Pizza en 
natuurlijk ook dankzij onze leveranciers.

Op zeker vier andere plekken in Apeldoorn werd ook 
een Buitenspeeldag georganiseerd en dat vinden wij 
superleuk! We kunnen alleen maar hopen dat het 
enthousiasme om de Buitenspeeldag te willen organise-
ren blijft en mogelijk nog verder groeit. 

Lijkt het je leuk om een paar uurtjes te helpen op 
12 juni tijdens de Buitenspeeldag 2024? Graag! 

Groeten van Bas en Mieke 
Team DenkTank Breed
denktankbreed@gmail.com

Buitenspeeldag Osseveld-Woudhuis

Het eerste deel van het schooljaar is alweer voorbij. 
We kijken terug op fijne eerste maanden met 
leerzame en leuke activiteiten naast de dagelijkse 
lessen. We hebben voor de kerstvakantie genoten 
van een heerlijk kerstdiner en een fijn samen zijn 
met ouders tijdens de kerstborrel. Als kers op de 
taart konden wij dit jaar al onze gezinnen een 
kerstpakket meegeven (dankzij het jeugdeducatie-
fonds). Ook de komende maanden staan, naast het 
reguliere programma, weer veel activiteiten op de 
planning. Hou onze socials in de gaten en geniet 
mee! 
 
Werken met coördinatoren voor verschillende 
vakken
Op de Bundel werken wij inmiddels met vijf coördi-
natoren. Iedere coördinator is naast het werken 
in de eigen groep, kartrekker voor een vakgebied. 
Inmiddels hebben wij voor taal, rekenen, ICT, 
Kanjertraining en hoogbegaafdheid een coördinator 
in huis. Zij hebben cursussen en opleidingen gevolgd 
voor extra expertise voor hun vakgebied. 

Alle coördinatoren worden een halve dag per week 
gefaciliteerd en staan dus een dagdeel niet voor 
hun groep. Doordat zij een halve dag in de week 
zijn vrijgeroosterd hebben zij tijd om collega’s te 
ondersteunen, lesbezoeken uit te voeren en mee te 
denken over beleid voor hun vakgebied. 

Daarnaast is het de taak van de coördinator om 
op de hoogte te blijven van ontwikkelingen in 
haar vakgebied, zoals nieuwe (wetenschappelijke) 
inzichten en bruikbare materialen. Vervolgens neemt 
de coördinator het team mee in deze ontwikkelingen, 
zodat wij met elkaar de kwaliteit van ons onderwijs 
hoog houden. Ook hebben de coördinatoren 
meerdere keren per jaar intervisie met elkaar. Iedere 
coördinator bereidt één keer per jaar zo'n moment 
voor. Leren van en mét elkaar is heel belangrijk bij 
ons op school. Door de rol van de coördinatoren 
sterk neer te zetten werken we iedere dag aan nóg 
beter onderwijs voor onze leerlingen.

Van traditionele schooltijden naar een continurooster 
Wist u al dat wij zijn over gegaan naar een continurooster? 
Onze schooltijden zijn nu:  
Maandag  8.30 – 14.30 uur 
Dinsdag  8.30 – 14.30 uur 
Woensdag  8.30 – 12.30 uur 
Donderdag  8.30 – 14.30 uur 
Vrijdag   8.30 – 12.00 uur (groep 1 t/m 4) 
  8.30 – 14.30 uur (groep 5 t/m 8)

Opvang en onderwijs voor kinderen van 0 tot 13 jaar 
met dezelfde visie, sfeer en aanpak!
De Bundel is een groeiende maar overzichtelijke school aan 
de Anna Bijnsring. Samen met kinderopvang Bloom vormen 
wij IKC De Bundel. We hebben een centrale aula, een 
gymzaal en een aparte kleutervleugel met twee kleutergroe-
pen die nauw met elkaar samenwerken. Binnen ons IKC kent 
iedereen elkaar. 

In die vertrouwde omgeving besteden we veel aandacht 
aan de basis: rekenen, taal en lezen. Daarnaast hebben we 
speciale lessen, bijvoorbeeld op het gebied van wetenschap 
en techniek, kunst, cultuur en geven wij Engelse les vanaf 
groep 1.
 
In het IKC werken alle medewerkers met dezelfde pedagogi-
sche uitgangspunten. En we hebben een onderwijsassistent 
en een leerkrachtondersteuner in dienst die daarnaast als 
pedagogisch medewerker in de naschoolse opvang werken.  
Maar we gebruiken ook allemaal de ‘kanjermethode’ voor 
sociale vaardigheden. We spreken dus allemaal dezelfde 
‘taal’; niet alleen onder schooltijd maar ook bij het kinder-
dagverblijf, de voorschoolse-, en naschoolse opvang!  
 
Wilt u ook zien en horen hoe er bij ons op school 
gewerkt wordt? 
Bent u zich aan het oriënteren op een basisschool voor 
uw kind en bent op zoek naar een fijne, kleinschalige en 
gezellige school, plan dan snel een rondleiding bij ons, 
u bent van harte welkom! 

Voor het maken van een afspraak kunt u contact opnemen 
met directeur Iris Hollander 
055 366 16 44 
bundel@leerplein055.nl 

www.obsdebundel.nl 
www.kinderopvangbloom.nl 
www.facebook.com/obsdebundel 
instagram @obsdebundel 

Nieuws van 
basisschool De Bundel

Tekst: DenkTank Breed 
Foto's: Wendy Le Griep

-advertorial-
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OBS WOUDHUIS TRANSFORMEERT 
NAAR IKC VINDINGRIJK

Op 1 augustus jl. ging basisschool Het Woudhuis verder 
als IKC VindingRijk. Het team heeft na een reeks
creatieve inzendingen gekozen voor deze optie. 
De feestelijke onthulling vond plaats op woensdag 
23 augustus jl.

De Grote Onthulling
Al drummend luidde ‘de Vuilnismannen’ de dag in. 
Elke klas nam deel aan workshops waarin leerlingen 
muziek konden creëren. Op hetzelfde moment vloog er 
een vliegtuig met de naam van de school over de wijk, 
waardoor de gehele buurt werd geïntroduceerd met de 
splinternieuwe naam. “De glimlachende gezichten waren 
prachtig om te zien! Trots en vol enthousiasme beginnen 
we aan dit schooljaar,” aldus Susanne Vermeulen, de 
directeur van IKC VindingRijk.

De kernwaarden van IKC VindingRijk
Bij IKC VindingRijk worden de fundamentele normen 
en waarden van onze samenleving beoefend. Met een 
diverse groep leerlingen met uiteenlopende sociale 
achtergronden vormen ze een mini  maatschappij, waarin 
respect voor elkaar en de vrijheid om jezelf te zijn 
centraal staan. Dit wordt geleid door vijf kernwaarden: 
talent, betrokkenheid, verantwoordelijkheid, verbonden-
heid en exploratiedrang.

Duurzame keuzes
Het schoolterrein is doordrenkt van duurzame keuzes, 
waaronder groene zones die bijdragen aan een groenere 
toekomst. “Zelfs het regenwater wordt niet verspild, 
maar wordt omgeleid naar een riviertje waar leerlingen 
mee kunnen experimenteren,” legt Susanne Vermeulen 
uit.

Unieke hoekjes
Opvallende plekken verrijken de schoolervaring, zoals 
de ‘trotslijsten’ bij de ingang. “Vanuit het trappenhuis, 
waar je verrast wordt door de schelpensnoeren tussen 
de lampenkappen ga je met de trap naar boven, de 
plek waar het allemaal gebeurt”, vertelt Vermeulen. 
Het schoolgebouw beschikt over diverse ruimtes, zoals 
Studio Rust, het aangrenzende balkon, Bureau Bouw en 
Werkplaats Fantasierijk en een kinderatelier vol 
knutselmateriaal om de creativiteit te
stimuleren.

Wij heten u van harte welkom om eens langs te 
komen en onze nieuw ingerichte school te bekijken.
Natuurlijk kunt u ook te allen tijde een afspraak 
maken voor een rondleiding. Kijk op onze website: 
https://www.ikcvindingrijk.nl/ en vul het contactformulier
in of bel ons op 
055-3602711.

-advertorial-

Foto: Wendy Le Griep

Vrijwilligersmarkt
De vijfde editie van de Apeldoornse 
Vrijwilligersmarkt (voorheen Proeverij 
voor Vrijwilligerswerk) trok veel bezoekers. 
Honderden mensen namen de tijd om bij 
de verschillende kramen te zien wat er 
allemaal aan vrijwilligerswerk te doen is bij 
Apeldoornse organisaties, verenigingen en 
goede doelen.

De vrijwilligersmarkt wordt jaarlijks georgani-
seerd. Ze brengt vraag en aanbod op een 
aansprekende en gezellige manier bij elkaar. 
Op de website van Apeldoorn Pakt Aan vind 
je geheid een passende vacature. Vorig jaar 
stonden er vijftig kramen bij Omnisport, dit jaar 
waren het er maar liefst 80! Theater Orpheus 
verschafte de ruimte voor het grotere aantal 
kramen en meer bezoekers. 

Op zoek naar vrijwilligerswerk
Er was voor ieder wat wils, en veel bezoekers 
deden inspiratie op. Een aantal mensen 
vond ter plekke een vrijwilligersfunctie en 
anderen namen informatie mee naar huis. 
Vrijwilligerswerk is belangrijk: het geeft voldoe-
ning en het levert sociale contacten op.

Meer weten?
Kijk op Apeldoornpaktaan.nl of 
neem contact op met 
Anja van Dalen 
06-48451944
a.vandalen@apeldoorn.nl
Apeldoornpaktaan.nl
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Wie wil er energie besparen? Minder aan stroom 
en gas kwijt zijn? Wie wil wat goeds doen voor het 
milieu? Wie wil zelf zijn energie opwekken en daar 
geld mee verdienen? Wie wil een comfortabeler 
huis? Een duurzame samenleving? Dat willen we toch 
allemaal? En daar heeft iedereen zo zijn of haar eigen 
redenen voor: 
• je wilt gewoon minder energie verbruiken;
• je wilt echt werk maken van verduurzaming; 
• je wilt je footprint op deze aarde reduceren, of 
• je wilt gewoon minder geld aan je energierekening 
kwijt zijn.

Een energiecoach van de duurzame energiecoöperatie 
‘de A’ in Apeldoorn kan je daarbij helpen. Zij kunnen 
jouw duurzaamheidsbehoeften inventariseren en op 
een rijtje zetten wat er mogelijk is binnen jouw wensen 
en budget. Één van deze energiecoaches is Jaap den 
Uijl. Hij is ruim 4 jaar actief als (vrijwillig) energie-
coach. Tijdens zijn werkzame leven, dus voordat hij 
energiecoach werd, hield hij zich al bezig met energie-
vraagstukken. Jaap stelt zich uiteraard neutraal op; 
hij laat zijn energieadvies altijd afhangen van wat 
wenselijk en realistisch is. 

Waarom zou jij Jaap of één van zijn collega’s als 
energiecoach in de arm nemen?
De energiecoach bekijkt samen met jou op een objec-
tieve wijze op welke wijze jij kunt verduurzamen, in de 
breedste zin van het woord. Daarbij maakt het nogal 
een verschil of jij in een huurwoning woont of een 
koopwoning bezit. Bij de huurwoning ben je natuurlijk 
afhankelijk van de duurzaamheidsambities van jouw 
verhuurder. Dat beperkt jouw duurzaamheidsambities 
een beetje: je kunt niet zomaar zonnepanelen op het 
dak van je huurhuis leggen. 

Toch kan een energiecoach je ook als huurder helpen met 
besparen op de kosten van gas en elektriciteit. De bezitter 
van een koopwoning heeft natuurlijk meer mogelijkheden.
Hier spelen verduurzamingsambities en financiële 
mogelijkheden een leidende rol.

Op schouw bij Erwin 
Ik ben op bezoek bij Erwin. Erwin woont samen met zijn 
partner in een koopwoning van ruim 30 jaar oud. Hij is 
zich bewust van zijn energieverbruik en monitort dat 
dagelijks. Misschien zijn er meer maatregelen mogelijk om 
te verduurzamen. Maar die moeten natuurlijk wel passen 
bij de ideeën en het budget van Erwin en zijn partner. 

Erwin heeft Jaap als energiecoach in de arm genomen. 
Hij verwacht een objectieve kijk op zijn verduurzamings-
mogelijkheden, waarbij rekening wordt gehouden met 
hun wensen. Hij hoopt dat Jaap met maatregelen of 
voorstellen komt die je zelf niet direct zou verzinnen. 
Die laatste maakt allereerst een inventarisatie van het 
individuele energieverbruik van Erwin. Vervolgens maakt 
hij samen met Erwin een ronde door diens huis. 

In het huis staat een nieuwe CV-ketel met bouwjaar 
2022. Die zou prima te combineren zijn met een hybride 
warmtepomp. De wasmachine en wasdroger van Erwin 
zijn apparaten met de nodige ervaring: ze zijn allebei al 
op leeftijd. Een nieuw exemplaar van beide apparaten zou 
veel elektriciteit kunnen besparen. 

In de keuken wordt nog op gas gekookt. Een suggestie is 
een inductiekookplaat. Deze springt ongeveer even zuinig 
met energie om als een gaskookplaat, is veiliger én veel 
schoner voor het binnenmilieu. Maar daar hangt natuur-
lijk een prijskaartje aan! Dit zijn zo de eerste, voor de hand 
liggende suggesties. 

Naar aanleiding van het bezoek aan Erwin 
gaat Jaap aan de slag met het verslag van zijn 
bezoek aan Erwin. In dit verslag beschrijft hij 
zijn bevindingen en geeft hij aan welke andere 
verduurzamingsmogelijkheden op korte en/of 
langere termijn mogelijk zijn. Leidend daarbij 
is wat de opdrachtgever, in dit geval Erwin, wil. 
Wil hij energie besparen, financieel voordeli-
ger uit zijn of heeft hij een schoner milieu en 
een duurzamere toekomst voor ogen?

Iedereen heeft volgens Jaap zo zijn eigen 
motieven. Daarom is elk verslag een weergave 
van een individuele situatie. Want de één kiest 
voor besparing op korte termijn, de andere kijkt 
naar de langere termijn. Maar verduurzaming 
kan ook bijdragen aan het comfort in jouw huis. 
De verduurzaming van je woning kan ook tot 
een waardestijging van je huis en leiden tot een 
beter energielabel. 

Heb jij na het lezen van dit verhaal ook 
belangstelling voor een energiecoach in jouw 
woning? 

Kijk dan eens op www.de-A.nl en wie weet 
komt Jaap of één van zijn collega-coaches bij 
jou thuis. Ongeacht of je nou een huurhuis 
hebt of een koopwoning!

Energiecoach aan huis Tekst: Marcel Jongman
Foto's: Pieter Verdoorn, internet 

en Wendy Le Griep

Energiecoach via www.de-A.nl 

Schilderen bij Stichting  ‘kLEEF!
“In 2012 werd er bij mij, op 50-jarige leeftijd, een hersentu-
mor ontdekt. Deze tumor bleek zeer kwaadaardig en ik kreeg 
een levensverwachting van maximaal 3 jaar! Dat was heftig 
nieuws."

"De tumor werd operatief verwijderd en daarna volgden 6 
weken bestraling en één jaar chemotherapie. Mijn energie-
niveau daalde dramatisch en ook mijn hoofd werkte niet 
meer helemaal als voorheen. Werken lukte niet meer en 
de dagelijkse bezigheden kostten steeds meer moeite. Toch 
bleef ik dankbaar voor alle mooie dagen en dingen die ik nog 
beleefde."

"Zonder een baan omhanden wilde ik een zinvolle bezigheid 
zoeken die tegelijkertijd niet te veel energie zou vergen. Ik 
had gehoord dat je bij ‘kLEEF kon schilderen. Na vaak te zijn 
langs gefietst, besloot ik op een dag binnen te kijken. Wat 
een warme ontvangst! Na een prettig gesprek heb ik mijzelf 
opgegeven voor schilderles. Sindsdien ben ik een wekelijkse 
‘gast’ van ‘kLEEF!'

'Samen met de anderen binnen mijn schildergroep, onder 
leiding van schilderes Bettina Regeling, beleef ik daar prettige 
ochtenden! Inmiddels schilder ik er al een aantal jaren. En ik 
krijg daar nog steeds veel voldoening van. Tijdens de schil-
derles hebben we samen veel plezier, maar we hebben ook 
een luisterend oor voor elkaar wanneer er iemand worstelt 
met zijn of haar behandelingen, of met de gevolgen van 
kanker. Een half woord is dan vaak genoeg, omdat we allemaal 
‘in hetzelfde schuitje’ zitten."

Heb je zelf, of heeft een naaste, kanker (gehad) en behoefte 
aan een gesprek óf wil je gewoon leren schilderen? Kom dan 
eens langs of neem contact op met stichting ‘kLEEF. 

"Mijn tumor is nog steeds niet terug en ik ben 
dankbaar voor iedere dag!” Janet Sonneveld

Vosselmanstraat 4
7311 CL Apeldoorn
(055) 576 26 76
info@stichtingkleef.nl

Openingstijden:
maandag, dinsdag en donderdag 
9.30 – 16.30 uur
woensdag en vrijdag 
9.30 – 13.00 uur
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In opdracht van gemeente Apeldoorn startte Draisma 
Bouw uit Apeldoorn in januari 2023 met de restaura-
tie van de iconische langgevelboerderij Woldhuis 13 in 
Apeldoorn. Met een focus op duurzaamheid en herbe-
stemming heeft het project sindsdien indrukwekkende 
vorderingen gemaakt.

Het proces begon met de kaprestauratie, waarbij vak-
mensen zich, met respect voor de historische elementen, 
toelegden op het herstel van de spantconstructie. In juli 
2023 verschoof de aandacht naar de gevelrestauratie en 
het herstel van kozijnen, waarbij de restauratieladder (*) 
als leidraad diende. Draisma Bouw nam hierbij nauwgezet 
de tijd om de oorspronkelijke uitstraling te behouden, wat 
cruciaal is voor een geslaagde restauratie.

Isolatie 
Een belangrijk aspect van de duurzame aanpak was de 
isolatie van het Woldhuis. Een geïsoleerde betonvloer werd 
geïmplementeerd, waardoor het gebouw niet alleen meer 
energieefficiënt werd, maar ook bijdroeg aan een comfor-
tabelere leefomgeving. Het dak en de wanden werden 
voorzien van een vlasisolatie, een natuurlijk materiaal dat 
duurzaamheid en efficiëntie combineert. 

Met deze strategische keuzes wordt niet alleen voldaan aan 
moderne normen, maar ze verzekeren ook de toekomstige 
levensvatbaarheid van de boerderij.

Met het oog op multifunctionele ruimtes 
Vanaf januari 2024 begon het projectteam, uitgebreid 
met installateur DRM Duurzaam, met de inbouw van 
ruimtes en de aanleg van de installaties die zullen dienen 
voor het toekomstige gebruik. Hierbij werd specifiek 
rekening gehouden met het creëren van multifunctionele 
ruimtes die geschikt zijn voor horeca, ontmoetingen en 
vergaderingen.

Bij de inrichting door 2.1 Architecten lag de focus 
op zowel het historische karakter van het pand te 
behouden als te voldoen aan de functionele behoeften 
van de beoogde gebruikers en de beleving van de 
bezoekers.

Met het oog op duurzaamheid 
Niet alleen aan de fysieke aspecten van het gebouw 
wordt aandacht besteed, maar ook aan de functionali-
teit ervan. Door het Woldhuis geschikt te maken voor 
horeca en ontmoetingsruimten, en vergaderfaciliteiten 
aan te bieden, wordt het niet naast een gerestaureerd 
historisch monument ook een levendige en eigentijdse 
locatie die de gemeenschap ten goede komt.

De keuze voor het inrichten van vergaderruimtes en 
ontmoetingsruimten in het gebouw weerspiegelt het 
belang van het verbinden van mensen en het bevor-
deren van samenwerking in de lokale gemeenschap. 
Het Woldhuis 13 zal fungeren als een ontmoetingsplek 
waar geschiedenis en toekomst samenkomen en waar 
mensen kunnen genieten van een unieke sfeer.

Kortom: de restauratie, verduurzaming en herbestem-
ming van het Woldhuis 13 in Apeldoorn zijn een 
inspirerend voorbeeld van hoe historische gebouwen 
kunnen worden getransformeerd zodat ze voldoen aan 
hedendaagse normen en behoeften. 

Draisma Bouw’s toewijding aan duurzaamheid en 
respect voor het verleden beloven een duurzame 
toekomst voor dit prachtige gemeentelijk monument, 
dat binnenkort zijn deuren zal openen voor een 
nieuwe generatie bezoekers (**) 

(*) De restauratieladder in monumentenzorg bevat 
zes stappen, van documentatie en preventieve 
maatregelen tot herstel, aanvullingen en transforma-
tie. Het biedt een systematische aanpak voor behoud 
en respectvolle restauratie van historisch erfgoed. 

(**) Op het moment van het opstellen van deze tekst 
is de huurder nog niet bekend, waardoor er nog  
wijzigingen kunnen plaatsvinden.

Historisch
Woldhuis 13  
ondergaat 
duurzame transformatie

Tekst: Nicole Makkinje
Foto's: Sven Scholten

Save the Date!
Duurzaamheidsmarkt
2de editie

In 2024 in winkelcentrum 't Fort,
onder voorbehoud: op 1 of op 8 juni 

In 2023 organiseerde de Wijkraad 
Osseveld-Woudhuis voor het eerst een 
duurzaamheidsmarkt. Deze werd 
georganiseerd in Het Bolwerk. 

In 2024 komt er een logisch vervolg op deze 
try out. Dit keer kunnen geïnteresseerden 
de kramen met diverse aanbieders van 
duurzame producten en diensten bezoeken in 
winkelcentrum 't Fort. 

De definitieve datum van deze informatieve 
markt met tal van kramen was bij het ter 
perse gaan van deze Wijkkijker nog niet 
bevestigd. We weten wel alvast dat ze op 
zaterdag 1 of 8 juni zal plaatsvinden. Dus 
noteer het in je agenda en houd de sociale 
media van de wijk en de wijkraad in de gaten!

Wil je ook een kraam bemannen? 

Neem dan contact op met 
Katja van Reede via 
bestuur@osseveld-woudhuis.nl

Foto: Walter van Os
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AZC naast de wijk
"In vrijheid kunnen leren en werken"
In gesprek met Hani en Lama

In de vorige Wijkkijker kwam Roy van Wijngeeren, 
de nieuwe locatiemanager van het azc aan de 
Deventerstraat, aan het woord. In deze editie volgt een 
gesprek met twee bewoners van deze locatie, Hani en 
Lama. Beiden zijn gevlucht uit Syrië en inmiddels langer 
dan een jaar in Nederland.

Het is meteen duidelijk: ik spreek twee ambitieuze en 
enthousiaste jonge mensen die met moeite accepteren 
dat de asielprocedures traag verlopen. Ze willen niet (af)
wachten met het zoeken naar een plek in de Apeldoornse 
samenleving. Natuurlijk, die procedures moeten worden 
doorlopen, maar ondertussen werken beiden aan een 
leven ná het azc. 

Hani heeft een goed gevoel voor taal en is dagelijks 
bezig met het zich eigen maken van de Nederlandse 
taal. Lama heeft daar wat meer moeite mee. Vooral de 
manier waarop Nederlandse klanken in de mond gemaakt 
worden vindt ze lastig. Dat blijkt allemaal geen probleem 
in het gesprek voor dit artikel. Standaard vraag aan de 
mensen die ik interview is of ze het goed vinden dat er 
foto's van ze worden gemaakt voor bij het artikel. Daar 
zien beiden alleen maar voordeel van: misschien levert 
het herkenning en nieuwe vriendschappen in de buurt op, 
zo is de reactie.

Lama is een expressieve, jonge vrouw die zich graag bezig-
houdt met muziek en dans. Ze vindt allerlei vormen van 
muziek leuk, omdat muziek altijd een verhaal heeft: “Je 
hoeft niet altijd alles te verstaan om te voelen wat er met 
muziek wordt bedoeld.” Hani is op een andere manier ook 
artistiek actief. Hij is fotograaf en volgt daar een opleiding 
voor. 
Beiden zijn betrokken geweest bij de voorbereiding 
op en organisatie van het festival ‘Meet your World’ in 
Gigant. Hani heeft daar foto’s geëxposeerd, die inmiddels 
rondtoeren door Apeldoorn.

Beide Syriërs zijn dus druk met de nodige verplichtingen 
én met hun eigen toekomst. Ze zijn in hun eentje naar 
Nederland gekomen en hebben hier geen familie. Toch 
zeggen ze allebei dat ze niet alleen zijn. Dat komt vooral 
doordat ze vrienden hebben gevonden in het azc, maar 
ook bij de activiteiten in Apeldoorn. 

Het Buddy to Buddyproject (waarover u las in de vorige 
Wijkkijker) heeft daar invloed op, zo zegt Lama. Belangrijk 
vinden beiden dat ze nu in vrijheid kunnen leven en 
de ruimte krijgen om zich te ontwikkelen. Dat is ook 

de reden om naar Nederland te komen. Favoriete 
plekken hebben ze ook in Apeldoorn: Lama noemt het 
Oranjepark om vrienden te ontmoeten en Hani noemt 
meteen CODA, dat hij als museum erg bij Apeldoorn 
vindt passen. 

Kortom: dit zijn twee positieve mensen, die ieder op 
hun eigen manier en met inzet van de eigen mogelijk-
heden toewerken naar een leven in Nederland. 

Cultuurcafé 
Elke dinsdagavond kun je tijden het ‘Cultuurcafé’ 
kennismaken met de bewoners van het azc. In de 
volgende editie schrijven we als redactie daar meer 
over. In deze editie staat op pagina 26 alvast een 
aankondiging. Doe er je voordeel mee!

Een redacteur zonder vragen 
Als je als redacteur de kans krijgt om te praten met 
twee asielzoekers is dat best wel fijn. Mijn idee was: 
door de lezers te laten zien wie er in het azc wonen, 
kan er begrip ontstaan en dat levert een betere samen-
leving op dan wanneer mensen langs elkaar heen 
(blijven) leven. Het COA reageerde ook meteen positief 
op mijn verzoek om een gesprek. Op het moment van 
de afspraak werd voor mij ook duidelijk wie ik zou gaan 
spreken. Een tolk was niet nodig want de één (Hani) 
sprak inmiddels goed Nederlands, de ander (Lama) zou 
goed Engels spreken. Omdat ze allebei uit Syrië komen, 
konden ze elkaar ook helpen. Eigenlijk waren er geen 
belemmeringen voor het gesprek en dus zou mijn wens 
om twee asielzoekers te presenteren in de Wijkkijker 
ingevuld kunnen worden. 

Het liep een beetje anders. Dat komt omdat ik in 
het gesprek vragen niet stelde die misschien – naar 
mijn idee – Hani en of Lama in verlegenheid konden 
brengen. Maar ik had natuurlijk alle vragen kunnen 
stellen die ik kon bedenken en het dan aan hen over 
moeten laten of ze antwoord wilden geven. 

U begrijpt het al: in een volgende Wijkkijker zal ik een 
aanvullend interview hebben. Heeft u een vraag voor 
één van hen? Mailt u mij die dan via hansverbeek53@
gmail.com. Wie weet leest u uw vraag én het antwoord 
dan in het volgende artikel!

Hans Verbeek 
hansverbeek53@gmail.com
.

Tekst: Hans Verbeek / Foto Bart van Uitert

Hani en Lama
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Een rood oog, tranende ogen, jeukende of brandende 
‘zandkorrel’ ogen, wazig zicht of letterlijk een droog 
oog. Het zijn veel voorkomende symptomen die wij 
kenmerken als ‘droge ogen’. Een aandoening waarbij 
maar liefst 1 op de 5 mensen bekend is met de klachten 
zoals wij ze hier beschrijven. 

Wij staan er niet van te kijken
Want wij krijgen regelmatig mensen met oogklachten bij 
ons in de zaak. Iedereen wil fijn kunnen zien en wanneer 
er ongemakken zijn wil je die graag laten verhelpen! Dan 
stap je niet direct naar een oogarts wanneer ook jouw 
opticien hulp kan bieden! 

De belangrijkste oorzaken van droge ogen
Het kan zijn dat er sprake is van onvoldoende aanmaak 
van traanvocht. De oorzaak daarvan kan onder andere 
komen door gebruik van bepaalde medicatie. Maar 
ook jouw hormoonhuishouding heeft invloed, denk 
bijvoorbeeld aan zwangerschap of de overgang. 
Doordat traankliertjes zijn ontstoken krijg je ook last van 
droge ogen en wie een oogheelkundige ingreep heeft 
ondergaan kan eveneens klachten krijgen. 

Maar wist je dat er ook sprake kan zijn van 
verhoogde verdamping van je traanvocht? 
Denk bijvoorbeeld aan de dagelijkse omgeving waarin 
je woont of werkt. De airconditioning kan een boosdoe-
ner zijn maar ook de natuurlijke elementen zoals wind, 
kou & warmte. Misschien komt het je bekend voor, 
lange tijd werken met de computer en turen naar het 
beeldscherm. Wist je dat je daardoor veel minder gaat 
knipperen met je ogen? En knipperen is juist belangrijk 
voor de toevoer van traanvocht! 

Lastige oorzaken
Aan verschillende oorzaken kun je zelf wat doen of is 
er sprake van een tijdelijk ongemak. Lastiger wordt het 
wanneer we je vertellen, dat ook bepaalde voedingsstof-
fen invloed kunnen hebben op je ogen. Of dat er sprake 
is van onvoldoende aanmaak van de ‘olielaag’ bij je oog. 

Wat kun je eraan doen? 
Droge ogen is een chronische aandoening en het niet 
behandelen ervan is onverstandig. Waarom? Omdat 
er schade kan ontstaan aan het oogoppervlak, het kan 
pijnlijk worden én je kunt zelfs permanent minder gaan 
zien! 

Blijf er niet mee zitten maar onderneem actie!
Je ogen zijn een kostbaar bezit waarmee je een leven 
lang zo goed mogelijk wilt kunnen zien. ‘Het gaat vanzelf 
wel over’ is een wensvolle gedachte, maar die vlieger 
gaat lang niet altijd op! 

Droge ogen behandelen
Dus daarom: blijf er niet mee zitten maar onderneem 
actie. Bel ons gerust voor een afspraak of loop even 
binnen. Dan kijken we samen hoe jouw klachten te 
behandelen. Het verlicht de symptomen of laat ze zelfs 
verdwijnen! 

Doe de droge ogentest 
Wil je zeker weten of je al dan niet last hebt van droge 
ogen? Of heb je klachten, maar weet je niet waardoor ze 
veroorzaakt kunnen worden? 

Op onze website 
www.vanwamelenoptiek.nl 

kun je heel eenvoudig 
de droge ogentest doen! 

Als droge ogen je 
parten spelen! 

Tekst: Das Tof
Foto's: Das Tof

-advertorial-

Wie maken de Wijkkijker?
De Wijkkijker kent een vaste redactie, die momenteel 
bestaat uit 9 wijkbewoners die aan (bijna) elke editie 
van de Wijkkijker bijdragen. Elk redactielid heeft vanuit 
haar of zijn achtergrond en interesses een voorkeur voor 
onderwerpen of de vorm waarin zij of hij schrijft. En dat 
kan ook, want samen maken wij de Wijkkijker. Zolang de 
bijdragen raakvlak hebben met onze wijken, is er veel 
mogelijk. 

Naast de redactie leveren ook de vrijwilligers van de 
Wijkraad Osseveld-Woudhuis kopij aan. Dit betreft vaak 
bijdragen over aanpassingen in de openbare ruimte 
(zoals speeltuinen, verkeer en groen) of over op handen 
zijnde veranderingen die invloed hebben op onze wijk. 
De redactie heeft ook vaste ‘tegenlezers’. Zij nemen alle 
geschreven bijdragen op taalkundig vlak nog eens kritisch 
onder de loep. 

Freelance verslaggevers 
Wijkbewoners die af en toe willen schrijven voor de 
Wijkkijker, maar dan zonder zich ‘verplicht’ te voelen om 
aan elke editie bij te dragen, kunnen dit als freelancer
doen. Zo hebben wij bij de Wijkkijker inmiddels al 
meerdere auteurs van wie we regelmatig bijdragen 
mogen ontvangen. 

Fotografen 
Aan elke Wijkkijker wordt heel wat af gesleuteld. De 
verhalen en de tekstbijdragen worden rijkelijk en kleurrijk 
omlijst met foto’s van en over de wijk. Het liefst passend 
bij het onderwerp of het seizoen waarin de editie uitkomt. 
Voor elk onderwerp is er wel een geschikte lens en een 
kundig oog beschikbaar. 

Al deze lenzen bieden, net als de ‘handschriften’ in de 
redactie, een geheel eigen kijk op de wijk. 

Eindredactie & opmaak 
Iemand heeft uiteindelijk het laatste woord en dat is de 
eindredacteur: wat komt er wel of (helaas toch) nog niet 
in de Wijkkijker? Hoeveel ruimte is er voor elke bijdrage? 
En welke foto’s zijn er per artikel gewenst? Wanneer alle 
kopij en advertenties binnen zijn en alle typfouten en 
spelfoutens zijn gecorrigeerd, is het tijd voor de opmaak. 
Dan is de Wijkkijker klaar en kan deze naar de drukker.

Bezorgteam 
Naast een handvol betaalde jeugdbezorgers zetten 
vrijwilligers (van o.a. de Wijkraad en de redactie) zich 
in om de Wijkkijker zo snel mogelijk bij iedereen in de 
brievenbus te krijgen. Die 10.000 stappen zijn maar zó 
gemaakt! Ook enkele wijkbewoners hebben zich bij ons 
aangesloten en bezorgen (soms ook samen met een 
(klein)kind) enkele straten in hun eigen buurt. Dus ook 
dít klusje klaren we mooi samen!

Wil je ook bijdragen aan de Wijkkijker? 
Stuur gerust een mailtje of een appje: 
wendy@legriep.nl 
06-50533266 of naar 
bestuur@osseveld-woudhuis.nl

“Er fietsen en lopen hier op het 
voormalig terrein van GGNet, het 
huidige azc aan de Deventerstraat, 
geregeld mensen van buiten. Maar 
een praatje maken gebeurt niet 
zo snel. Doe dit voorall wél, raadt 
programmabegeleider Carine 
Havenaar aan. "Om te ontdekken dat 
er mensen en verhalen schuilgaan 
achter die bewoners"

Ook bewoners voelen een drempel om 
contact te maken, maar vaak willen 
ze het wel graag. Om te oefenen met 
taal, om onze cultuur te begrijpen. 

En ze willen graag gezien worden."
Om al die redenen nam bewoner Saif 
Esmail (19, Jemen) in het voorjaar van 
2023 het initiatief voor een wekelijkse 
inloopavond, waar azc-bewoners en 
omwonenden elkaar kunnen ontmoeten. 
In ongedwongen sfeer, bijvoorbeeld 
bij een spelletje. “Het slaat aan”, zegt 
Carine: "Er zijn zo’n twintig bewoners 
per keer en een stuk of tien mensen van 
buiten. En er komen nog steeds nieuwe 
mensen.”

"We praten over allerlei onderwerpen’’, 
vertelt Saif in vlot Nederlands. Hij heeft 
inmiddels een verblijfsstatus en weet 
zijn toekomstige woonplaats al: Arnhem. 
Tot daar een huis vrijkomt, bezorgt hij 
boodschappen namens Picnic. 

Cultuurcafé op het azc
Cultuurcafé: elke dinsdagavond 
19:30 uur op het azc terrein

Foto: Peter Lous. Tekst uit bijdrage van J. Rutgers De Stentor 23-09-2023

Saif: "Dat is wat ik wil: gewoon 
werken en belasting betalen. 
En hopelijk alsnog mijn studie 
geneeskunde vervolgen die ik 
in Jemen moest afbreken." 
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De Wijkkijker wordt sinds de lente van 2023 verzorgd 
door een duurzame drukker. Dat klinkt wellicht als 
een open deur, maar wat maakt onze drukker nu zo 
duurzaam? 

“Drukkerij De Bij gaat voor minimale milieu-impact 
bij alles wat we doen, in de bedrijfsvoering en in het 
drukproces. Naast recycling kiezen wij bewust voor 
gebruik van duurzame energie. Zo draaien wij bijna 
volledig op zelf opgewekte zonne-energie en gebruiken 
wij energiezuinige lichtbronnen en apparatuur.”

Hoe is De Bij een duurzame drukkerij geworden?
“Duurzaamheid staat bij ons hoog in het vaandel. Wij 
proberen een inspiratiebron te zijn voor anderen, want 
alleen samen kunnen wij echt verschil maken. Natuurlijk 
gebruiken wij als drukkerij energie. Toch is het ons 
met bepaalde maatregelen gelukt om onze producties 
CO2-neutraal te krijgen." 

"Tijdens de productie is het gebruik van chemicaliën 
tot een minimum gereduceerd en zijn vluchtige stoffen 
verbannen. Daarnaast wordt ons afval voor bijna 90% 
gerecycled. Tevens kun je je drukwerk afdrukken op 
boomvrije papiersoorten, zoals papier van stro of 
bermgras.”

Papier is niet duurzaam?
“Wie weinig met papier te maken heeft, denkt al snel 
dat papieren producten slecht voor het milieu zijn. Dat is 
echter een misvatting. Houtvezels vormen de hernieuw-
bare grondstof van papier. Het klopt dat daarvoor 
bomen nodig zijn. Maar op initiatief van de papierindu-
strie is het Europese bosoppervlak sinds 1959 gegroeid 
met 30%. Voor elke omgehakte boom wordt momenteel 
minimaal één nieuwe geplant." 

Drukkerij de Bij, 
de duurzame drukker 
van de Wijkkijker

"Wist je dat maar 13% van de boskap wordt gebruikt 
voor de Europese papierindustrie, 50% wordt gebruikt 
voor energie en verwarming en 28% voor de bouw. 
Daarnaast bestaat het papier en karton dat we in 
Nederland produceren voor 84% uit oud papier. 
Bovendien kan papier vijf tot zeven keer herbruikt 
worden. Daarmee is de papierindustrie koploper in de 
biobased economy.”

"Drukkerij de Bij heeft in Nederland (in eigen beheer) 
een unieke boomvrije papiersoort laten produceren. 
Deze bestaat voor 100% uit stro en bermgras. 
De ontwikkelingen in de wereld zijn steeds meer voel- 
en zichtbaar, en de effecten op de kosten van papier en 
grondstoffen zijn groot. De prijzen stijgen dus en tegelij-
kertijd daalt de beschikbaarheid van papier en karton.“

De Groenste drukkerij
"Als drukkerij willen we met onze activiteiten de leefwe-
reld zo min mogelijk belasten. En het mooie is dat we 
met bewust groene keuzes vaak geld besparen. Voor 
onszelf, maar ook voor onze klanten die steeds vaker 
duurzaam drukwerk willen. Zo komt alles mooi samen.”
Vanzelfsprekend gebruiken we FSC®-gecertificeerd 
papier. Toch is dat allang niet meer voldoende om 
echt duurzaam te werken. De CO2-component en de 
herkomst van papiersoorten zijn daarvoor veel relevan-
ter. Wij weten dus welke papiersoorten het EU Ecolabel 
dragen.”

“Ook in het drukproces blijven we stappen zetten, 
bijvoorbeeld door te kiezen voor bio-inkt en minimaal 
gebruik van chemicaliën. Zo hebben we de milieube-
lasting van onze drukactiviteiten de laatste jaren flink 
verlaagd. Die kennis en ervaringen die we in dit proces 
opdoen delen we graag om andere drukkerijen in 
Nederland en ver daarbuiten te inspireren. 
En daar gaan we mee door.”

Tekst: gebaseerd op de website 
van Drukkerij de Bij 

Foto: Patrick Rodink

Deze elektriciteitsruimte is een belang-
rijke bouwsteen van ons energienetwerk. 
De elektriciteitsruimte maakt stroom 
geschikt voor het gebruik in uw woning. 

In de ruimte komt via kabels midden-
spanning (meestal 10.000 volt) binnen. 
De transformator zet deze stroom om 
naar laagspanning (230V) en leidt hem 
vervolgens naar uw huis. U kunt de 
elektriciteitsruimte zien als 'de stoppen-
kast van uw buurt.’ 

Maar de transformator zet de 
opgewekte stroom van uw 
zonnepanelen ook om van 
laagspanning om naar midden-
spanning, om zo verder het 
stroomnet op te gaan. 

Een elektriciteitsruimte wordt 
ook wel transformatorhuisje, 
transformatorstation of midden-
spanningsruimte genoemd. 

Bron: Liander

Wat doet een transformatorhuisje?

Nieuwbouw aan de 
Dennenkamp

Woningcorporatie De 
Woonmensen bouwt 
17 nieuwe huurhuizen 
voor gezinnen en kleine 
huishoudens. De huizen 
hebben een tuin en twee 
slaapkamers. Ze worden 
duurzaam en gasloos. 
De bouw begint in het 
voorjaar van 2024. 
De huizen zijn eind 2024 
klaar. 

www.woonkeus-
stedendriehoek.nl 
De plattegrond kunt u 
bekijken op 
www.woonmensen.nl/
dennenkamp

Contact via projectleider 
Inge van de Pol, 
(055) 548 48 48 

Foto: Wendy Le Griep

Stichting de Kap
Welverdiende pauze voor 
Apeldoornse mantelzorgers

Een avondje naar de bioscoop, 
een dagje uit, een weekendje 
weg, of gewoon even lekker 
sporten: voor de meeste mantel-
zorgers is dat vaak een ongekende 
luxe. Daarom startte Stichting de 
Kap de campagne ‘Ontzorg de 
Mantelzorger.’ Een campagne om 
nieuwe vrijwilligers te werven die 
bereid zijn een paar uurtjes per 
maand de taken van een mantel-
zorger over te nemen, zodat deze 
even kan ontspannen.

“Je hoeft echt geen professionele 
zorgverlener te zijn om de taken 
van een mantelzorger tijdelijk 
over te nemen. De mantelzorger 
een beetje gezelschap houden 
en wat aandacht geven of samen 
een eindje wandelen kan al veel 
betekenen.” 

Interesse om een mantelzorgen bij 
te staan en te ontlasten? 
Neem contact op met: 

Laura Vrijsen 
coördinator vrijwilligers 
l.vrijsen@dekap.nl
06 345 529 50
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Nog altijd wacht Nederland op 
duidelijkheid over de salderingsrege-
ling. Nu hij gaat veranderen, kijken 
mensen meer en meer naar een 
‘thuisaccu’ als oplossing. Is het echt 
zo interessant? 

De salderingsregeling is pakweg 10 
jaar geleden bedacht om zonnepane-
len financieel rendabel te maken. De 
regeling houdt in dat je in de zomer 
geproduceerde stroom mag terugle-
veren en in de winter mag gebruiken. 
Het elektriciteitsnet is zodoende een 
soort financiële spaarpot. 

Terugleveren is en blijft nuttig: tot nu 
toe wordt ‘maar’ 50% van de stroom 
in Nederland duurzaam opgewekt. 
Maar er zijn momenten, dat er meer 
stroom beschikbaar is (uit duurzame 
én conventionele bronnen bij elkaar 
opgeteld) dan we in Nederland met 
elkaar verbruiken. Dan leveren we 
met elkaar veel stroom, meer dan ons 
electriciteitsnet kan ‘afvoeren’, en 
schakelen de zonnepanelen ‘uit.’ Dit 
kennen we als netcongestie: een feite-
lijke onbalans tussen vraag en aanbod 
van electriciteit. 

Nu is het idee dat stroom in de zomer 
(overdag) veel minder waard is, dan 
stroom die we verbruiken in de koude 
wintermaanden (vooral in de avond), 
waardoor de salderingsregeling op de 
helling moet. 

Iedereen profiteert 
Deze zienswijze komt eerder voort 
uit het verdienmodel van een aantal 
energieleveranciers. Wie geen 
panelen heeft, profiteert immers 
net zo goed van de lage energie-
prijzen veroorzaakt door duurzame 
energie als wie wél panelen heeft, 
ookal heeft die eerste niet hoeven 
investeren. Wat hier oneerlijk aan 
zou zijn, is enkel met verdraaiing van 

de rekensommen vol te houden. 
Het evidente voordeel van een 
lagere CO2-uitstoot wordt ook door 
iederéén genoten. Gemakshalve 
wordt dat even niet meegeteld. 

Geld verdienen met een 
accusysteem? 
De wisselende prijzen op de energie-
markt, de ‘spotprijzen’, maken het 
wel aanlokkelijk om daar gebruik van 
te maken. Stel: je hebt op een dag 
een verschil van 50 eurocent tussen 
het duurste en het voordeligste 
tarief. Of wat ook mogelijk is, het 
voordeligste tarief is negatief. Dan 
kan je geld verdienen door stroom 
van een goedkoop moment naar een 
duur moment te brengen. Dit kan 
bijvoorbeeld met een accusysteem.
Bovendien kan de accu stroom 
opslaan op het moment dat het 
lokale stroomnet energielevering 
niet eens toestaat. Je kunt je (zonne)
energie dan gewoon op een geschik-
ter moment terugleveren. 

Het hangt af van je keuze voor 
een accusysteem, of het je wat 
oplevert:

1. Accu als handelssysteem 
Om dit prijsverschil uit te buiten, heb 
je dan wel een variabel stroomtarief 
van de energieleverancier nodig. Dat 
kan, maar het betekent meteen dat 
het wel heel moeilijk wordt om je 
zonnepanelen nog te laten renderen. 
Op momenten dat de zon schijnt, zal 
in de regel de prijs hiervoor te laag 

worden. Bij het weer gebruiken van 
de stroom (uit het net) heb je alleen 
iets aan dat prijsverschil, als je zelf 
genoeg ‘op voorraad’ hebt. En dat 
geldt voor slechts een klein deel van 
het jaar. In de zomer wek je teveel 
op en is je accu voortdurend gevuld. 
De panelen moeten alsnog een deel 
van de stroom afknijpen en die gaat 
dan verloren. In de winter wekken 
panelen te weinig op en voegt de 
accu dus nauwelijks wat toe. Je moet 
nog steeds dure stroom inkopen. 
Kortom: het is niet gemakkelijk om 
een accu als zuiver handelssysteem 
in een woning in te zetten. Op zijn 
best dempt het de verliezen door 
netcongestie en onbalans wat. 

2. Accu als noodstroomsysteem
Bij stroomuitval neemt je accu 
het over en kan deze zelfs ‘blijven’ 
laden vanuit de zonnepanelen. 
Zonder accu zullen zonnepanelen bij 
stroomuitval gewoonlijk uitschake-
len. Een noodstroomvoorziening of 
zelfs een installatie geheel los van 
het stroomnet is technisch mooi, 
maar zelden nodig. Bovendien 
is het belang voor een normale 
woning gewoonlijk zo gering, dat 
het inzetten van een accu op deze 
manier eigenlijk niet zinvol is. Een 
accu als noodstroomvoorziening 
is een stuk duurder om te installe-
ren, hij kan helaas geen naadloze 
overgang regelen (er is altijd een 
kortdurende uitval bij in- en uitscha-
kelen) en handelen is onmogelijk, 
want de accu moet altijd zo vol 
mogelijk zijn.

3. Accu als steunvoorziening
Loopt er teveel of te weinig stroom door de leidingen? 
Klopt de spanning niet meer? Of doen zich andere 
vormen van abnormale stroomvoorziening voor? Dan 
kan de accu deze compenseren. Dit voorkomt storingen 
in koeling en computers. In onze wijk zullen gebruikers 
hiervan al wel gemerkt hebben dat die af en toe insprin-
gen om te hoge of te lage spanningen of onbalans tussen 
fasen af te vangen. Dit is eigenlijk net-stabilisatie en 
geen taak van consumenten, maar wie vaak last heeft 
van slechte stroomvoorziening kan er relatief voordelig 
gebruik van maken. Normaal gesproken kan een 
Uninterrupted Power Supply- ofwel UPS-unit deze functie 
vervullen. Ze worden ook vaak gebruikt voor het borgen 
van bedrijfszekerheid op (alarm)installaties of medische 
voorzieningen.

4. Accu van de elektrische auto als 
teruglevervoorziening
Enthousiastelingen propageren blij dat dit een mooie 
oplossing is. Accu’s van auto’s zijn van fors formaat en 
dubbel gebruik zou dus wel heel mooi zijn. Dat idee 
spreekt op het eerste gezicht wel aan, maar technisch 
gezien zijn er stevige tegenargumenten: 

• helderheid over de rol (handel met je autoaccu?);
• het effect op de levensduur van de accu en de auto
   (misschien wel halvering, waarmee ook de auto dus 
   half zo lang meegaat);
• onduidelijkheid over de baten-kostenverhouding, en 
   een subsidiemodel gericht op mensen die waarschijnlijk
   geen subsidie nodig hebben om rond te komen (want 
   in bezit van een huis met oprit, zonnepanelen, een 
   elektrische auto en een eigen laadpaal). 

Het effect op het energienet zou geweldig, want ontlas-
tend, zijn, maar ook daar is veel op af te dingen. De 
keuze voor een laad/ontlaadsysteem is niet direct te 
plannen (je weet niet of hij wel komt waar het nodig is). 
Bovendien zal iemand die ’s nachts zijn accu voor ‘de 
handel’ heeft geleegd er ’s ochtends toch mee willen 
rijden. Dan wordt de accu dus alsnog zo snel mogelijk 
herladen – en is de overbelasting van het energienet 
direct terug. 

Stroombehoefte in de wijk
Bieden (thuis) accusystemen 
een oplossing?
Tekst: Peter Ambagtsheer
Foto: Wendy Le Griep

Kosten wegen niet op tegen de baten 
Als je ’t zo op een rijtje zet is een accu een prachtig 
systeem, maar niet direct één waarvan je – zoals dat wel 
kan met zonnepanelen – gemakkelijk een goed rende-
rende investering maakt. Zelfs niet zakelijk gezien: de 
kosten van grond, gebouw, aansluiting en beheer maken 
een rendement een zeldzaamheid. En dan hebben we 
het nu alleen nog over de gevallen dat gemeente en 
netbeheerder meewerken én er een geschikte locatie 
beschikbaar is.

Risico op oververhitting 
Tot slot: de veiligheid speelt ook een rol. We maken het 
gelukkig niet dagelijks mee, maar afgelopen jaar zijn in 
Europa her en der toch ‘thuisaccu’s’ in thermal runaways 
(oververhitting) beland, met brand tot gevolg. En hoewel 
hier veel ‘Ali Express hobbyprojecten’ tussen zitten, zie je 
soms toch ook een gerenommeerd merk als LG opduiken. 
Dit maakt ons uiterst huiverig om ‘zomaar’ een accu 
in een woning te plaatsen. Liever een eindje erbuiten, 
maar wel overdekt, vorst- en vochtvrij, ook weer niet te 
ver van de woning vandaan en graag voorzien van een 
(automatisch) brandmeldsysteem. 

Samengevat: voor wie over de benodigde ruimte en 
middelen beschikt en het principe mooi vindt is een 
accusysteem een leuk project. Dit zijn vaak de early 
adopters voor wie de economische opbrengst nog 
geen grote rol speelt bij hun keuze. Als de beslissingen 
over de salderingsregeling ongunstig uitvallen kan dat 
veranderen. 
Juist als het belang van Nederland voorop staat is het 
verstandiger om te investeren in betere infrastructuur 
(kabelnetwerken en transformatoren) dan om wille-
keurige burgers ad hoc een batterijsysteem te laten 
aanschaffen. Technisch gezien kan het prima, mits de 
risico’s goed worden beheerst en de eisen aan econo-
misch rendement niet hoog op de agenda staan. 
De tijd zal leren of dit genoeg gaat veranderen.

Meer informatie?
Kijk op consumentenbond.nl/ zonnepanelen/accu-
zonnepanelen

Bron afbeelding: Consumentenbond



76 77

De straat Salland in Het Woudhuis bestaat nu nog uit 
24 woningen van het type twee-onder-een-kapwoning. 
Deze woningen worden dit jaar gesloopt en de locatie 
wordt herontwikkeld. Het nieuwbouwplan voor Salland 
voorziet in 64 nieuwe sociale huurwoningen verdeeld 
over 32 beneden- en bovenwoningen en 32 eengezins-
woningen. Het plan is nog in ontwikkeling.

De 24 woningen die weg moeten zijn meer dan 100 jaar 
oud en moeilijk te renoveren, aldus de Goede Woning. 
Vanwege de technische staat van de fundering, de 
gevels en het dak zijn de huizen niet of nauwelijks te 
verduurzamen en gasloos te maken. Verduurzaming zou 
zo’n 100.000 euro per huis kosten; in totaal dus bijna 2.5 
miljoen euro. 

De herontwikkeling van dit deel van het Landenbuurtje 
heeft ook voor omwonenden gevolgen. Bewoners 
reageerden begin 2023 bij het horen van de plannen 
in eerste instantie geschrokken. Inmiddels zijn ze een 
stuk positiever over de plannen van De Goede Woning. 
Dat zegt de woningstichting na een bijeenkomst voor 
omwonenden, afgelopen september. 

Peter van ’t Wout, manager vastgoed van De Goede 
Woning, spreekt van een goede ontmoeting met zeker 
zeventig mensen uit de buurt. “Dit was echt voor 
omwonenden, voor bewoners van de Mansardehof tot 
Gooiland en De Hovenlaan. Die hebben we helemaal op 
de hoogte gebracht van de plannen.” 
Er worden in die plannen veertig woningen meer 
gebouwd dan er nu staan. Dit is volgens Peter van 
’t Wout een belangrijke stap in de strijd tegen een 
dringend woningtekort in Apeldoorn.

Eén van de methoden om dat voor elkaar te krijgen 
is ‘verdichting’, zegt hij: meer woningen terug laten 
komen op de plek waar er eerst minder stonden. Het 
leverde begin 2023 grote protesten op van de huidige 
bewoners, die de keuze kregen om een andere huurwo-
ning in Apeldoorn te betrekken of te wachten op één 
van de nieuwe huurwoningen aan Salland. In beide 
gevallen zouden ze voorrang krijgen. Daarbij moesten de 
huurders wel rekening houden met een huurverhoging, 
minder leefruimte en kleinere tuinen, maar ook met veel 
duurzame aanpassingen in de woning. 

In september waren er al vier van de 24 huishoudens
vertrokken, vertelt Peter van ’t Wout. De woningen die 
ze hebben achtergelaten worden tijdelijk verhuurd. 
Huurders die ervoor kiezen om te wachten op de nieuw-
bouwwoningen moeten tijdens de sloop en de bouw van 
de nieuwe woningen tijdelijk een ander onderkomen 
hebben. Die verantwoordelijkheid ligt bij 
De Goede Woning.

Salland sloop én 
nieuwbouw

Deze bijdrage is gebaseerd op 
een eerder verschenen artikel van 
Walter van Zoeren in De Stentor. 
en op informatie van 
De Goede Woning website.
Foto's: Maarten Sprangh en 
Wendy Le Griep.

De Wijkkijker wordt mede gefinancierd uit 
subsidie en de advertentieverkoop. Voor de 
productie van ons wijkblad is dit echter nog net 
niet dekkend. Wij vragen daarom sinds twee 
jaar aan onze wijkbewoners om een vrijwillige 
bijdrage. Iedere donatie ter ondersteuning van 
de Wijkkijkerproductie is van harte welkom. 
Maak een bedrag naar keuze over naar de 
Wijkkijker rekening bij de Wijkraad Osseveld-
Woudhuis via: NL10 RABO 0393 2530 07 
t.a.v. Vrienden van de Wijkkijker 2024
of scan de QR code hiernaast met je smart-
phone en kies daarna het bedrag dat je wilt 
doneren. Zo blijft de Wijkkijker zeker in het 
zadel. Dankjewel!

Formaat  Plaats  Bedrag

A4 (hele pag.) binnenwerk  € 200
A4 (hele pag.) Cover achter  € 400
A4 (hele pag.) Binnenzijde cover € 300

A5 liggend (halve pag.) binnenwerk  € 145
A5 liggend non-profit  binnenwerk € 120
A6 staand (kwart pag.) binnenwerk €   65
A6 staand non-profit  binnenwerk  €   60

Advertentie tarieven 2024

Vrienden 
van de 

Wijkkijker

De Wijkkijker is het wijkblad 
voor de wijken Osseveld-Oost, 
Osseveld-West en Het Woudhuis. 
De Wijkkijker wordt geschreven
door en voor bewoners. Bijdragen 
in de Wijkkijker worden op 
vrijwillige basis geschreven door 
redactieleden, de wijkraad, 
wijkbewoners en door relaties van 
de wijkraad/Wijkkijker. Betaalde 
bijdragen zijn herkenbaar als 
advertorial of als advertentie. 
De redactie kan ingezonden 
kopij inkorten of weigeren. De 
Wijkkijker wordt in 2024 driemaal 
uitgegeven in een oplage van 
5600 stuks en wordt gratis 
huis-aan-huis verspreid. 
Digitaal teruglezen? 
www.osseveld-woudhuis.nl/
wijkkijker

Redactieleden Maria Rovers,
Hans Verbeek, Henk Methorst, 
Marcel Jongman, Roely Smit, 
Theo Groen, Wendy Le Griep
Marianne Hutters-Dijkhuizen 
en Astrid ten Berge-Benders,

Fotografen Bart van Uitert, 
Pieter Verdoorn, Rinus Groen,
Herma Oosterloo-de Jong en 
Wendy Le Griep
Eindredactie Wendy Le Griep
Opmaak  Wendy Le Griep
Cover foto Herma Oosterloo-
de Jong
Drukwerk Drukkerij De Bij
Kopij sluiting 3 mei 2024 
Contact wendy@legriep.nl 

Wijkraad Osseveld-Woudhuis
Spreekuur iedere tweede maandag van de maand in Het Bolwerk, 
19.30-20.00 uur. Website www.osseveld-woudhuis.nl
bestuur@osseveld-woudhuis.nl / facebook osseveld-woudhuis
Bestuur Jelmar Blauw, Durk Tuinier, Katja van Reede, Egbert Douma, 
Gerard Link, Elly Bosma, Janny Stoker, Gerrit Dalhuisen en 
Bas Barendregt. Wij zoeken nog nieuwe vrijwilligers voor de functie 
van secretaris en voor communicatie. Wellicht iets voor jou?

ColofonBewegingscoach 
Marijke Visser over ‘kLEEF
“Als geen ander weet ik hoe belangrijk 
‘bewegen’ is voor een mens. Maar ik weet 
ook hoe moeilijk het kan zijn om tijdens en na 
diverse behandelingen die draad weer op te 
pakken. Wat de vorm van kanker ook is en hoe 
ingrijpend de behandelingen ook zijn geweest, 
één wens is bij iedereen hetzelfde: het weer 
enigszins op peil krijgen van de eigen conditie.

Het is geweldig om samen een plannetje 
op maat te maken, zodat iedereen mee kan 
doen om zijn of haar conditie weer wat op te 
krikken. Naar een fitnesscentrum gaan is vaak 
een te grote stap. Bij ‘kLEEF pakken we het 
rustig aan, maar wel met een duidelijk doel. 
We zijn inmiddels met drie fysiotherapeuten. 
We behandelen niet, maar blijven wel met een 
professionele blik naar onze deelnemers kijken 
om hen zo goed mogelijk te begeleiden. 

Er zijn diverse groepjes actief op dinsdag- en 
donderdagochtend. Soms binnen, maar als het 
weer het toelaat ook zeker buiten. Het samen 
plezier hebben staat bovenaan. Er is niets 
mooier dan na een uurtje ‘trainen’ (op je eigen 
niveau), weer binnen te komen in de warmte 
van de huiskamer van ‘kLEEF, daar een welver-
diend kopje koffie te drinken en te kunnen 
zeggen: “Dát hebben we toch maar weer 
gedaan!”

Na tien jaar mensen begeleiden bij bewegen bij 
‘kLEEF durf ik te zeggen: “Kom eens praten over 
jouw opties om langzaamaan weer wat fitter 
te worden.” Samen bedenken we hoe we dat 
aanpakken en ik weet zeker dat het ons lukt!”

Vosselmanstraat 4/7311 CL Apeldoorn
(055) 576 26 76/info@stichtingkleef.nl
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Donderdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Wandelen 10:30-12:00
Koffie-inloop 10:30 - 11:30
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Winkel Talma 13:30 - 15:00
Broodmaaltijd 12:00 - 13:30
Speksteen 13:30 - 15:30
Theedrinken 14:00 - 15:30
Creatief 14:30 - 16:30
Wandelen 14:30 - 16:00
Bilbliotheek 15:30 -16:30
Duofiets met vrijwiliger 
start 18:30 en om 19:30
Diner 17:00 - 18:30

Gespreksgroep-studiekring
Oneven weken op donderdag 
14:00-16:00 in Het Bolwerk
Henk Aartsen/06-12244714
henkaartsen@gmail.com 

Vrijdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Digihuis CODA  10:00-12:00
Koffie-inloop 10:00-11:00
Schilderen 10:00 -12:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Fit 10:30 - 11:30
Schilderen 10:30 - 11:30
Winkel Talma 13:30-15:00
Mandela kleuren 10:30 - 11:30
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Talmawagen 14:00 - 16:00
Klei je blij 14:30-16:00
Vrije inloop 14:30 - 15:30
Koersbal 14:30 - 16:00
Diner 17:00-18:30

CODA Jeugd- en 
Buurtbibliotheek
14.00-17.00 / Keerkring 70
PCBO De Regenboog 
educatie@coda-apeldoorn.nl 
www.coda-apeldoorn.nl

Scouting Marca Appoldro 
Lupineweg 75
Pro-Scouts (13-15 jaar) 
19.00-21.00
Explorers (16-18  jaar) 
19.00-21.00
info@scoutinggroep.com 
www.scoutinggroep.com

Muziekensemble 'En Suite' 
Repetities 19:30-21:30
Het Bolwerk
marion@ensemble-ensuite.nl
www.ensemble-ensuite.nl

Zaterdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Koffie-inloop 10:30 - 11:30
Winkel Talma 10:30 - 11:30
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Wisselende activiteiten 
14:30-15:30
Theedrinken 14:00 - 15:30
Diner 17:00-18:30

Scouting Marca Appoldro
Bevers  (4-6 jaar) 10.00-12.00 
Welpen  (7-9 jaar) 10.00-12.00 
Scouts  (10-12 jaar) 10.00-12.00 
Blauwe Vogels*  (7-15 jaar) 
13.00-16.00 / *1x per 3 weken
www.scoutinggroep.com

Circus Apeldoorn
Gymzaal de Keerkring
09:30-10:30
training voor 4-6 jaar
met ouders erbij
10:30-12:00 
kinderen 7-12 jaar
info@circusapeldoorn.nl 
www.circusapeldoorn.nl

Zondag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683
Koffie-inloop 10:30 - tot 11:30
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Theedrinken 14:00 - 15:30
Wisselende activiteiten 
14:30 - 15:30
Diner 17:00-18:30

Hardloopgroep Woudlopers
Intervaltraining 09:30 
Start aan ‘de poort’ aan de 
Lupineweg/Woudhuizerallee
Rinus Groen rin.groen@planet.nl

Maandag
CODA Jeugd- en 
Buurtbibliotheek
14:00 - 17.00
PCBO De Regenboog 
Keerkring 70 
www.coda-apeldoorn.nl

Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Bewegen voor ouderen
10:00 - 12:15
Koffie-inloop 10:30 -11:30
Houtbewerking 10:30 -12:00
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Winkel Talma 13:30 - 15:00
Buiten bewegen 14:00 -15:00
Theedrinken 14:00 -15:30
Spelmiddag 14:00 - 15:00
Verwenmiddag 14:30 -15:30
Spelletjesmiddag 14:30 -16:30
Houtbewerking 14:30 -16:30
Het fitte Brein 14:30 -15:30
Diner 17:00-18:30
Kaartavond 19:30 -21:00

Circus Apeldoorn
Gymzaal de Keerkring
19:00-21:30
training voor volwassenen
info@circusapeldoorn.nl 
www.circusapeldoorn.nl

Pop & Rockkoor
20:00 uur repetitie
jennifer@popenrockkoor.nl
www.poprockkoor.nl
0341-432 002

Zumba les voor iedereen
Gymzaal Aristotelesstraat 601
20:00-21:00 uur
Jolandabaila@outlook.com
06-42510313

Woensdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Talmawagen 10:00 - 12:00
Koffie-inloop 10:30 -11:30
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Plato: 10:00
Houtbewerking 10:30 - 12:00
Soepele senioren 10:30-11:30
Broodmaaltijd 12:00 -13:00
Theedrinken 14:00 -15:30
Koken/bakken met Trudy
14:30 -16:30
Duofiets met vrijwilliger
14:30 -15:30
Huisdienst 15:00 -16:00
Diner 17:00-18:30

CODA Jeugd- en 
Buurtbibliotheek
10.30 - 17.00/Keerkring 70
PCBO De Regenboog 
www.coda-apeldoorn.nl

Schaak Academie Apeldoorn 
Het Bolwerk / Karel van Delft
Lessen 13.30 - 17.15 uur
www.schaakacademieapeldoorn.
nl/schaakschool-apeldoorn 
06-22226928 /karel@kvdc.nl

Musical groep Colours
19.30- 22.00/Het Bolwerk
bestuur@musicalgroepcolours.nl 
coloursbestuur@gmail.com
www.musicalgroepcolours.nl

Hardloopgroep Woudlopers
Intervaltraining 19.00 uur
Alle leeftijden en loopniveau’s
Verzamelen bij de poort aan de 
Lupineweg-Woudhuizerallee
Rinus Groen rin.groen@planet.nl

Dinsdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Koffie-inloop 10:30 -11:30
Talmawagen 10:00 -12:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30
Winkel Talma 13:30-15:00
Bloemschikken 10:30 -11:30
Broodmaaltijd 12:00 - 13:30 
Creatief tuinkamer 14:30 -16:30 
Theedrinken 14:00 -15:30
Borghzangers koor 14:30 -16:00
Diner 17:00-18:30

Vogelverenging PJ Helder
Kaartclub/kaartavond
Vanaf 19:30 uur, behalve de 4de 
dinsdag van de maand
www.vogelverenigingpjhelder.nl
A. Bouhof
h.bouhof@hetnet.nl 
Samenkomst in Het Bolwerk

Circus Apeldoorn
Gymzaal de Keerkring
15:30-17:00
Training kinderen 7+
info@circusapeldoorn.nl 
www.circusapeldoorn.nl

Wijkagenda Osseveld-Woudhuis

Staat jouw club of activiteit nog niet in de wijkagenda? 
Stuur een mail naar de redactie via wendy@legriep.nl 

of naar bestuur@osseveld-woudhuis.nl 

Irene Ambagtsheer

Gerard Fritz

Maria Rovers
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Als droge ogen je
parten spelen! 

Een rood oog, tranende ogen, jeukende of brandende ‘zandkorrel’ ogen, wazig zicht of letterlijk een 

droog oog. Het zijn veel voorkomende symptomen die wij kenmerken als ‘droge ogen’. 

Droge ogen behandelen

Bel ons gerust voor een afspraak of loop even binnen. Dan kijken we samen hoe jouw klachten te 

behandelen. Het verlicht de symptomen of laat ze zelfs verdwijnen!  

Linie 385   |   7325 DT Apeldoorn   |   055-3010720
info@vanwamelenoptiek.nl   |   www.vanwamelenoptiek.nl


